
در پی انتشار گزارش آژانس بین المللی انرژی اتمی درباره فعالیت های هسته ای ایران و برطرف شدن ابهامات و ادعاهایی 
که مدت ها از سوی برخی از دولت ها علیه ایران مطرح بود، دولت آمریکا رسماً اعلام کرد که پرونده ابهامات فعالیت های هسته 

ای ایران را می بندد؛ امری که مقدمه ای بر اجرای کامل برجام از سوی آمریکا خواهد بود.
به گزارش »بی بی سی«، دولت آمریکا اعلام کرده که با توجه به گزارش مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی، آماده است 

پرونده ابهامات فعالیت هسته ای ایران یا پرونده جنبه های نظامی احتمالی )پی ام دی( این برنامه را ببندد...

عضو ارشد تیم مذاکره کننده هسته ای با تاکید بر اینکه 
گزارش آژانس صلح آمیز بودن برنامه هسته ای را تایید می 
کند، گفت: اگر این پرونده بسته نشود و حتی پنجره ای 
کوچک را برای بازگشت به این موضوع بازبگذارند برجام 

اجرایی نمی شود. 
سید عباس عراقچی افزود: نگاه کلی گزارش آژانس 
در رابطه با مسایل باقیمانده در گذشته و کنونی برنامه 

هسته ای ایران بر خلاف تمامی حرف هایی است که در 
10 سال گذشته علیه جمهوری اسلامی ایران مطرح شده 

است. 
وی ادامه داد: ارزیابی آژانس در بررسی صورت گرفته این 
است که تا قبل از 2003 فعالیت های مطالعاتی در ایران انجام 
شده است و همچنین نشانه ای از انحراف مواد هسته ای به 

سمت اقدامات غیر صلح آمیز وجود نداشته است...
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آمریکا: پرونده ابهامات فعالیت های هسته ای ایران را می بندیم 

مقدمه ای بر آغاز کامل 
اجرای »برجام«

کدام یک از مسئولان سیاسی امسال به کربلا رفتند؟ 

پرحاشیه ترین سفر به عتبات

لاریجانی در دیدار مسئولان سازمان آب و کشاورزی استان تشریح کرد:

راهکارهای حمایت از کشاورزان قم

عضو ارشد تیم مذاکره کننده هسته ای عنوان کرد : 

گزارش آژانس بیشتر سفید است تا سیاه

طرحی که »سقائیان نژاد« از آن رونمایی کرد
کاشت 6600 نخل در بلوار پیامبر اعظم و هدیه به خانواده 6600 شهید استان قم
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در نظر دارد تعداد سه دستگاه خودرو )پیکان( از طریق 

مزایده عمومی به فروش برساند، از کلیه متقاضیان دعوت می 

شود از تاریخ 1394/9/23 لغایت 1394/9/26 از ساعت 9 الی 

14 به آدرس: 75 متری عمار یاسر، بلوار تعاون، مجتمع ادارات، 

ساختمان دیوان محاسبات استان قم مراجعه و برگ شرایط مزایده 

را دریافت نمایند. 

شرکت بیمه البرز )سهامي عام( به تعداد دو نفر نیروي انساني مرد بومي داراي 
مدرك تحصیلي لیسانس و یا فوق لیسانس یکي از رشته هاي حسابداري، 
مدیریت بیمه ، مدیریت بازرگاني و کامپیوتر و حداکثر 30 سال سن و بومي 
براي اشتغال در شعبه قم نیـازدارد . واجدین شرایط مي تواننداز تاریخ انتشار این 
آگهي حداکثر به مدت یك هفته مدارك زیر را به آدرس : تهـران – صنـدوق پستـي 

15875/4489 ارسال نمایند.
- تصویر کارت پایان خدمت وظیفه عمومي

- تصویر مدرك تحصیلي
- 4 قطعه عكس رنگي 4×3 

- تصویر کامل صفحات شناسنامه و کارت ملي
- آدرس و تلفن تماس

دیوان محاسبات استان قم

شرکت بيمه البرز 

دیوان محاسبات استان قم

آگهی مزایده 

آگهي استخدام

هر چند پیش از مهر سالجاری و در دور نهم انتخابات مجلس، رای گیری الکترونیک به صورت 
آزمایشی در 14 حوزه انتخاباتی انجام شده بود، اما این اعلام معاون سیاسی وزیر کشور و رییس ستاد 
انتخابات مبنی بر اینکه" انتخابات امسال در یک سوم حوزه ها به صورت الکترونیکی برگزار خواهد 
شد"  این موضوع را وارد فاز جدی تر و عملیاتی تری کرد. هدف از برگزاری انتخابات الکترونیک به گفته 

معاون سیاسی وزیر کشور حفظ آرای  مردم و صیانت از اعتماد رای دهندگان است.
سه روز بعد از این اعلام، امیر شجاعان رییس مرکز توسعه دولت الکترونیک، فناوری اطلاعات و آمار 
وزارت کشور اطلاعات دقیقتری از این موضوع داد و گفت " دولت یازدهم پیشنهاد برگزاری انتخابات 

تمام الکترونیک در 9 کلانشهر کشور را ارائه داده که اجرای آن مشروط به توافق نهایی با شورای نگهبان 
است". او توضیح داد که سامانه جامعي تهیه شده و در تمامي شعب کشور به کار گرفته خواهد شد تا از 
2۵ فرایند انتخابات الکترونیك، 24 فرایند آن از جمله احراز هویت، تجمیع آرا و فرایندهاي روز اخذ رأي 
در شعب به صورت الکترونیکي انجام شود. به دنبال این اظهارات، شانزدهم مهرماه نجات الله ابراهیمیان 
سخنگوی شورای نگهبان از ارائه جدول زمان بندی 70 مرحله ای برای برگزاری انتخابات الکترونیک از 
سوی وزارت کشور به این شورا خبر داد. اما این سخنان در حالی بود که هفدهم مهرماه انتخابات سازمان 

نظام مهندسی به عنوان پیش درآمد انتخابات مجلس دهم  ...

مهمترین چالش ها پیش روی وزارت کشور و شورای نگهبان

انتخابات اسفندماه؛ الکترونیکی یا ...

روزنامه
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واکاوی تلاش ناکام 3+8 برای وحدت اصولگرایان در گفت و گو با حجت الاسلام مصباحی مقدم

پایان نقش آفرینی سه آیت الله
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دور زدن مجامع 
بین المللی

ملل  کانال سازمان  از  انگلیس خارج  و  آمریكا  اینكه 
برگزاری  برای  که  بدهند  ماموریت  اردن  و  عربستان  به 
نشست های حاشیه ای مربوط به سوریه تلاش و اقداماتی 
انجام دهند، خارج از توافق وین و به نوعی دور زدن سازمانها 

و مجامع بین المللی و تضعیف نقش این سازمان است. اتفاقا کارکرد اصلی این سازمانها 
ظهور و بروز تخصصی و قدرتمند در حل اختلافات منطقه ائی برای کاهش خطرات تهدید 
صلح و امنیت جهانی است. قبلا هم نمونه های زیادی از عدم همكاری و یا محدود و 
مشروط کردن فعالیت نمایندگان سازمان ملل برای حل بحران سوریه وجود داشت. به 
شكست کشاندن ماموریت کوفی عنان و اخضر ابراهیمی فرستاده های مشترک سازمان 
ملل متحد و اتحادیه عرب به سوریه با برآوردهای غلط از صحنه میدانی و عوامل تاثیر گذار 

در سوریه از این قبیلند.
اینگونه اقدامات یا برای پیشبرد اهداف کسانی بود که می پنداشتند در موضع قدرت 
هستند و نیازی به همكاری با نهادهای بین المللی ندارند و یا برای کم رنگ کردن تلاشهای 
سازمان ملل برای حل مسئله سوریه دست به مخالفت با پیشنهادات آن دو زدند. اکنون 
نیز تلاش اردن برای تهیه لیست گروههای معتدل مخالف و سعی سعودی برای کنار هم 
نشاندن آنها در واقع تلاش های سیاسی قبلی در وین برای حل مشكل سوریه را از مسیر 
طبیعی منحرف کرده و نشست وین و ماموریت نماینده ویژه جدید در امور سوریه استفان 

دی میستورا را به شكست می کشاند.
مشكلات منطقه را باید با اجماع عناصر صاحب نفوذ و با نظارت افراد بیطرف و یا 
سازمانهای بین المللی حل نمود و همه کشورهای دخیل از انجام اقدامات انفرادی، پراکنده 
و شتاب زده پرهیز کنند. نشست وین فرصت سیاسی مناسبی فراهم آورد تا نیروهای دخیل 
و دست اندرکار برای مبارزه با تروریسم و پیگیری روند سیاسی حل مشكلات سوریه به 
راه های هر چند ابتدائی دست یابند؛ اما عربستان که نتایج این جلسات را خیلی باب میل 
خود نمی بیند ساز دیگری کوک کرده و با اقداماات خارج از توافق به دنبال تخریب آن روند 
است؛ زیرا مبارزه با تروریسم در منطقه و حل مشكلات مربوط به جنگ نیابتی در سوریه 
نیازمند اراده جدی همه کشورهای درگیر و مخصوصا غرب است تا هر چه زودتر به این رنج 

و آلام مردم سوریه پایان داده شود.
تا چندی پیش نگرانی اصلی غرب بازتولید شرایط لیبی در سوریه بود که به مراتب در 
نقطه حساس تر و راهبردی تر و در کنار مرزهای رژیم صهیونیستی قرار داد. مدل رفتاری 
خانواده اسد در تعامل با رژیم صهیونیستی کاملا مشخص و بر اساس اصولی قرار داشته که 
به نوعی حالت نه جنگ و نه صلح باعث کنترل و مدیریت بحران در مرز و مناطق اشغالی 
جولان شده است، ولی بهم ریختگی این روابط مدیریت شده که حداقل از نظر سوریه 
حالت عدم پذیرش وضع موجود در کنار وارد نشدن در جنگ و فعال نكردن یكجانبه گسل 

اختلافات با رژیم صهیونیستی بوده است.
امریكا و انگلیس چندی است از طریق اردن مشغول کمک مالی و تجهیزاتی و همچنین 
آموزش نیروهای مسلح مخالف بشار اسد بوده و اخباری نیز وجود دارد که قسمتی از این 
امكانات مادی و معنوی به دست داعش افتاده است؛ یعنی تعدادی از این نیروهای آموزش 
دیده نیروهای طرفدار داعش بوده اند. بعد از دور گذشته مذاکرات وین از آنجا که نتایج آن 
تماما مورد قبول عربستان نبود از سوی آمریكا و انگلیس این پروژه جدید برای عربستان 
تدوین و تعریف شد تا این کشور بتواند شكست برنامه های سیاست خارجی خود در سوریه 
طی چهار سال گذشته را جبران کند. هدف این پروژه دور کردن عربستان از حمایت از 
داعش و قرار دادن او در کنار نیروهای مخالف معتدلتر بود و اینكه کمكهای مالی عربستان 

و قطر به این سمت جریان یابد.
اما تعریف دقیق مخالفین معتدل بدلیل آنكه با حضور نیروهای مختلف در روند آتی 
صلح در سوریه ارتباط مستقیم دارد، حائز اهمیت است؛ بنابراین برای ارائه تعریفی صحیح و 
واقعی از چنین گروه هائی باید ارزیابی همه جانبه ای از شاخص های شناسائی این گروهها، 
دلایل انتخاب این شاخصها و اجماع نظر بین همه اطراف مساله سوریه روی این شاخصها 
صورت بگیرد. لذا ضروری است ابتدا در اجلاس اتی وین به موارد زیر توجه شده و در کنار 
تصمیم نهائی برای برگزاری چنین اجلاسی و مضار و فوائد آن ماموریت جدیدی برای 

کشورهای درگیر طراحی و ابلاغ شود:
1. تعریف شاخصهائی که به شناسائی نیروهای معتدل کمک می نماید.

2. دلایل انتخاب این شاخصها و میزان مقبولیت آنها.
3. نحوه تعامل واقعی و میزان دوری و نزدیكی هر گروه به داعش.

4. ایجاد اجماع نظر و جمع بندی نظرات کشورهای درگیر در سوریه در زمینه بازی 
گرفتن نیروهای مخالف و موافق دولت سوریه در روند سیاسی مذاکرات و طراحی پیشبرد 

مصالحه ملی در این کشور.

کدام یک از مسئولان سیاسی امسال به کربلا رفتند؟ 

پرحاشیه ترین سفر به عتبات
حضور در مراسم اربعین حسینی در جوار حرم حضرت اباعبدالله الحسین)ع(، آرزویی 
در دل تمامی شیعیان حسینی است. پس از سقوط رژیم بعث در عراق و در چند سال 
گذشته، امكان حضور عاشقان امام حسین)ع( در این مراسم در کربلا فراهم شد. با تدابیري 
که مسئولان جمهوري اسلامي ایران اندیشیدند، علي رغم فعالیت هاي تروریستي داعش در 
خاک عراق، امنیت این مراسم تمام و کمال حفظ شده و زمینه حضور مسلمانان از سراسر 

جهان در این مراسم بویژه حضور میلیوني ایرانیان، فراهم آمده است.
امسال نیز همچون سال گذشته، تني چند از مسئولان کشوري و لشگري در این مراسم 
حضور داشتند. از اسحاق جهانگیري معاون اول دولت گرفته تا عبدالرضا رحماني فضلي وزیر 
کشور. حجت الاسلام علي اکبر محتشمي پور وزیر اسبق کشور هم در این مراسم دیده شد.

محمدباقر قالیباف شهردار تهران نیز با خانواده خود در این مراسم حضور یافته بود. تني 
چند از نمایندگان مجلس شوراي اسلامي از جمله روح الله حسینیان، مهرداد بذرپاش، 
کمال الدین پیرموذن و محمد دامادي نمایندگان اردبیل و ساري نیز در میان راهپیمایي 
کنندگان اربعین حسیني دیده شده اند. سعید جلیلي رئیس پیشین تیم مذاکره کننده 
هسته اي هم در این مراسم حضور داشت. رحیم پور ازغدي و حجت الاسلام زائري نیز به 
کربلا رفته بودند. از میان چهره هاي نظامي و انتظامي مي توان به حضور سرداران رادان و 
آجرلو در این مراسم اشاره کرد. اما پرحاشیه ترین سفر را سعید مرتضوي به عراق داشت. چرا 
که پس از عزیمتش به کربلا شایع شد که او ممنوع الخروج بوده و چگونه با وجود مفتوح 
بودن پرونده اش راهي عراق شده است. تصاویر و حتي فیلمي کوتاه از حضور وي در این 

مراسم در فضاي مجازي منتشر شد.

سرمقاله

روزنه

نصرت الله تاجیک

حوادث
رئیس پلیس راه استان قم:

برخورد خودرو با مانع در قم 
دو کشته برجا گذاشت

رئیس پلیس راه فرماندهی انتظامی استان قم گفت: بر اثر برخورد شدید یک دستگاه 
تاکسی ون با مانع در این استان، دو تن جان خود را از دست دادند.

سرهنگ اردشیر جمشیدی راد، روز پنجشنبه در گفت و گو با ایرنا افزود: این حادثه 
ساعت 8:20 صبح پنجشنبه در جاده قدیم - تهران رخ داد که یک دستگاه تاکسی ون از 
مبدا مهران به سمت کرج در حرکت بود که به علت عدم توجه به جلو ناشی از خستگی 
و خواب آلودگی راننده، در کیلومتر 40 جاده قدیم - تهران با تپه خاک حاشیه راه برخورد 
کرد. وی با بیان اینكه این خودرو 10 سرنشین داشت، ادامه داد: در این حادثه راننده و یک 
تن از سرنشینان که از اتباع خارجی بود، فوت کردند و چند تن دیگر از سرنشینان مصدوم و 

توسط آمبولانس های اورژانس به بیمارستان شهید بهشتی قم منتقل شدند.
جمشیدی راد در ادامه ضمن هشدار به زائران اربعین حسینی که در مسیر بازگشت به 
شهرهای خود هستند، از راننده ها تقاضا کرد: با توجه به موج بازگشت مسافران از کربلا 
و شلوغی جاده ها، به هیچ عنوان با خستگی و خواب آلودگی اقدام به رانندگی در ادامه 

مسیر نكنند.
وی افزود: پیش بینی شده است کاروان های اربعین که در مسیر بازگشت هستند، در 

مكان هایی از حوزه استان قم که نذری توزیع می شود توقف و استراحت کنند.

رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم خبرداد:

سه مجروح حاصل برخورد خودروی ون 
با عابران پیاده در پردیسان

رئیس مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشكی قم گفت: بر اثر برخورد شدید 
خودروی ون با سه عابر پیاده در قم، هر سه عابر پیاده مجروح شدند.

محمدرضا حسنی، افزود: این حادثه حدود ساعت 18 پنجشنبه در شهرک پردیسان 
قم رخ داد.

وی اضافه کرد: در این حادثه دو خانم 45 و 25 ساله و کودک پنج ساله مجروح شدند 
که به دلیل وخامت حال، دو نفر از مصدومان توسط دو دستگاه آمبولانس با عملیات احیا 

به مرکز درمانی قم منتقل شدند.
وی همچنین به حادثه برخورد یک دستگاه تاکسی ون با مانع )تپه خاکی( اشاره و بیان 
کرد: این حادثه ساعت 8:30 صبح روز پنجشنبه در کیلومتر 50 جاده قدیم قم - تهران 

اتفاق افتاد که بر اثر آن یک مرد 50 ساله و دختری 9 ساله جان خود را از دست دادند.
حسنی اضافه کرد: 13 تن نیز در این حادثه مصدوم شدند که حال چند تن از آن ها 

وخیم است.
وی با اشاره به اعزام هفت دستگاه آمبولانس اورژانس به محل حادثه، افزود: مصدومان 

این تصادف به بیمارستان های شهید بهشتی و نكویی قم انتقال یافتند.
وی گفت: ساعت حدود 11 صبح روز پنجشنبه نیز برخورد یک دستگاه پراید و یک 
دستگاه پژو پارس در جاده قم - جعفریه چهار مجروح و ساعت 04:30 بامداد برخورد یک 

دستگاه پژو و یک دستگاه ون در آزادراه قم- تهران هشت مجروح بر جا گذاشت.
رئیس مرکز اورژانس قم در ادامه افزود: ساعت 23:30 شب گذشته واژگونی یک دستگاه 

پژو 206 در جاده سلفچگان- قم باعث مصدومیت سه تن شد.
وی اضافه کرد: همچنین ساعت 22 شب گذشته در حادثه واژگونی یک دستگاه پیكان 
در جاده سلفچگان-نیزار، سه تن مجروح شدند و واژگونی یک دستگاه پراید نیز که ساعت 

22:30 در جاده سلفچگان -راهجرد رخ داد، چهار مجروح برجا گذاشت.

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم خبرداد:

3 نفر کشته و 2۵ نفر مسموم 
بر اثر استنشاق گاز منواکسید کربن

معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشكی قم تعداد مسموم شدگان به وسیله 
استنشاق گاز منواکسید کربن در سال جاری را سه نفر عنوان کرد و گفت: همچنین 25 نفر 

نیز به وسیله این گاز مسموم شدند.
مهدی فراهانی با بیان اینكه در رسانه ها اطلاع رسانی گسترده ای در خصوص راه های 
جلوگیری از مسمومیت با گاز CO و ضرورت رعایت نكات امینی انجام شده است، بیان کرد: 
از ابتدای شروع فصل سرما در استان قم سه نفر به علت مسمومیت با گاز فوت کرده اند و 

25 نفر دچار کاهش سطح هوشیاری با درجات مختلف شده اند.
وی با بیان اینكه برخی از این افراد به صورت سرپایی درمان شده اند و برخی دیگر به 
بیمارستان منتقل شده اند بیان کرد: حتی یک خانم 35 ساله در اثر مسمومیت با گاز بیش 

از 10 روز است که به هوش نیامده است.
معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشكی قم بیان کرد: یک خانم 25 ساله روز 

گذشته در اثر مسمومیت با گاز CO دچار کاهش سطح هوشیاری شد.
وی با بیان اینكه آمار مسمومیت با گاز CO در استان قم بسیار بالا بوده است بیان کرد: 

این در حالی است که هنوز در استان قم سرمای آنچنانی هوا را شاهد نبوده ایم.
فراهانی بیان کرد: در تصادفات می گوییم عوامل مختلی دخیل است ولی در مسمومیت 
گاز CO عامل انسانی و بی احتیاطی دخیل است و در شروع فصل سرما هشدارهای لازم را 

اعلام کردیم ولی همچنان شاهد بروز مشكلات متعدد در این زمینه هستیم.
وی با اشاره به اینكه نوع وسیله گرمایشی و چگونگی استفاده از وسایل گرمایشی علت 
بروز این مسمومیت ها بوده است گفت: وقتی برای گرما از ذغال چوب یا پیک نیک در 

محیط بسیار کوچک و بسته استفاده می شود بروز مسمومیت اجتناب ناپذیر است.
معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشكی قم با بیان اینكه چک کردن لوله های 
بخاری و باز بودن مسیر لوله ها امری ضروری است گفت: سال گذشته 6 مورد فوتی داشتیم 

که دو مورد از آن به وسیله استفاده از پیک نیک در داخل خودرو بوده است.
وی در خصوص فروش بخاری های بدون دودکش بیان کرد: استفاده از بخاری بدون 
دودکش در منازل به هیچ وجه توصیه نشده است و استفاده از این بخاری ها به هیچ وجه 
صحیح نیست. فراهانی خاطرنشان کرد: آمار فوتی مسمومیت با گاز سال قبل بیش از 670 
نفر بوده و سهم استان قم از این آمار 6 نفر بوده است که امیدواریم امسال با رعایت نكات 

ایمنی از سوی مردم شاهد تكرار چنین وقایعی نباشیم.

رییس اداره حیات وحش حفاظت محیط زیست استان قم خبرداد:

 دستگیری فروشنده غیرمجاز پرندگان 
در فضای مجازی

رییس اداره حیات وحش حفاظت محیط زیست استان قم از دستگیری یک متخلف 
زیست محیطی که در فضای مجازی پرندگان وحشی را به فروش گذاشته بود، خبر داد.

به گزارش روابط عمومی اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم، محمدرضا عابدی 
با اشاره به رصد همه جانبه تخلفات زیست محیطی در استان قم در سخنانی اظهار داشت: 
این اداره کل با هرگونه نگهداری و خرید و فروش غیرمجاز جانوران وحشی در استان 

برخورد قانونی خواهد داشت.
وی با بیان اینكه بعضا آگهی فروش انواع جانوران وحشی به ویژه پرندگان در فضای 
مجازی و سایت های بازاریابی و تبلیغات قرار می گیرد، خاطرنشان کرد: اخیرا در یكی از این 
سایت های مجازی خرید و فروش در استان، آگهی برای فروش تعدادی بلبل خرما و سهره 

قرار گرفته بود که به محض اطلاع، موضوع مورد پیگیری قرار گرفت.
رییس اداره حیات وحش حفاظت محیط زیست استان قم گفت: برای کسب اطلاع 
دقیق از این تخلف زیست محیطی، ارتباط صوری با فروشنده برقرار و مشخص شد که 55 

قطعه بلبل خرما و 38 قطعه سهره در اختیار متخلف قرار دارد.
وی در ادامه افزود: با ممانعت و مقاومت فروشنده برای تحویل پرندگان وحشی، با 
همكاری نیروی انتظامی همه پرندگان کشف و ضبط شده و پس از بررسی اولیه توسط 

دامپزشک اداره کل حفاظت محیط زیست استان قم در دامان طبیعت رهاسازی شدند.
عابدی در پایان با بیان اینكه هرنوع خرید و فروش جانوران وحشی جرم و تخلف بوده و 
مشمول جرایم قانونی است، تصریح کرد: متولیان وب سایت های بازرگانی و خرید و فروش 
باید در جهت جلوگیری از وقوع تخلفات زیست محیطی، اجازه درج آگهی فروش جانوران 

وحشی را در سایت های خود ندهند.  

مدیرکل تعزیرات حکومتی استان قم خبر داد

کشف 10 هزار کیلوگرم چای تقلبی
مدیرکل تعزیرات حكومتی استان قم از کشف و توقیف 10 هزار کیلوگرم چای تقلبی 

و غیربهداشتی در قم خبر داد.
مهدی ریاضی با اشاره به عملكرد این اداره کل اظهار داشت: طی گشتی مشترک مقادیر 

زیادی چای تقلبی و غیربهداشتی از یک کارگاه کشف و ضبط شد.
وی در تشریح جزئیات این خبر افزود: با اعلام گزارش مردمی طی گشتی مشترک 
توسط بازرسان این اداره کل و دیگر دستگاه های نظارتی استان از یک کارگاه بسته بندی 

چای، مقدار 10 هزار کیلوگرم چای غیربهداشتی کشف شد.
مدیرکل تعزیرات حكومتی استان قم ادامه داد: این فرد در محیطی کاملا نامطلوب و 

غیربهداشتی مبادرت به بسته بندی چای نامرغوب تقلبی و غیربهداشتی کرده بود.
ریاضی با بیان اینكه این فرد متخلف این محصول را با استفاده از چاپ جعلی برند 
معروف چای احمد بسته بندی می کرده است، گفت: تمام 10 هزار کیلوگرم چای کشف 

شده غیرقابل مصرف بوده است.
مدیرکل تعزیرات حكومتی استان قم اظهار کرد: این کارگاه بسته بندی در حال حاضر 

پلمب و پرونده تخلف برای صاحب کارگاه تشكیل شد.
ریاضی در خصوص روند بررسی این پرونده بیان کرد: پرونده این متخلف به منظور 

بررسی و رسیدگی به شعبه سوم این اداره کل ارجاع شد.

امام جمعه قم با اشاره به نامه دوم مقام معظم رهبری به 
جوانان غربی گفت: ایشان جوانان غربی را نسبت به تناقض 
آشكار به رفتاردوگانه دولت های غربی در برابر تروریست ها 

آگاه کردند.
آیت الله سید محمد سعیدی ظهر دیروز در خطبه های این 
هفته نماز جمعه قم که در حرم مطهر حضرت معصومه)س( 
برگزار شد با اشاره به حضور میلیونی مردم در مراسم اربعین 
حسینی در کربلای معلی بیان کرد: امسال راهپیمایی زائران 
با حضور میلیونی مردم برگزار شد و این راهپیمایی عظیم 
پیام هایی را به دنبال داشت. آیت الله سعیدی با بیان اینكه 
یكی از پیام های این راهپیمایی عظیم و ولایی وحدت بر 
محور دین و ولایت است گفت: این حرکت اقتدار تشیع در 
برگزاری این مراسم بی نظیر در کمال آرامش و امنیت را به 
نمایش گذاشت. وی بیان کرد: مراسم اربعین امام حسین)ع( 
نقطه عطف و سرمایه عظیم برای جهان اسلام است و باید 
از آن بهترین بهره برداری را برای تحقق آرمان های اسلام برد 
و ان شاالله این حرکت زمینه ای برای ظهور امام عصر)عج( 
باشد. امام جمعه قم با اشاره به 13 آذر به عنوان روز بیمه 
بیان کرد: بیمه پدیده خوبی برای کشور است و جلوی 
خسارت های دفعی و ناگهانی را می گیرد و امیدواریم که 
مسئولان و مردم در این زمینه اهتمام بیشتری داشته باشند.

وی با اشاره به فرا رسیدن 16 آذر به عنوان روز دانشجو 

بیان کرد: در سال 1332 در چنین روزی دانشجویان دانشگاه 
تهران به ورود معاون رئیس جمهور آمریكا به ایران اعتراض 
کردند ولی گارد مسلح شاه به دانشجویان حمله کرده و سه 
تن از ایشان را به شهادت رساند؛ ضمن گرامیداشت این روز 
و شهیدان دانشجو از خداوند می خواهیم دانشجویان را در 
سنگر علم و دانش در مسیر اقتدار هرچه بیشتر کشور موفق 
کند و خداوند دست وسوسه گرانی که می خواهند دانشجویان 
را از رسیدن به هدف اصلی باز دارند از دانشجو و دانشگاه 
کوتاه کند. آیت الله سعیدی ادامه داد: در روزهای گذشته 
نامه دوم رهبری خطاب به جوانان اروپایی در کمتر از یک 
سال صادر شد؛ در نامه اول ایشان تاکید بر شناخت اسلام 
ناب از منابع اصیل داشتند و در نامه دوم معظم له بر شناخت 
و مكتب و نظامی تاکید کردند که در درون خود نسبت 
به پرورش تروریست ها اقدام می کند. وی بیان کرد: ایشان 
جوانان غربی را به تناقض آشكار به رفتاردوگانه دولت های 
غربی در برابر استكبار آگاه کردند؛ چرا وقتی این صحنه های 
تروریستی در فرانسه و دیگر کشورهای غربی روی دهد 
باید با آن مقابله شود و اگر شدیدتر از این حوادث از سوی 
اسرائیل علیه ملت فلسطین روی دهد آمریكایی ها در یک 
تبعیض آشكار نه تنها متاثر نمی شوند بلكه حق را به جانب 
تروریست های دولتی صهیونیست می دهند و نام آن را دفاع از 
خود می گذارند. تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( 

بیان کرد: مگر بین انسان های بی گناهی که در فرانسه کشته 
شده اند با انسان هایی که در فلسطین، سوریه، یمن و لبنان 
توسط منافقین عرب و تروریست های مزدور به خاک و خون 
کشیده می شوند تفاوتی وجود دارد؛ چرا آمریكایی ها در برابر 

حوادث کشورهای اسلامی عكس العملی ندارند.
به  نامه دوم  ایشان در  آیت الله سعیدی تصریح کرد: 
جوانان غربی می گویند که بنیادهای یک تعامل صحیح و 
شرافتمندانه را با دنیای اسلام برقرار کنند. امام جمعه قم با 
اشاره به 18 آذر روز وقف بیان کرد: فلسفه اصلی وقف رفع 
نیاز از جامعه اسلامی است و باید در هر زمان به رفع نیازها 
توجه شود. وی با اشاره فرا رسیدن سالروز رحلت جانگداز 
حضرت رسول اکرم)ص(، شهادت امام حسن مجتبی و 
سالروز شهادت امام هشتم گفت: در تاریخ اسلام بعثت و 
هجرت پیامبر به مدینه سبب خیر و برکت برای بیداری مردم 
بود ولی رحلت ایشان به امتحانی بزرگ و حادثه ای تلخ در 
دنیای اسلام تبدیل شد و جامعه اسلامی با رحلت نبی مكرم 

اسلام دچار انحرافی بزرگ از مسیر اصلی خود شد.
آیت الله سعیدی در پایان بیان کرد: درسی که از رحلت 
رسول خدا و ائمه اطهار می گیریم این است که با رحلت این 
بزرگواران دین مردم تغییری نخواهد کرد و بنا نیست کسی 
تا ابد زنده بماند ولی انسان باید تا ابد بر سر پیمانی که با خدا 

بسته است باقی بماند.

رئیس مجلس شورای اسلامی با اشاره به 
پیشنهادهایی برای خرید چاه های کشاورزی 
از سوی دولت گفت: کار کشاورزی همواره 
باید مردمی باشد از این رو دولتی کردن این 
امر و خرید اراضی از سوی دولت و تبدیل آن 

به مراتع، درست نیست. 
علی لاریجانی روز سه شنبه در دیدار با 
اعضای صنف کشاورزی، مسئولان سازمان 
جهاد کشاورزی و سازمان آب استان قم 
افزود: به نظر من چرخه اقتصادی بخش 
کشاورزی باید به درستی تعریف شود تا 

عملا این کار برای کشاورزان صرف کند. 
وی به نحوه استفاده از چاه های مجاز 
و غیرمجاز اشاره و اظهار کرد: به طور حتم 
استفاده از منابع تجدید پذیر ضایعه بزرگی را 

برای محیط زیست ایجاد می کند. 
لاریجانی درخصوص طرح های مطرح 
شده از سوی وزارت نیرو برای کاهش مصرف 
کشاورزان از چاه های مجاز کشاورزی گفت: 
باید  اما  اقدامی درست است  این موضوع 
کاهش استفاده از منابع آب های زیرزمینی 
به تدریج صورت گیرد زیرا کاهش عمده آن 
مشكلی را برای کشاورزان ایجاد می کند 
بنابراین می توان این کاهش را به صورت پله 

ای ظرف سه تا پنج سال صورت داد. 
وی با اشاره به وضعیت کمبود آب در 
استان قم و مشكل پیرامون این حوزه گفت: 
به طور حتم الگوی کشت جایگزین و اجرای 
برای  راهكار  بهترین  فشار  تحت  آبیاری 

حمایت از کشاورزان است. 
لاریجانی همچنین بر لزوم توجه تمام 
مسئولان و مردم به ویژه کشاورزان به مساله 

کمبود آب تاکید کرد. 

افزود: به طور حتم مساله کشت  وی 
جایگزین و اجرای طرح های آبیاری تحت 
فشار از مهمترین اقدام ها و طرح های پیش 
رو است که باید از سوی مسئولان انجام 
شود، البته کشاورزان نیز در این میان باید 

پای این اقدام ها بایستند. 
شورای  مجلس  در  قم  مردم  نماینده 
اسلامی ادامه داد: در استان قم تمام اقدام 
ها برای مدیریت آب مصرفی باید براساس 
حجم آب و نوع کاشت انجام شود، از این 
فشار  تحت  آبیاری  های  طرح  اجرای  رو 
برای تولید محصولی بهتر با کمترین میزان 

مصرف آب بسیار ضروری است. 
کاهش 13 درصد مصرف آب 

در  بخش کشاورزی قم
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان 
قم نیز در این دیدار با بیان اینكه در این 
استان حدود 70 هزار هكتار زمین زراعی 
و حدود 18 هزار باغ وجود دارد گفت: در 
شرایط کنونی کمبود آب مهمترین چالش 

بخش کشاورزی استان است، البته در چند 
سال اخیر با اجرای طرح های مربوطه 13 
آمده  پایین  استان  در  آب  درصد مصرف 
است.  محمد رضا طلایی افزود: از طرفی 
دیگر وزارت نیرو اعتباری حدود 23 میلیارد 
تومان را برای آبیاری تحت فشار در استان 
قم اختصاص داده که با این اعتبار در سال 
94 حدود 20 هزار هكتار از اراضی تحت 
این طرح قرار گرفته است.  وی با اشاره به 
اهمیت مساله بیمه محصولات کشاورزی نیز 
گفت: متاسفانه در سالجاری خسارت مربوط 
به محصولات کشاورزی از سوی سازمان 

مربوطه پرداخت نشده است. 
دانشجویان باید متناسب
 با بازار کار تربیت شوند 

رئیس مجلس شورای اسلامی همچنین 
روز سه شنبه در دیدار با رئیس و اعضای 
استان قم  نور  پیام  دانشگاه  هیات مدیره 
گفت: دانشگاه ها باید دانشجویان را متناسب 
فارغ  میزان  از  تا  کند  تربیت  کار  بازار  با 

التحصیلان بیكار کاسته شود. 
علی لاریجانی تصریح کرد: در شرایط 
کنونی حجم فارغ التحصیلان بیكار بسیار 
بوده، از این رو باید ضمن تقویت ارتباط این 
دو حوزه برای تربیت دانشجویان، مرتبط با 

اشتغال برنامه ریزی شود.
وی اضافه کرد: دولت در شرایط کنونی 
با کمبود اعتبار روبرو است و این موضوع در 
توزیع منابع اعتباری میان دانشگاه ها نیز 

تاثیر گذاشته است.
لاریجانی با اشاره به ضرورت تغییر نگرش 
به دانشگاه ها به ویژه تربیت دانشجویان 
افزود: ارتقاء ارتباط صنعت با دانشگاه ها در 
شرایط کنونی حلقه مربوطه برای بخش 

تولید و آموزش است.
دانشگاه پیام نور استان قم

 ۵0درصد  کمبود اعتبار دارد
رئیس دانشگاه پیام نور استان قم نیز 
در این دیدار ضمن تشریح دستاوردها و 
نتایج این دانشگاه در چند سال اخیر گفت: 
در شرایط کنونی متاسفانه این دانشگاه با 
کمبود 50 درصدی اعتبارات روبرو است از 
طرفی دیگر میزان اعتبارات اختصاصی به 
صورت سالانه برای هر یک از دانشجویان 
دانشگاه پیام نور حدود 300 هزار تومان 
بوده، این در حالی است که میزان اعتبار 
اختصاصی برای دانشجویان دیگر دانشگاه ها 

تا 10 میلیون تومان نیز می رسد.
محمد علی قره با اشاره به اهمیت توجه 
به مقوله ورزش همگانی افزود: به نظر من 
اعتبارات مربوط به ورزش همگانی و قهرمانی 
باید از هم تفكیک شده تا بتوان حمایت لازم 

را از حوزه ورزش همگانی انجام داد.

آیت الله سعیدی در خطبه های نماز جمعه قم:

راهپیمایی اربعین اقتدار تشیع را به دنیا نشان داد

لاریجانی در دیدار مسئولان سازمان آب و کشاورزی استان تشریح کرد:

راهکارهای حمایت از کشاورزان قم

عضو ارشد تیم مذاکره کننده هسته ای 
با تاکید بر اینكه گزارش آژانس صلح آمیز 
بودن برنامه هسته ای را تایید می کند، 
گفت: اگر این پرونده بسته نشود و حتی 
پنجره ای کوچک را برای بازگشت به این 
موضوع بازبگذارند برجام اجرایی نمی شود.

سید عباس عراقچی افزود: نگاه کلی 
گزارش آژانس در رابطه با مسایل باقیمانده 
در گذشته و کنونی برنامه هسته ای ایران 
بر خلاف تمامی حرف هایی است که در 
10 سال گذشته علیه جمهوری اسلامی 

ایران مطرح شده است.
وی ادامه داد: ارزیابی آژانس در بررسی 
صورت گرفته این است که تا قبل از 2003 
فعالیت های مطالعاتی در ایران انجام شده 
است و همچنین نشانه ای از انحراف مواد 
هسته ای به سمت اقدامات غیر صلح آمیز 

وجود نداشته است.
برجام  اجرای  پیگیری  ستاد  رئیس 
تصریح کرد: آنچه که آژانس در رابطه انجام 
فعالیت های مطالعاتی و علمی در همین 
گزارش مدعی شده را ما قبول نداریم و 
نظرات خود را در زمان مقتضی به آژانس 

اعلام خواهیم کرد.
آنكه  با وجود  اظهار داشت:  عراقچی 
آمانو قبلا گفته بود گزارش او نه سیاه و 
نه سفید است اما از نظر ما به سمت سفید 
بیشتر گرایش دارد. وی تاکید کرد: جمع 
بندی این گزارش صراحتا وجود یک برنامه 
نظامی را رد می کند و راه را برای اینكه 
شورای حكام موضوع پی ام دی را خاتمه 

دهد هموار می کند.
کننده  مذاکره  تیم  ارشد  عضو  این 
هسته ای به بخش های مثبت گزارش 
جدید آژانس دررابطه با ایران اشاره کرد 
اعلام شده که  این گزارش  افزود: در  و 
هیچ نشانه ای از مواد هسته ای غیر صلح 
آمیز وجود ندارد همچنین هیچ نشانه ای 
ایران  اعلام نشده در  از چرخه سوخت 

نیست.
اقلام  با  رابطه  در  داد:  ادامه  عراقچی 
دو منظوره آژانس می گوید ایران بر روی 
چاشنی های انفجاری قبلا کار کرده اما به 
این مساله اذعان دارد که این چاشنی ها 
هم کاربرد صلح آمیز دارد و هم غیر صلح 
آمیز و نمی تواند در این رابطه قضاوتی 

داشته باشد.
وی خاطر نشان کرد: در گزارش آمده 
است هیچ نشانه یا علامتی که مواد هسته 
ای در جهت خلاف مصارف صلح آمیز 
استفاده شده باشد وجود ندارد؛ خریدهای 
ایران در جهت خلاف، نبوده است و یا 
سازمانی که برای ایجاد بمب و سلاح هسته 
ای در ایران ایجاد شده باشد، وجود ندارد.

کشورمان  ای  هسته  تیم  عضو  این 
تصریح کرد: البته آژانس اشاره می کند که 
ساختاری از یک سازمان با این هدف قبلا 
وجود داشته که از نظر ایران این سازمان 
می تواند برای سلاح های متعارف وجود 

داشته باشد.
عراقچی ادامه داد: آژانس در گزارشش 
درباره فعالیت هایی با کاربرد دوگانه در 

هیچ کجا نگفته است که توسط ایران این 
فعالیت ها صورت گرفته بلكه آورده است 
در ایران انجام شده و هیچ کجای گزارش 
دولت ایران را متهم نمی کند که دنبال این 
کار رفته است. وی درباره نكات مثبت دیگر 
گزارش آمانو اظهار داشت: در این گزارش 
در هیچ کجا از لفظ PMD، ابعاد نظامی 
احتمالی، استفاده نشده است چرا که ما 
هیچ وقت چنین موضوعی را به رسمیت 
نشناخته و اجازه هم ندادیم از آن در اسناد 
رسمی و یا مباحث استفاده شود. همین 
طور که در برجام و نقشه راه چنین واژه 
ای استفاده نشده است و حتی در عنوان 
گزارش مذکور به موضوع »رسیدگی به 
مسایل گذشته و کنونی« اشاره شده است 
و لفظ ابعاد نظامی احتمالی به کلی کنار 

گذاشته شد.
رئیس ستاد پیگیری اجرای برجام در 
خصوص نكات منفی گزارش آمانو تصریح 
کرد: اینكه آژانس ادعا می کند در رابطه 
با فعالیت های هسته ای نظامی مطالعاتی 
در گذشته صورت گرفته است می تواند 

موضوعی منفی باشد.
عراقچی تاکید کرد: ما معتقدیم اگر 
آژانس به دنبال واقعیات بود نباید این را می 
گفت؛ همچنین در رابطه با پارچین آژانس 
ادعا کرده است یک محفظه انفجاری در 
این سایت ساخته شده بوده است که الان 

وجود ندارد.
وی یادآور شد: براساس عكس هایی 
که ما به آژانس از سال 2000 که مورد 
هیچ  کردیم  ارائه  است  آژانس  ادعای 
محفظه ای در این مكان وجود ندارد. این 
در حالی است که آژانس در سال 2004 و 
2005 دو بار از سایت پارچین بازدید کرده 

و چنین اتاقی دیده نشده است. 
عضو ارشد تیم مذاکره کننده هسته 
ای خاطرنشان کرد: ما این ادعای آژانس را 
تایید نمی کنیم و دلمان نمی خواست که 
چنین جمع بندی در گزارش آژانس باشد.

عراقچی ادامه داد: به طور کلی مجموعه 
ادعاهای قبلی آژانس و یافته هایش وقتی 
در کنار هم قرار می گیرد نشان می دهد 
که اعتدال گزارش به سمت ایران است و 
شورای حكام و 1+5 بهانه ای برای باقی 
کار  دستور  در  موضوع  این  داشتن  نگه 
ندارند و گزارش آژانس در حقیقت صلح 
آمیز بودن برنامه هسته ای ایران را تایید 

می کند.
وی خاطرنشان کرد: آژانس با وجود 
نمونه برداری هایی که از سایت پارچین 
انجام داده است اعلام نمی کند که نشانه 
ای بر صحت ادعاهایش یافته است. انتظار 
ما از آژانس برخوردی عادلانه و واقعی در 
این گزارش بوده است و اینكه حتی این 

نكات هم در گزارش نمی آمد.
معاون وزیر امور خارجه اظهار داشت: 
با توجه به مجموعه شرایط سیاسی حاکم 
و  المللی  بین  شرایط  بر شورای حكام، 
فشار غربی ها که در سال های گذشته 
اتهاماتی علیه ایران مطرح کردند، به نظر 
من انتظاری که داشتیم در همین حدی 

بوده است که در گزارش آژانس می بینیم 
و حتی آقای آمانو بهتر از انتظارات ما ظاهر 

شد.
شما  نظر  از  اینكه  به  پاسخ  در  وی 
گزارش آمانو موضوع ابعاد نظامی احتمالی 
را می بندد؟ اظهار کرد: آمانو در موضعی 
نیست که PMD را ببندد؛ آمانو فردی 
فنی است که باید ارزیابی خود را مبتنی 
بر واقعیات، حقایق میدانی و بررسی های 

انجام شده اعلام کند.
 PMD عراقچی ادامه داد: اینكه موضوع
با شورای حكام  بسته شود، تصمیمش 
است اما به نظر ما با توجه به گزارشی که 
آمانو منتشر کرده باید این روند به بسته 
شدن موضوع منجر شود چرا که هیچ 
دلیلی بر نظامی بودن برنامه هسته ای 

ایران حتی در گذشته وجود ندارد.
وی خاطرنشان کرد: شورای حكام نهاد 
تصمیم گیر در رابطه با مسایل گذشته 
و حال ایران است که به اعتقاد ما با این 
گزارش آژانس این پرونده می تواند بسته 

شود.
بعید است شورای حکام تصمیمی جز 

بستن پرونده گذشته بگیرد
عضو ارشد تیم مذاکره کننده هسته 
ای در رابطه با قطعنامه ای که قرار است 
1+5 طی دو هفته آینده پیش نویسش 
را به شورای حكام ارائه کنند نیز اظهار 
داشت: 1+5 پیش نویس قطعنامه را طبق 
برجام باید به شورای حكام با هدف بستن 
موضوع PMD ارائه کند و شورا هم با توجه 
به اینكه اراده بر بستن این موضوع دارد و 
گزارش آمانو نیز دلالت بر این امر دارد، 
بعید است تصمیمی جز بستن موضوع 

اتخاذ کند.
عراقچی در ادامه به یكی از ابعاد مثبت 
گزارش آمانو اشاره کرد و گفت: آمانو در 
گزارش خود با اشاره به اجرای نقشه راه 
از سوی ایران می گوید نقشه راه به طور 
کامل از سوی ایران اجرا شده بنابراین هر 
کاری که باید ایران انجام می داده را انجام 

داده است.
رئیس ستاد پیگیری اجرای برجام در 
پاسخ به اینكه اگر موضوع PMD بسته 
نشود تكلیف برجام چه می شود گفت: 
موضع ایران همچون گذشته قاطعانه بر 
این اساس است که اگر این پرونده بسته 
نشود و حتی پنجره ای کوچک را برای 
بازگشت به این موضوع بازبگذارند برجام 

اجرایی نمی شود.
عراقچی ادامه داد: ما این پیام را به طور 
جدی به طرف مقابل منتقل کرده ایم که 
بدون بستن پرونده PMD تكالیف اصلی 
مان در برجام را اجرا نخواهیم کرد و 1+5 و 
شورای حكام باید بین PMD و برجام یكی 

را انتخاب کنند.
ممنوعیت  موضوع  خصوص  در  وی 
استفاده از اقلام دو منظوره که در گزارش 
آژانس نیز به آن اشاره شده است با تاکید 
بر اینكه هیچ ممنوعیتی در استفاده از اقلام 
دو منظوره در جهت اهداف صلح آمیز و 
یا سلاح های متعارف وجود ندارد، گفت: 

غیر  مصارف  برای  اقلام  این  از  استفاده 
قانونی به ویژه ساخت سلاح هسته ای 

باشد ممنوع است.
معاون وزیر امور خارجه یادآور شد: در 
اعلام  آژانس   MPI و EBW دو موضوع
کرده است که اینها اقلامی هستند که در 
سلاح هسته ای هم کاربرد دارند و ایران 
اینها را تولید و استفاده کرده است. آژانس 
خود به صراحت اعلام می کند که نمی 
تواند قضاوت کند ایران از این ها در کدام 

بخش استفاده کرده است.
استفاده  اسناد  ما  داد:  ادامه  عراقچی 
صلح آمیز از این اقلام را در صنعت نفت 
به آژانس نشان داده ایم و آمانو ذکر کرده 
است که ایران بر روی اقلام دو منظوره در 

مصارف صلح آمیز کار کرده است.
اواخر دسامبر یا اوایل ژانویه 

برجام اجرایی می شود
منابع  برخی  اینكه  به  پاسخ  در  وی 
خبری اعلام کردند به زودی ایران و آژانس 
توافقی را امضا می کنند که قدرت بازرسی 
های بیشتر را به آژانس می دهد، گفت: 
طبیعتا این سند پروتكل الحاقی است که 
آن  اجرایی شدن  روز  از  برجام  براساس 
به طور موقت و داوطلبانه اجرا می شود 
تا اینكه از سوی مجلس به تصویب برسد.

کننده  مذاکره  تیم  ارشد  عضو  این 
هسته ای کشورمان با بیان اینكه پروتكل 
الحاقی امكان دسترسی های بیشتر به 
تاسیسات هسته ای ما و یا دسترسی به 
مكان های اعلام نشده را در فرایند خاص، 
طولانی و پیچیده فراهم می کند، افزود: 
بیش از 110 کشور دنیا پروتكل الحاقی را 
اجرا می کنند و در این زمینه ایران مشكلی 

ندارد.
عراقچی همچنین درباره احتمال تاخیر 
در اجرای برجام که از سوی برخی منابع 
خبری عنوان شده است با بیان اینكه رسانه 
ها صرفابه گمانه زنی در این رابطه می 
پردازند، خاطرنشان کرد: براساس برنامه 
ما اواخر دسامبر، اوایل ژانویه که می شود 
همان اواسط دی ماه باید به روز اجرایی 

شدن برجام برسیم.
وی تصریح کرد: شاید برخی مسائل 
فنی پیش بیاید که اجرا را چند روز عقب 
تر بیاندازد از جمله اقدامات فنی که ما باید 
در رابطه با اراک و یا تبادل سوخت انجام 
دهیم. البته می تواند این زمان زودتر هم 

فرا برسد.
فروش سوخت به روسیه منوط به 

بسته شدن پرونده گذشته
عراقچی در رابطه با تبادل سوخت میان 
ایران و روسیه براساس برجام نیز اظهار 
کرد: تبادل و فروش سوخت در همین 
فاصله انجام می گیرد، البته معامله این 
کار میان ایران و روسیه انجام شده است 
و ما در ازای حدود 8 تن اورانیوم غنی 
شده،140 تن کیک زرد دریافت می کنیم. 
در این زمینه صرفا فروش مواد هسته ای 
به روسیه به بعد از بسته شدن موضوع 
PMD براساس فرمایشات رهبری موکول 

شده است.

عضو ارشد تیم مذاکره کننده هسته ای عنوان کرد : 

گزارش آژانس بیشتر سفید است تا سیاه

آگهی مزایده اموال غیر منقول نوبت اول
 به موجب اجراییه صادره از شعبه 12 دادگاه عمومی حقوقی قم که در شعبه 5 اجرای احكام 
مدنی قم به شماره 5/94ج/1071- ثبت گردیده له تقی زند علیه آقای غلام بهرامی محكوم علیه 
محكوم است به پرداخت مبلغ 135/677/700 ریال در حق محكوم له و مبلغ 6/783/885 ریال 
به عنوان نیم  عشر در حق صندوق دولت ، شخص ثالث در قبال بدهی محكوم علیه ملک معرفی 
کرده که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی کرده است ضمنا ماده 51 قانون اجرای احكام مدنی قابل 
اجرا می باشد. 2- موقعیت ملک : قم – خیابان نیروگاه- بعد از فلكه نبوت – کوچه شماره 60) 
توحید 60( نبش فرعی سوم- جنب پلاک 34 - 3- مشخصات ثبتی ملک: ملک دارای پلاک 
ثبتی 2174 اصلی واقع در بخش دو قم که البته هیچ گونه شماره فرعی در پلاک ثبتی جهت 
تعیین موقعیت ملک ارائه نگردیده است ) هیچ مدرکی در خصوص پلاک ثبتی اعم از سند، 
پروانه ساختمانی، ... به اینجانب ارائه نگردیده است ( و در معیت خواهان به آدرس فوق الذکر 
مراجعه و ارزیابی ارائه شده صورت پذیرفت. 4- مشخصات عرصه و اعیانی ملک: عرصه ملک به 
صورت دو بر بوده که یک برآن به کوچه ده متری و بر دیگر به کوچه 8 متری میباشد، مساحت 
ملک در حدود 100 متر مربع می باشد، اعیانی ملک در دو طبقه زیر زمین و همكف احداث بنا 
گردیده است و مساحتهای حدودی آنها عبارتست از زیر زمین 100 متر / همكف  74 متر مربع 

ضمنا ملک دارای سرویس پله بوده و دارای حدود 26 متر حیاط می باشد.
5-مشخصات فنی ملک : ملک مورد نظر بصورت جنوبی ساز بدون نما با دیوار باربر و سقف 
طاق ضربی میباشد که از هر دو طرف درب ورودی فلزی به کوچه ها دارد. امكان بازدید از 
زیرزمین میسر نگردید اما شخص حاضر در پلاک ثبتی اظهار داشتند که کیفیت بنای زیرزمین 
مطابق همكف می باشد. طبقه همكف دارای پذیرایی و آشپزخانه می باشدکه بدنه آشپزخانه 
کاشی و کف آن سرامیک است . کف پذیرایی موزاییک و دیوارها تا 1/2 متر سرامیک و مابقی 
سفید میباشد سقف پذیرایی نیز دارای گچ بری است کف سرویس پله از سنگ و بدنه آن تا 
1/2 سنگ و مابقی آن سفید است. پنجره ها فلزی و دربها چوبی است گاز و برق هر کدام دارای 
یک انشعاب می باشد و ملک هیچ انشعاب آبی ندارد. کف حیاط سنگ بوده و بدنه آن سرامیک 
میباشد که یک سرویس بهداشتی نیز در حیاط احداث گردیده است زیرزمین از هر دو طرف 
یعنی ورودی اصلی و ورودی به حیاط دارای پله می باشد. 6- ارزش ملک: ارزش ملک با توجه 
به موقعیت و وضح موجود و جمیع جهات موثر در ارزیابی به میزان 2/334/200/000 ریال ) دو 

میلیارد و سیصد و سی و چهار میلیون و دویست هزار ریال( برآورد می گردد.

لذا مقرر گردیده مورد فوق الذکردر تاریخ 94/10/0۵ ساعت 8 الی 8/30 صبح به آدرس قم 
، خ ساحلی ، جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احكام مدنی اتاق مزایده از 
طریق مزایده حضوری به فروش برسد لذا افرادی که قصد بازدید از مورد مزایده را دارند می توانند 
در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در 
جلسه مزایده شرکت نمایند قمیت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ 
را پیشنهاد دهند واگذار می گردد. برنده مزایده باید ده درصد از مبلغ پیشنهادی را فی المجلس 
نقدا و مابقی آن ظرف یكماه از تاریخ مزایده بپردازد این آگهی یک نوبت در یكی از روزنامه های 

محلی درج می گردد جهت اطلاعات بیشتر به واحد مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم – رضا زارعی 



3 اقتصادی

فرصتهاییکهمسکنقسطیایجادمیکند؛

قدرت خرید مسکن مردم 
چگونه تحریک می شود؟

رییسانجمنانبوهسازانکشوردربارهتاثیرطرحمسکناقساطیرویصنعتساختمان
ومسکنتوضیحداد.

مجتبیبیگدلیدربارهطرحمسکناقساطیاظهارداشت:»بدنهانبوهسازبابانکمسکن
دراینخصوصصحبتکردهاست.«ویبابیاناینکهبانکهانبایدفقطبهفکرسودآوری
خودشانباشند،افزود:»درحالحاضربانکداریپرسودترینصنعتاست.شماببینید
بهترینخیابانهایتهرانیادربهتریننقاطشهرها،هرچهبرجوساختمانگرانقیمت
است،برایبانکهاست.«رییسانجمنانبوهسازانکشوربابیاناینکهبانکیکهبه
تازگیتاسیسشده،بهسرعتسرمایهاشبهچندبرابرمیرسد،عنوانکرد:»درحال
حاضربنگاههایاقتصادیبامشکلمواجههستندوصنعتساختمان،مادراشتغالو
الفبایسازندگیاست.«بیگدلیمتذکرشد:»صنعتمسکنوساختماناگرراهنیفتد،
یعنیاشتغالکشورتعطیلاست.«ویبابیاناینکهدرحالحاضردرعمیقترینرکود
اقتصادیقرارداریم،گفت:»انبوهسازانباطرحمسکناقساطیبهدنبالاینهستندکه
صنعتساختمانراهبیفتد.«رییسانجمنانبوهسازانبااشارهبهفرصتهاییکهطرح
مسکناقساطیایجادمیکند،افزود:»هرطرحیکهبازارمسکنراتحریککند،1200
گروهشغلیبهتکاپودرمیآیند.«بیگدلیتصریحکرد:»مردمچطوردرعرض5،4روز
130هزارخودروثبتنامکردند،بههمینصورتدربخشمسکننیازوجوددارد.«وی
عنوانکرد:»آماراجارهورهنروزبهروزبالامیرود؛اینمسالهبهاینمعناستکهمردم
مسکنمیخواهند.«رییسانجمنانبوهسازانبابیاناینکهدرحالحاضرمردمقدرت
خریدمسکنندارد،متذکرشد:»مابایدقدرتخریدمردمراتحریککنیمواجازهدهیم
مردمباتسهیلاتخوببانکیمسکنرابخرند؛امامتاسفانهاینفضارابانکهابهوجود

نیاوردندوامیدواریمیکاتفاقجدیدیبیفتد.«

آخرین نرخطلا د ر ایران 

3,998,000یک مثقال طلا

923,000یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

9,050,000سکه بهار آزاد ی

9,065,000سکه امامی

4,560,000نیم سکه

2,500,000ربع  سکه

1,660,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

 15,600,000سایپا کارا 151

 20,000,000سایپا 111

 19,000,000سایپا 131

 19,500,000سایپا 132

SX 23,950,000تیبا 



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

 MVM11018,000,000 چهار سیلند ر

بانکهامنتظرکاهشدوبارهنرخسودسپردههاهستندواحتمالاتاپایانسالیکباردیگر
همایننرخکاهشمییابد.بااینحالبانکهابرایجلوگیریازکوچمشتریانبهموسسات

غیرمجاز،دستبهابتکاراتیزدهاند.
کاهشنرخسودسپردههایبانکییکباردراردیبهشتامسالاتفاقافتادوسودهادراین
بخش2درصدکمشد.حالاپسازچندماهکاهشنرخسود،بانکهامیگوینددوبارهآماده
کاهشنرخسودسپردههایبانکیهستند،اینبارهمقراراستشورایپولواعتباراین

مسئلهرابررسیودربارهآناعلامنظرکند.
تاهمیندودههقبل،بانکهایدولتیدربازارپولیکشوریکهتازیمیکردندوهیچ
رقیبینداشتند.آنهادرسایهامکاناتومنابعدولتیفعالیتمیکردندوسیستمیکاملا

سنتیویکطرفهدربازارپولیکشورفعالیتداشت.
پیشواکنشبانکهابهکاهشنرخسود

اماحالاشرایطعوضشدهوباورودبانکهایخصوصیبهعرصهبازارپولیکشور،
بانکهایدولتینیزمجبورشدهاندبرایجلوگیریازفرارمشتریانوسپردههاوسرازیر

شدنآنبهسمتبانکهایخصوصی،دستبهابتکاراتیبزنند.
هرچندمشتریانازاوضاعبانکهاونحوهخدماترسانیسیستمبانکیکشورراضی
نیستندومعتقدندبانکهادرتسهیلاتدهی،روشهایسختگیرانهایدارندواینمسئله
بهویژهبرایمشتریانخُردبسیارمحسوستراستاماورودبانکهایخصوصیبهبازارپولی

کشورشرایطراچندانهمبهترنکرد.
بانکهایخصوصینیزخیلیزودواردفعالیتهایخاصشدهونشاندادندخیلیهم
علاقهایبهکارکردنوخدماترسانیبهمشتریانخردندارندوتلاشکردندتادرپروژه

هایتضمینشدهوسودآورواردشوند.
اینموضوعآنقدرمشخصوروشناستکهبسیاریازمشتریانوامهایکوچکبه
سمتبرخیبانکهایخصوصینمیروندوهرگونهتلاشبرایدریافتتسهیلاتخرداز

بانکهایخصوصیراناموفقمیدانند.
درسایهچنیندیدگاهیدربانکهایخصوصیوسختگیریهایعجیبوغریب
بانکهایدولتی،برخیموسساتکوچکباتکیهبرسرمایههایمردمشکلگرفتهوتلاش
کردندتاباپرکردنخلاءبازارپول،همنیازهایمشتریانکوچکرابرآوردهکنندوهماینکه

نقدینگیجذبکردهورشدکنند.

اتفاقاموفقهمبودندوتوانستندمدیریتبازارخردپولیکشوررابهدستگیرندومدیریت
کنند.حالاموسساتغیرمجازومجازاعتباری،صدهاهزارمشتریوهزارانمیلیاردتومان

نقدینگیجذبکردهوبابانکهاواردرقابتجدیشدهاند.
نبرد خاموش بانک ها و موسسات بر سر پول

بانکهاییکهتادیروزخطریازناحیهموسساتغیرمجازوکوچکاحساسنمیکردند،
حالاچندسالیاستبهبانکمرکزیفشارمیآورندتاآنهاراساماندهیکند.البتهبانک
مرکزیدرسالهایاخیرحرکتهاییرانیزدراینزمینهانجامدادهویکباردردولت
هایگذشته،دستبهنابودیکاملتعاونیهایاعتباریزدوفعالیتدراینبخشرابه

حالتتعلیقدرآورد.
حالانهتنهابانکهایدولتیوخصوصیدرحالفعالیتهستند،موسساتبسیاریاز
مجازتاغیرمجازباصدهاشعبهخدماتبانکیدرکشوربهصورتکاملارسمیشکلگرفته

ودرحالرقابتبابانکهایدولتیوخصوصیدرجذبمنابعومشتریهستند.
اتفاقاباوجودتلاشبانکمرکزیبرایساماندهیموسساتاعتباری،اماهماکنون
موسساتیدربازارپولیکشورفعالیتدارندکهحتیتکلیفمجوزآنهانیزروشننیستولی

باصدهاشعبهوهزارانمشتریدرحالجذبمنابعوسپردهگذارانهستند.
آنهامرتبابستههایعجیبوغریبیرابهمشتریانعرضهکردهودارندگاننقدینگیهای
سرگردانراتحریکمیکنندتاپولهایخودرابهآنهابسپارندواینکاراتفاقهممیافتد.
بااینوجود،مقاماتدولتیازجملهرئیسکلبانکمرکزیووزیراقتصادبارهانسبتبه
سپردهگذاریدراینگونهموسساتهشداردادهومیگوینداگرمسئلهایبهوجودآید،دولت

حمایتیازسپردهگذاراننخواهدکرد.
بنابراینباوجودرقبایسرسختیکهبانکهاپیداکردهاند،آنهامجبورندبهصورت
نامحسوسباموسساتاعتباریمجازوغیرمجازکهاتفاقادستشاننیزبرایتسهیلات

دهیوپرداختسودبازتراست،دررقابتوبلکهدرجنگباشند.
بانکهانگراناینهستندکهکاهشنرخسودسپردههاباعثنشودمشتریانبیشتریاز
دستدهندونقدینگیبهسمتموسساتغیرمجازبرود.ازاینروبهنظرمیرسدراهکار

بیسروصداییرایافتهوآنرابهاجراگذاشتهاند.
وعده جدید به سپرده گذاران میلیونی

یکمشتریبانکیکهمبالغیرادربانکهاسپردهگذاریکردهوسودماهیانهآنرا

دریافتمیکنددراینبارهگفت:پسازکاهشنرخسودسپردههادربهارامسال،مبلغی
ازسودماهیانهایکهدریافتمیکردم،کمشدامابانکاعلامکردبهزودیآنراجبران

خواهدکرد.
ویمعتقداستبانکهابرایجلوگیریازخروجمشتریانازسیستمبانکیوجذبشدن
درموسساتغیرمجازناچارنددستبهابتکاربزنند،درغیراینصورتمشتریخودرااز

دستخواهندداد.
اینمشتریسپردهگذارشبکهبانکیمیگویدمیلیونهاتوماندریکبانکسپرده
گذاریکردهواگرنتواندسودقبلیخودراازبانکدریافتکند،ممکناستتصمیمبگیرد
پولشرادریکیازموسساتکهاتفاقاهمسودبیشتریمیپردازندوهمامکاندریافت

تسهیلاتبرایویوجوددارد،سپردهگذاریکند.
حالابهنظرمیرسدبانکهابرسردوراهیسختتصمیمگیریقرارداشتهباشند.اگرآنها
اقدامبهکاهشنرخسودسپردههابرایدومینباردرسالجاریکنند،گرچهایننرخسود
رابهنرختورمنزدیکمیکننداماخطرخروجنقدینگیازشبکهرسمیبازارپولبهشبکه
غیررسمیوزیرزمینیوجودداردواگرهمچنیننکنند،مصوباتقانونیرارعایتنکردهاند

ومرتکبتخلفمیشوند.
بههرحالشبکهبانکیکشوراینروزهابراساسوعدههایمقاماتبانکیواقتصادی
کشوردرانتظارتصیمسرنوشتسازشورایپولواعتبارهستندتاببینندکهچهآیندهای

درانتظارآنهاومشتریانشانخواهدبود.

کاهشدوبارهنرخسوددرراهاست؛
دوئل بانک ها و موسسات بر سر پول

رونقهمراهباتورمبهتراستیارکودبدونتورم؟

 چالش جدی دولت با اقتصاد بيمار کشور
مریم یعقوبی

نرختورمازسال1390بهبعدباشیبتندیروبه
افزایشرفتهورشداقتصاديدروضعیتوخیميقرار

گرفت.
براساسآمارهايبانکمرکزي،نرختورمدردوازده
ماهمنتهيبهديماه1392نسبتبهمدتمشابهسال
قبلمعادل38.4درصدشد.رشداقتصادينیزدر
سال1391نهتنهارخنداد،بلکهاقتصادایرانشاهد
کاهشتولیدبهمیزان5.6درصددراینسالبود.
علاوهبرآن،سایرشاخصهايکلاناقتصادينیزبه
علتتشدیدعواملخارجیازیکسووسیاستهای
نادرستاقتصادیازسویدیگردروضعیتنامطلوبي

قرارگرفتند.
درسال1391سرمایهگذاري)تشکیلسرمایهثابت
ناخالص(دراقتصادایرانبهمیزان21.9درصدکاهش
یافت.درمجموعشرایطداخلیوخارجیبهگونهای
پیشرفتکهاقتصادایرانازسال1390بهبعدوارد
مرحلهرکودتورميشدهوازسال1391اینوضعیت

تشدیدشد.
شکی گفت توان می بیرونی عوامل بررسی در
نیستتحریمهاياقتصاديبهخصوصتحریمهاي
نفتيوبانکي،کهباهدفآسیبزدنبهظرفیتهاي
مولداقتصادایراناجراشدنداثراتمخربيبراقتصاد
ایرانایجادکردند.اماسیاستهاياتخاذشدهتوسط
دولتدهمدرسالهايتحریمنیزتطابقلازمبااصول
اقتصاديرانداشت.دراثراینسیاستهاعلاوهبراینکه
نرختورمافزایشیافت،فضايکسبوکارنیزتخریب
شدورتبهایراندرزمینهسهولتکسبوکاربهطور
سالانهکاهشیافت.دراینوضعیتتولیددرداخلنه
تنهاسودآورنبود،بلکهرقابتناپذیروپرهزینهنیزشد.
درمجموعسیاستهايدولتدهمسببشدتاعرضه
کلدراقتصادایرانتوانرشدخودراازدستبدهدو

عملارکودتورميدراقتصادایرانرخدهد.

حالبایددیدفارغازدرنظرگرفتندلایلبروزاین
دومعضلبهصورتهمزمان،دولتیازدهمپساز
کنترلوکاهشتورماز40درصدبهحدود15درصد
وهدفگذاریبهرسیدنبهنرختورمتکرقمیتاسال
آینده،بایدکدامسیاسترادنبالکند؟ادامهروند
کاهشمستمرتورمیاهدایتظرفیتهاومنابعبه

سمتمقابلهبارکود؟
برخیکارشناساناقتصادمعتقدندکنترلوکاهش
تورمبهعنواندستاوردبسیاردرخشاندولتدردو
سالگذشتهارزشمندترازآناستکهبرایمقابله

بارکودبتوانازآنگذشت.پساتخاذسیاستهای
انبساطیکهرشدتورمدوبارهرارقمخواهدزدسیاستی
نادرستاستامابرخیدیگرمعتقدهستندتورمبالا
بهترازرکودوکاهشرونقبودهودولتبایدباتزریق
نقدینگیوحمایتازصنایعبهسرعترونقرابهبازار

تولیدوصنعتبازگرداند.
دراینرابطهمحمدرضاپورابراهیمیاظهارکرد:»در
هرکشوریبروزایندوپدیدهمشکلاتبسیاریرابرای

ارکاناقتصادیایجادمیکند.«
و پولی سیاستهای کارآیی »میزان افزود: وی

بودجهایدولت،میزانکششپذیری مالی،ساختار
سرمایهگذارینسبتبهنرخبهره،الگوهایمصرف،
پساندازوسرمایهگذاریومیزاننقشدولتدراقتصاد
ازعواملیاستکهمیتوانددرکنترلهمزمانایندو

پدیدهموثرباشد.«
بهگفتهویباتوجهبهویژگیهایساختاریاقتصاد
ارزی شوکهای و مداوم بودجههای کسری ایران،
حاصلازدرآمدنفتوبیبرنامگیدرهزینهکرداین
درآمدهاطیسالهایاخیربهافزایشتورموتعمیق

رکودانجامید.

بهاعتقادپورابراهیمیدرشرایطکنونیکشور،رونق
همراهباتورمبهرکودبدونتورمارجحیتدارد.

ویادامهداد:»رکودوتورممانندالاکلنگیهستندکه
کاهشیکیافزایشدیگریرابهدنبالخواهدداشت.از
اینرومشکلاتدولتدرکاهشتورموهمزمانایجاد

رونقومقابلهبارکودقابلدرکاست.«
ویدرادامهبااشارهبهبرگزاریجلساتمستمر
مسئولان و مدیران و مجلس نمایندگان توسط
اقتصادیکشورگفت:»بادرنظرگرفتنشرایطفعلی
اقتصادکشور،نشستهایمشترکاعضایکمیسیون
اقتصادیوروسایبازارپولوبازارسرمایهدرجهت
تبیینراهکارهاییبرایبرونرفتازاینمعضلتشکیل

شدهاست.«
بر مروری جلسه آخرین »در افزود: پورابراهیمی
عملکرددهسالهبازارسرمایهداشتهوکموکاستی
هایموجودراموردبررسیقراردادیم.تمرکزاصلیاین
جلسهبراینموضوعبودکهباتوجهبهآمادهشدن
برنامهششمتوسعهمواردمربوطبهارتقاءبازارسرمایه
دراقتصادراببینیموبتوانیمازاینمنظربهاینبخشاز
اقتصادکمککنیمکهسهمتامینمالیافزایشیافتهو

نقشاصلیآنایفاشود.«
عضوشورایعالیبورسضمنتاکیدبربانکمحور
بودنتامینمالیدرکشورافزود:»بایداصلاحاتدربازار
سرمایهبهگونهایباشدکهانتظاراتازبازارسرمایه
بهخوبیبرآوردهشود.راهکارهاییهمدراینراستا
پیشنهادشدمبنیبررفعمحدودیتهایناشیاز
مصوباتدولتیمانندتعییننرخخوراکپتروشیمیویا

قیمتسنگآهن«
بهگفتهاینعضوکمیسیوناقتصادیمجلساصلاح
ساختارمالیاتی،اصلاحبازارهایمالیوپولی،افزایش
سرمایهگذاریبهنحویکهبهافزایشتولیدمنجرشود،
پرهیزازسیاستهاییکهعواقبیچونفعالیتهای
رانتجویانهودلالیدارد)مانندبازارمسکن(،افزایش

تولیدوبهرهوریرابهدنبالخواهدداشت.

در اداری بوروکراسی فرآیند کاهش ضرورت بر قم استاندار
دستگاههایدولتیایناستانتاکیدکرد.

سیدمهدیصادقیروزسهشنبهدرجریانبازدیدخودازچند
واحدصنعتیدرشهرکصنعتیشکوهیهدرنشستیبامدیران
اینواحدهابابیاناینکهپیچوخمهایاداریمانعبزرگیبر
سرراهتولیدکنندگانمحسوبمیشود،اظهارداشت:دستگاه
هایاستانبایدمراحلانجامکارهایاداریرابهکمترینحد

خودتقلیلدهند.
ویهمچنینبابیاناینکهدرحالحاضرطیکردنیکمسیر
طولانیبرایانجامیککاراداریدراداراتقمبهیکامرعادی
تبدیلشدهاست،تصریحکرد:برخیازاداراتدوستدارند،که

اربابرجوعبرایگرفتنیکامضامرتببهآنهامراجعهکنند.
صادقیدربخشدیگریازسخنانخودبابیاناینکهدربحث
ایجادکردیم، تحریمبزرگترینمشکلراخودمانبرایکشور
تصریحکرد:اگرغربیهاوآمریکاباتحریمهایاقتصادییک
درجهبرایکشورمشکلایجادکردند،مابابهکارگیریروشهاو

راهکارهایغلطدودرجهبهاینمشکلاتاضافهکردیم.
ویبابیاناینکهاگرماعملکردماندرستبود،تحریمهای
دشمنهیچمشکلیرابرایکشوربوجودنمیآورد،گفت:هر
چندماهمیشهبایدمراقبتوطئههاواقداماتدشمنباشیم،ولی
مسبباصلیهمهمشکلاتیکهامروزکشورباآنمواجهاست،جز

خودمانکسدیگرینیست.
نباید دستگاها  بر سر راه کار و تولید  مانع  ایجاد کنند 

صادقیهمچنینریشههمهاینمشکلاتراناشیازعدموجود
یکتفکرورویکردملیدرمیانمسئولانعنوانکرد،وافزود:
بدونشکاگرهمهمدیراناجراییمنافعملیوعموممردمرادر
نظربگیرند،علاوهبرموفقیتدرانجاموظایفومسئولیتها،در
راستایتحققاهدافکشورونظامنیزهمگراییخوبیبایکدیگر

خواهندداشت.
ویباتاکیدبرضرورتمساعدتواحدهایتولیدیوصنعتی
استان،ازسویهمهدستگاههایاجرایی،تصریحکرد:دستگاه
هاییمانندادارهکلمالیاتنبایدموانعیرابرسرراهکاروتولید

اینواحدهاایجادکنند.
استاندارقمهمچنینضمنتقدیرازهمتوتلاشواحدهای
صنعتی،گفت:اینواحدهاباوجودهمهسختیهاوموانعیکه
باآنمواجههستند،غیرتمندانهتمامتوانوظرفیتخودرابرای

رونقتولیداستانبهکارمیگیرند.
صادقیباتاکیدبراینکهدولتتدبیروامیدخودراخدمتگذار
همهفعالانوتلاشگرانعرصهتولیدوصنعتمیداند،گفت:با
توجهبهشرایطخاصوویژهایکهدرآنبهسرمیبریم،دستگاه
هایمرتبطبابخشتولیدبایدهمهتلاشهایخودرابهحل

مشکلاتتولیدکنندگانازراههایقانونیمعطوفکنند.
استاندارقماصلاحقوانیندستوپاگیردررابطهبابخشتولید
راضروریعنوانکرد،وافزود:بدونشکوضعچنینقوانینینه
تنهاخدمتبهتولیدوصنعتکشورنیست،بلکهخیانتبهآن
است،لذانهادهایقانونگذاربایدنسبتبهتصویبقوانینیکه

تولیدراتسهیلمیکند،اهتمامبیشتریداشتهباشند.
ویبابیاناینکههمگاندربرابرنسلهایآیندهبایداحساس
وظیفهوتکلیفکنیم،اظهارداشت:بدونشکاگرامروزمانتوانیم،
مدیریتدرستومطلوبیراداشتهباشیم،نسلهایآیندهدر

موردماقضاوتخوبینخواهندداشت.
صادقیبابیانایکهایرانبواسطهدراختیارداشتنمعادنوثروت
هایخدادادیفراوانکشوریبینظیردرجهانمحسوبمی

شود،گفت:باوجوداینامکاناتروزگارمانبایداینچنینباشد.
استاندارقمدرپایانسخنانخودباتاکیدبرحمایتدولتاز
بخشتولیدخاطرنشانکرد:دولتتاانجاکهتواناییهایشاقتضا
کند،باحمایتازواحدهایصنعتیازبهتعطیلیکشیدهشدنو

بیکاریکارکنانآنهاجلوگیریمیکند.
ویخطابمدیرانبهبانکهاودستگاههایمرتبطباواحدهای
صنعتیوبخشتولید،گفت:تمامیایندستگاهدربرابرواحدهای
نحوه واحدهادرخصوص این اگر و صنعتیمسئولهستند،
خدمترسانیناراضیباشند،دستگاههایمربوطهبازخواست

خواهندشد.
رئیسسازمانصنعت،معدنوتجارتاستانقم:

رفع موانع تولید نیازمند تغییر رویکرد
 مدیران به بخش صنعت است 

رئیسسازمانصنعت،معدنوتجارتاستانقم،نیزدراین
بازدیدگفت:رفعموانعتولیدنیازمندتغییررویکردمدیراندولتی

بهبخشتولیدوصنعتاست.
احمدذاکریبااشارهبهموانعزیادیکهامروزتولیدکنندگانبا
آنمواجههستند،اظهارداشت:بدونشکهمهمدیراندستگاه
هایاجراییبایدبرایرفعموانعوتسهیلشرایطبرایتولید،

رویکردهاونگاههایمتفاوتیرابهاینحوزهداشتهباشند.
ویبااشارهبهتشکیلکارگروهرفعموانعتولیددرایناستان،
تصریحکرد:بدونشکدولتباتوجهبهموانعیزیادیکهبرسر
راهتولیدقراردارد،اقدامبهتصویبقانونرفعموانعتولیدوتشکیل

کارگروهبرایآننمودهاست.
دبیرکارگروهرفعموانعتولیدقمباتاکیدبرتوجهویژهمسئولان
بهاجرایدرستاینقانون،تصریحکرد:کارگروهرفعموانعتولید

باتشکیل4جلسهاصلیو10جلسهکمیتههایفرعیدرحال
شناساییموانعتولیدوتدبیربرایبرطرفکردنآنهااست.

ویبابیاناینکهبخشیازموانعتولیددرقممتاثرازمشکلات
کلانکشوروقوانینبالادستیاست،گفت:دستگاههایمربوطه
ازجملهصنعت،معدنوتجارتطبقتاکیداتشخصاستاندار
مبنیبربرداشتنبرخیازقوانینیکهبرسرراهتولیدمانعایجاد
میکنند،تلاشدارند،تاشرایطتولیدرابرایتولیدکنندگانو

واحدهایصنعتیتسهیلکنند.
مشاوراستاندارقم:

رفع موانع تولید جز با وضع قوانین کارآمد
 امکانپذیر نیست 

مشاوراستاندارقمدرامورتولیدوصنعت،نیزدراینبازدیدگفت:
رفعموانعتولیدجزباوضعقوانینکارآمدامکانپذیرنیست.

محمدنوپوشاظهارداشت:هماکنونروندتوسعهاینواحدها،
بهلحاظعدمجذبحمایتهایمالیوتسهیلاتیازسویبانک

هامتوقفشدهاست.
ویبااشارهبهسخنمسئولانمبنیبربحرانیبودنوضعیت
تولیدوصنعتاستانوکشور،گفت:انتظارتولیدکنندگاناز

مسئولانوضعقوانینیمتناسببااینوضعیتبحرانیاست.
نوپوشهمچنینباانتقادازدستگاههایاجراییمرتبطباحوزه
صنعتدرخصوصعدمتسهیلشرایطبرایبهبودوضعیتتولید
دراستان،خاطرنشانکرد:برخیگروههایصنعتیکهدرراه
اندازیواحدهایصنعتیسرعتوشتابچشمگیریداشتند،
امروزنهتنهادیگرقادربهایجادواحدهایصنعتیجدیدنیستند،

بلکهتعدادیازواحدهایآنهانیزتعطیلشدهاست.
مشاوراستاندارقمضمناستقبالازاجرایقانونرفعموانعتولید
آنرابرایحلمعضلاتبخشتولیدراهگشاومفیدعنوانکرد،و
افزود:معمولادرجلسههایکارگروهرفعموانعتولیددرخصوص
مرقانونواجرایبیکموکاستآنتاکیدفراوانیمیشود،ولی

بهطورقطعاگرقوانینموجودبرایحلمشکلاتتولیدکنندگان
ازکاراییلازمبرخورداربود،دیگرنیازیبهتصویبقوانینجدید

نبود.
ویبابیاناینکهتصویبقوانینمتعددموجبافزایشبیشاز
پیشمشکلاتوموانعتولیدمیشود،گفت:مسئولانبایدباکوتاه
کردنهرچهبیشترمراحلومسیرهایقانونیدریافتتسهیلات،

شرایطآسانتریرابرایحلمشکلتولیدکنندگانایجادکنند.
رئیساتاقبازرگانیاستانقم:

50درصد واحدهای صنعتی قم تعطیل است
رئیساتاقبازرگانیاستانقم،نیزدراینبازدیدگفت:واگذاری
کاملاقتصادبهبخشخصوصیموجبرونقبخشتولیدوصنعت

میشود.
ابوالفضلخاکیبابیاناینکهتاکنونبهخواستههاونیازهای
بخشخصوصیتوجهنشدهاست،اظهارداشت:درحالحاضر50
درصدواحدهایصنعتیاستانکاملامتوقفشدهاند،و25تا50

درصدواحدهانیزبهحالتنیمهتعطیلدرآمدهاند.
ویبابیاناینکهتعطیلیاینواحدهاکهبهنوعیسرمایهمملکت
محسوبمیشوند،زیانفراوانیرابهاقتصادکشورواردمیکند،
تصریحکرد:اجرایسیاستهایاصل44قانوناساسیکهرهبر
معظمانقلابنیزنسبتبهآنتاکیدفراوانداشتند،بهخوبیاجرا
نشدهوشرکتهاوواحدهایصنعتیبهصورتکاملبهبخش
خصوصیواگذارنشدهاند،ودرقالبیکشرکتنیمهدولتی

فعالیتمیکنند.
خاکیبااشارهبهاینکهاتاقبازرگانیدرهراستاننمایندهبخش
خصوصیدرمجموعهدولتاست،وبایدبارصدمسائلومشکلات
بخشخصوصیآنهارابهدولتانتقالدهد،تصریحکرد:بدون
شکایناتاقبهعنوانمشاورسهقوهازظرفیتهایخوبیبرای

حلمشکلاتبخشخصوصیبرخورداراست.
اینمسئولباتاکیدبرضرورتاستفادهازتجربهکشورهای
مختلفازجملهترکیهبرایواگذاریهمهبخشهایاقتصادی
کشوربهبخشخصوصی،گفت:کشورترکیهبواسطهایناقدام
توانسته،تاظرفحدودیکدههدرآمدهایسالانهخودرااز11
میلیارددلاربه160میلیارددلاریعنیرقمیبیشازدرآمدهای

نفتی120میلیارددلاریایرانافزایشدهد.
اینمسئولبااشارهبهاینکهدرکشورترکیه99.9دهمدرصد
اقتصادمتعلقبهبخشخصوصیاست،وحتیسازمانصنعت،
معدنوتجارتاینکشورنیزبهطورکاملبهاینبخشواگذار
باتوجهبهکاهشدرآمدهایارزیو شدهاست،تصریحکرد:
کاهشقیمتنفتبدونشکتقویتواحدهایصنعتیوبالابردن
ظرفیتتولیدزمینهجبراناینکسریبودجهرافراهممیکند.

ویبااشارهبهسخناناخیروزیراقتصادوامورداراییمبنی
برآمادگیدولتبرایواگذاریمجموعههایمختلفاقتصادی
بهبخشخصوصی،گفت:بدونشکدرصورتتحققاینامر
دخالتهایدولتدربخشخصوصیکاهشیافته،وبسیاریاز
موانعیکههماکنوندرمسیرپیشرفتوتوسعهاینبخشقرار

دارد،برداشتهمیشود.
لازمبهذکراست،استاندارقمدرحضورچندساعتهخوددر
شهرکشکوهیهازشرکتهایصنایعمولدانشیمی،رامامهرآریا
وعطریننخبازدید،وازنزدیکدرجریاننحوهتولیدومشکلات

اینواحدهایصنعتیقرارگرفت.

استاندارقمدربازدیدازشهرکشکوهیهتاکیدکرد:

ضرورت کاهش فرایند بوروکراسی اداری از سر راه تولید کنندگان
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تیموالیبالسفیرقمپسازاینکهسهسالبهعنوان
نمایندهایناستاندرلیگدستهیککشورشرکتمیکرد
بهکارخوددرقمپایاندادوحامیمالیباشگاهتیمسفیررا

بهگیلانمنتقلکرد.
نمایندهوالیبالاستانقمدرلیگدستهیکوالیبالکشور
کهتاسال1391بانامهلالاحمردرمسابقاتحضورمی
یافتازفصل92-91وتاپایانفصل94-93بهمدتسه

فصلباعنوانسفیردرمسابقاتحضوریافت.
حامیمالیاینباشگاهپسازسهسالحمایتازنماینده
قمدرلیگدستهیکوالیبالکشورپیشازآغازفصلجدید
اینلیگتصمیمبهانتقالباشگاهسفیرازقمبهاستانگیلان

گرفت.
والیبال فدراسیون رسانی اطلاع پایگاه اعلام بنابر
ایران،بیستوچهارمیندورهمسابقاتوالیبالقهرمانی
باشگاههایدستهیکمردانکشور»یادواره200شهید
والیبالیست«درحالیدرنیمهدومآذرماهجاریبرگزارمی
شودکه»سفیرگیلان«درگروهچهارمباتیمهایکاله
جوانآمل،سازمانعمرانشهرداریساری،آرشامبابلسرو

ترکمنصحرایآققلاهمگروهاست.
درحالیکهاینانتقالبهاستانگیلاندرفضایرسانهای
خاموشوحتیبدونهماهنگیبامسئولانورزشقمانجام
شدهاسترئیسهیاتوالیبالقمبهپرسشهایخبرنگار
ایرنادرخصوصواگذاریوعملکردباشگاهسفیرپاسخداد.

سیدابوالفضلاحمدیبااشارهبهاینکهباشگاهسفیرهیچ
سودیبرایوالیبالقمنداشتگفت:درسهسالگذشته

بارهابهمسئولانباشگاهسفیرعنوانکردیمکهبرایترکیب
تیم،یکیدوبازیکنکلیدیخارجازاستانگرفتهشودو
بیشترینبازیکنانتیمازبازیکنانبومیقماستفادهشودکه

اینکاررخنداد.
ویاظهارداشت:عملکردتیمسفیردرسهسالیکهدر
قمفعالیتکردلطمهبزرگیبهوالیبالقمزدولیمتاسفانه
خیلیهابراینباورنیستند،ایندرحالیاستکهدرعرض
سهسالگذشتهبیشازیکمیلیاردتومانبرایاینتیم
هزینهشدونمیدانیمچگونههزینهکردندکهحتییکبار

نیزتیمازگروهخوددرمرحلهمقدماتیصعودنکرد.
احمدیدرخصوصانتقالتیموالیبالسفیرازقمبه
گیلانابرازداشت:ازکموکیفانتقالاطلاعیندارموهیچ
ارتباطینیزبامدیرانباشگاهسفیرندارمواگرآنهااینکار

راانجامدادهباشند،بدوناطلاعمابودهاست.
ویتاکیدکرد:تصمیمهیاتوالیبالقمبرانتقالتیم
بهاستاندیگرینبودهاستودرجلسههاییکهبااداره
کلورزشوجوانانقمداشتیمبنابرآنبودکهتیمسفیر

منتقلنشود.
ویدرپاسخبهاینسوالکهآیاانتقالباشگاهسفیراز
قمبهگیلانانتقالسهمیهقمبهاستاندیگریمحسوب
میشودیاخیر،بیانداشت:تیمسفیرازابتدایحضور
خوددرلیگدستهیککشوربهعنوانسهمیهقمشرکت
نکردهبودایندرحالیبودکهتیمسفیردرسالپایانیحضور
خوددرقمازهیچبازیکنبومیاستفادهنکردودرسالهای

گذشتهنیزبازیکنانبومیکمیدراختیاراینتیمبودند.

احمدیگفت:مانیزهمینحالااگربخواهیممیتوانیم
تیمیدرسطحلیگبرتریادستهیکداشتهباشیمبه
شرطآنکهتوانشرکتدرمسابقاتراداشتهباشیمو
برایناساسفدراسیونوالیبالنسبتبهتقاضایمااعلام

نظرمیکند.
ویبیانداشت:تیموالیبالسفیردرحالتیخودمختارانه
کارمیکردوهیچگونههمکاریباهیاتوالیبالنداشت
،ازدودرصدیکهبایدبابتهرقراردادبههیاتپرداخت
میکردحتییکریالنیزبههیاتوالیبالاستانپرداخت

نکردهوبابتاینمبلغدرفصلگذشتهبدهکاراست.
ویدرموردتعیینتکلیفبازیکنانتیمهایپایهباشگاه
سفیرنیزبیانکرد:تیمهایپایهسفیرنیزفرصتیبرای
حضورنوجوانانوجوانانبومیقمنبودندوهمهبازیکنان
اهلشمالکشوربودندوتاجاییکهدرجریانهستم

بازیکنقمینیزنداشتند.
احمدیدرپایانگفت:درقضیهخروجتیمسفیرازقم
هیاتوالیبالاستانبههیچعنوانکوتاهینکردهاستو
راضیبهخروجاینتیمنبودهایمواگرمشکلینیزبااداره
کلورزشوجوانانوجودداشتهباشددرجریانآننیستم.

امیرعابدینیدرموردهمکارینکردنباشگاهنفتبا
تیمامیدودراختیارقرارندادنسهبازیکنشگفت:باید
برنامههاییراکهبراساسروزهایفیفاویاتعریفخودمان
بهصورتعرفشدهراقبولکنیم.ایندرحالیاستکهاز
تیمامیدتوقعاتعجیبوغریبداریم.تیمیکهسالهاست
بهالمپیکنرفتهواینباربهاینتیمخوبرسیدگیمیشود.
بااینحالکارسختوسنگینیدرمقدماتیالمپیکدارد.
ضمناینکهنمیتوانازتیمیکهبازیکندراختیارشقرار
ندادهایمتوقعداشت.البتهبایدبرنامههادرابتدایفصلدیده

شدهباشندوخلقالساعهبرنامهریزینشدهباشد.
ویادامهداد:همهباشگاههااکنوناینمسئلهراقبولدارند
کهاگردرفوتبالدرسطحملیحرفیبرایگفتننداشته
باشیمهمبازارفوتبالراازدستمیدهیموهمکرسیهای
بینالمللیوهمردهبندیهایبینالمللیراازدستخواهیم
داد.بههمیندلیلاستکهباشگاههاباتیمامیدهمکاری
میکنند.تیمنفتهمشرایطبحرانیدارد.بااینحالآنهانیز

راضیشدندبهتیمامیدبازیکنبدهند.
پخش حق مورد در لیگ سازمان هیاترئیسه عضو
تلویزیونیفوتبالگفت:ماهمچنانپیگیراینمسئلههستیم
ودرخواستیهمبهدبیرخانهتشخیصمصلحتنوشتهایمتا
مجمعتشخیصمصلحتنظامراهکاریرادراینموردارائه

کندوحقپخشتلویزیونیبهصورتقانونمنددربیاید.
ویادامهداد:اقبالیکهفوتبالازبحثحقپخشتلویزیونی
انجامدادراازطرفصداوسیماشاهدنبودیمواگربخواهیم

کاررابههمینمنوالپیشببریم15سالطولمیکشدتا
قراردادحقپخشتلویزیونیامضاشود.درحالحاضرچماق
انحصاریبررویسرهمهرشتههایورزشیهستوما
نمیخواهیماینمسئلهرابهمحاکمخارجازکشورببریمبلکه
میخواهیمازطریقمحاکمداخلیاینمسئلهراپیشببریم
کهاکنونبالاترینمرجعهمانمجمعتشخیصمصلحت
نظاماستوسردارمحسنرضاییدستوربررسیاینمسئله
رادادهاندوکمیسیونویژهایهمدرتشخیصمصلحتبرای
حقپخشتلویزیونیتشکیلشدهاستکهامیدواریمازاین
طریقبهنتیجهبرسیمومشکلاتفوتبالیکباربرایهمیشه

حلشود.
عابدینیدرموردوضعیتIPTVگفت:درحالحاضر
ماه آرامشکاملهریکیدو وسیمادر مسئولانصدا
یکبارجلسهایدراینموردبرگزارمیکنندوحرفهایما
رامیشنوندوجلسهایتشکیلمیدهند.امیدوارممدیران
صداوسیماازکاخبلورینخودبیرونبیایندوببینندکهدر

جامعهچهخبراست.
ویدرمورداینکهامکاندارددوبارهدوربینهایتلویزیونی
بهورزشگاههاراهدادهنشود،گفت:نهایناتفاقرخنمیدهد
زیرااینمسئلهقهرباخودفوتبالاست.یکباراینکارراتجربه
کردیموکاربهشورایامنیترسیدودرنهایتبهفوتبال
گفتهشددوربینهاراهدادهشود.مابرایحقپخشتلوزیونی
حرفبیربطینمیزنیم.صداوسیماساعتهابرنامهخود
رابافوتبالپرمیکند.آیااینفوتبالبهاندازهیکسریال

طنزارزشپرداختهزینههایشراندارد.فوتبالوورزش
کهیکهنجاراستبایدبهحقوقشتوجهشود.30هفته
لیگداریمواگرفقطصداوسیمادوبازیرادرهفتهپخش
مستقیمکننددرواقعدرهرهفتهسهساعتبرنامهازفوتبال
پخشمیشود.نصفهزینهساختیکسریالرابهفوتبال
بدهند.سازمانلیگبرایدریافتحقپخشتلویزیونیحتی
ازمراجععالیقدرتقلیدهماستفتاکردهاستکهاکثریت
آنبزرگوارانهماعلامکردهاندکهجایزنیستکهپولحق
پخشتلویزیونیپرداختنشود.عابدینیدرموردانتخابات
میخواهد که گفته کفاشیان اینکه و فوتبال فدراسیون
بازهمدرانتخاباتشرکتکند،گفت:اینکهکفاشیانگفته
میخواهمدرانتخاباتفدراسیونفوتبالشرکتکنممعنایش
ایننیستکهحتمارایهممیآورد.مجمعفوتبالغیرقابل
پیشبینیاستوبرایانتخابرئیسچالشرایوجود
خواهدداشتواینگونهنیستکهگزینهوزارتورزشیاهر

فرددیگریمطمئنباشدکهرایمیآورد.

پایانسهسالحضورتیموالیبالسفیردرقم
رئیس هیات والیبال: ازانتقال تیم اطلاعی ندارم 

عابدینی:
 ۱۵ سال دیگر هم با صدا و سیما برای حق پخش

 به توافق نمی رسیم
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درگفتگوباوحیدشمساییمطرحشد؛

از ماجرای فرار از استقلال تا اسطوره های پرسپوليسی

 گفتگو : علی سیاری 

اسطورهفوتسالایرانبرایششمینباردرسال2015توانستعنوان
بهترینبازیکنسالفوتسالآسیاراازآنخودکند.اینانتخابدرحالیرقم
خوردکهایراننمایندهایجزاووتیمشدرجمعبهترینهانداشتوشاید
اگروحیدشمساییوتیمتأسیساتنبودند،نامایراندرهیچیکازعناوین

برتردیدهنمیشد.
کاپیتانسابقتیمملیفوتسالدرگفتگوییدرموردمسائلمختلفیاز
جملهکسبافتخاراتگوناگونش،حواشیموجوددرفوتسالواتفاقاترخ
دادهدرتیمملیوسایرمواردصحبتکرد.درزیرمهمترینصحبتهای

بهترینبازیکنسال2015آسیارابهصورتتیتروارمیخوانید:
*داییاسطورهوعلیکریمینابغهاست.

*کسیبهاندازهمندرمسابقاتگروهیافتخارکسبنکردهاست.
*شایداگرمنوکشاورزمقابلایتالیابودیم،صعودمیکردیم.

*ازفوتبالفرارکردم.
*استقلالیاماماالگوهایمپرسپولیسیهستند.

*ازحنیفخواهشمیکنمروزبازیهایمانسرتمرینمانیاید!
*همسرممیگویدازفوتسالکناربکشم.

*مدیونشمسو4نفردیگرهستم.
*افتخاریبرایمنکارینکردهونمیخواهمکاریبکند.

*رگوریشهفوتسالماقویترازافتخاریاست.
*واکنشعجیبافتخاریبهدرگذشتمرتضیپاشایی

*دوستداشتمکفاشیانجایزهمرابدهد،تاراجکاپورراهمببینم.
*باصدایبلندمیگویمکشاورزرابهجامجهانیببرید.
*مهمترینکارفدراسیونحضورصانعیدرتیمملیبود.

*مسسونگونشانسبیشتریبرایقهرمانیدارد.
*حاشیهدربازیهاییاستکهیکطرفآنخوراکچیاست.

*آقایخاصودیوانههستم!
*16ساللببهبرنجنزدهام.

*بهدخترمتوصیهمیکنمبهورزشنرود؛چراکهبهجایینمیرسد.
*درهیچفضایمجازینیستم.

*برایتنهاکسیکهتمامقدمیایستم،حیدریاناست.
درزیرنیزمتنمشروحاینمصاحبهرامیخوانید:

آنقدرافتخاراتتزیاداستکهنمیدانیمچندمینعنوانراازآنخود
کردهای.خودتدراینبارهصحبتکن.

ششمینعنوانبهترینبازیکنسالآسیاراازآنخودکردم.پیشازاین
هم8-9دورهآقایگلیآسیاراازآنخودکردهبودم.

رکوردهایت را می دانی؟!
392گلدرتیمملیزدهامکههماکنونفالکائودرتیمبرزیل357گل
زدهاست.اینرکورددورازدسترسنیست،چوناگربرزیلباتیمهای
ضعیفبازیکند،فالکائومیتواندتعدادگلهایخودراافزایشبدهد،در

باشگاهیهمفکرمیکنم450-460گلزدهام.
کدام افتخارت را بیش تر از همه دوست داری؟

افتخاریکهبرایاولینبارکسبمیکنی،ازهمهبهتروشیرینتراست.
زمانیکهدرسال2000برایاولینباربهترینبازیکنسالآسیاوآقایگلی

آسیارابهدستآوردم،تاصبحخوابمنمیبرد.
اولین مربی ات چه کسی بود؟

اولینشخصیکهمرابهفوتسالآورد،امیرشمساییبود،البتهسیدمهدی
ابطحیهمدراینزمینهبود،اولینکسیهمکهمرابهتیمملیدعوتکرد،
حسینشمسبود.بهیکجواناعتمادکردومراجزو4بازیکندرون
زمینقرارداد.اگربخواهمازکسانیکهبهآنهامدیونهستم،نامببرم،باید
ازامیرشمسایی،ابطحی،شمسوانصاریفردنامببرم،البتهازهمهمهمتر
صادقدرودگربود.ازسایرمربیانهمتشکرمیکنمکهباعثپیشرفتمن
شدند.درروزهاییکهباحسینشمسبدتریناتفاقاتراتجربهمیکردم،

اماهمیشهبرایمنیکبزرگبوده،هستوخواهدبود.
خیلی ها تو را با علی دایی مقایسه می کنند. نظرت در این باره 

چیست؟!
داییاسطورهماوتمامنشدنیاست،همانطورکهعلیکریمینابغه

است.زمانیکهدرایتالیابازیمیکردم،مدیربرنامههایمفرشفروشبود
کهبهفوتبالیستهایبزرگایتالیافرشمیداد.اوایلحضورمدرایتالیا
بودکهکمیهماحساسغربتمیکردم،اومرابهرستورانیبردکهبرای
خاویرزانتیبودوبزرگانفوتبالدنیاراهمدعوتکردهبود،بهانهآوردکه
علتدعوتازآنهامنبودم،اماقصدداشتکهبهآنهافرشبدهد.حس
کنجکاویمنباعثشدتاازآنهابپرسمازفوتبالایرانچهچیزیمیدانند؟
همهآنهابهمدیربرنامههایمیکپاسخدادندوگفتند:فرشیکهتوبهما
میاندازی)باخنده(وعلیدایی.داییاسطورهمناست،امابههرحالفکر
میکنمدریکمسابقهگروهیکسیبهاندازهمنافتخاربهدستنیاورده

است.کلکسیونیازجامهاوافتخاراتدارم.
پس افتخاری نمانده که نتوانسته باشی به آن برسی.

منفقطفینالجامجهانیراتجربهنکردهاموهنوزهمحسرتآن50
ثانیهدیدارمقابلایتالیارامیخورم.شایداگرمنوکشاورزدرآندیدار

بودیم،میتوانستیمبهجمع4تیمبرترراهیابیم.
قبول داری که قسمت بود به فوتسال بیایی و فوتبالیست نشوی؟!
همهزندگیآدمقسمتاست.معتقدمخداراهیراازروزاولروی
پیشانیاتقراردادهاستومسیرراهموارمیکندتاباتلاشخودتبه
آنبرسی.قسمتمنهماینبودومنهماینمسئلهرادوستدارم،

خاکخوردهفوتسالهستموهیچگاههمناراحتنیستم.
چه اتفاقی افتاد که از تیم استقلال به فوتسال رسیدی؟

من10روزبودکهازتیمملیفوتسالبهفوتبالآمدهبودم،رولندکخ،
سرمربیمابود.21سالهبودمکهبهاستقلالرفتم،همهبزرگانفوتبال
ایراندرآنتیمبودنداماآنتیمباهمخوبنبودند.بازیکنانبزرگیچون
نیکبخت،سهراببختیاریزاده،محمودفکری،علیسامره،احمدمؤمنزاده،
مهدیهاشمینسب،محمدنوازیوخیلیهایدیگردرآنتیمبودند.آن
استقلال،آنقدربزرگبودکهمنجوان21سالهنمیتوانستمحرفیدربین
آنبازیکنانبزرگبزنم.منهمدراینمسائلزیادیمأخوذبهحیاهستم،
دوستندارمدرمورداینکهچهاتفاقاتوچهحرفهاییبهوجودآمدصحبت
کنموفقطمیخواهمخوبیهایشرابگویم.درکنارخوبانبودمودوران

فراموشنشدنیبود،امافرارکردم!
دوستانفوتبالیزیادیهمداری.

مهدیرحمتی،حنیفعمرانزادهوخیلیازفوتبالیستهایدیگراز
دوستانمنهستند.

عمران زاده در مصاحبه با فارس گفته بود که چرخش ایمون زائد 
هم چون وحید شمسایی بود.

اوبهخاطرچرخشیکهزائدکرد،اینگونهگفتهبود.بههرحالمنبه
خاطرچرخشهایممعروفشدم.هماکنونزانویماجازهنمیدهدواگرمن
بچرخم،زانویمنمیچرخد!امادربازیباژاپنسرانجامتوانستمبچرخمو
گلزدم.درآنبازیتصمیمگرفتمهراتفاقیرخمیدهد،بدهدوسرانجام
چرخشخودراانجامدادم.حنیفراخیلیدوستدارم،امایکخواهشاز
اودارموآناینکههنگامیکهمابازیداریم،بهتمریناتتیممانیاید؛چراکه

نمیتوانیمدرآنبازیبهپیروزیبرسیم.)باخنده(
تو را باید استقلالی دو آتشه بدانیم؟!

بههرحالمنناناستقلالراخوردهام،پرسپولیسراهمدوستدارم.در
گلزدنعلیداییبرایمالگوبوده،فرشادپیوسهمهمینطور،زمانیکه
بچهبودم،علیپروینرادوستداشتم،بههرحالایننفراتپرسپولیسی

بودندواستقلالهمدنیایاسطورهاست.
کسب  عنوان بهترین بازیکن سال آسیا در سن 40 سالگی حس 

و حال دیگری داشت؟
تنهابهیکدلیلخوشحالشدموآنهماینکهدرسن40سالگیهم
میتوانیمموفقباشیم.برایمنجالببودازآندستآدمهاییهستمکه
نمیترسمسنخودمرابگویم.خوشحالمکهدرسن40سالگیعنوانیرا
بهدستآوردمکهمیتواندالگوییبرایسایربازیکنانباشدکهفکرنکنند

عمربازیکردنکوتاهاست.
شاید وحید شمسایی دیگری در فوتسال ما وجود نداشته باشد؟
اینهمیکسؤالیاستکهآیابایدازاینکهوحیدشمساییدرسن
40سالگیعنوانبهترینبازیکنسالآسیاراازآنخودکرده،خوشحال
باشیمیاناراحت.اینگونهنیست؛خیلیبازیکنمانندوحیدشمساییداریم.

استعداددرفوتسالبسیارزیاداست،نیرویانسانیزیادیدارد؛چراکهشما
ببینیدهرجاییاگربخواهندجواناندورهمجمعشوند،فوتسالبازی
میکنند،نهاینکهبخواهندکشتیبگیرند.پسایننشانمیدهدکه

پتانسیلواستعدادزیادیدرفوتسالوجوددارد.
فکر می کنم از همین بازیکنان هم نفرات قدرتمندی را می توان 

پیدا کرد.
دقیقاًهمینطوراست.محمدرضاسنگسفیدیرادرمسابقاتیکهدر
مسجدیبرگزارمیشدورقابتهایبسیجبود،انتخابکردم.اوازاقوامما
بودودیدمکهمیتواند.یکسالبااوتمرینبیهدفمیکردم،همانسالی
بودکهبهخاطرکاهشرقمهادرلیگبازینکردمویکسالدرورزشگاه
شهدایشمیراننوکهجاداردازآنهاهمتشکرکنم،باسنگسفیدیو4-3
بازیکندیگرتمرینمیکردم.بازیکنانزیادیبودندکهاینگونهبهفوتسال
آوردموتوانستندازلحاظمالیواسمیبهجایگاهخوبیبرسند.بهنظرمدهها

وحیدشمساییدیگرهمازفوتسالایرانمیتواندبیرونبیاید.
فکر می کنم وحید شمسایی هم چنان تمامی ندارد؛ چراکه در یک 
مصاحبه گفته بودی، در سال 2016 هم می خواهی عنوان بهترین 

بازیکن سال آسیا را از آن خود کنی.
اگرمصدومیتمناجازهبدهد،قطعاًدرسال2016همیکرقیبجدی
وسرسختبرایتمامیبازیکنانآسیاییخواهمبود.مصدومیتمخیلیمرا
اذیتمیکند؛خوابندارم.باPCLپارهبهجامباشگاههایآسیارفتم.جا
داردازدکترنوروزیودکترمحمدیتشکرکنمکهشبانهروزوقتخودرا
گذاشتندتابتوانمبهبازیهابرسم.تمامیدکترهایمتخصصگفتندکهمن
نیازبهجراحیدارم،اماتلاشاینپزشکانباعثشدکهبهمسابقاتبرسم.
اینرابرایبازیکناندیگرمیگویمکهبدانندیکپیرمرد41سالهرقیب

سرسختیبرایآنهاخواهدبود.
همسرت با ادامه فعالیت تو در فوتسال موافق است؟

واقعاًنه،درچندروزگذشتهچندینباربهمنگفتهاستکهازفوتسال
کناربکشم.منواقعاًنمیتوانمایستادهنمازبخوانم؛چراکهدردزیادیدارم،
البتهخداراهمشکرمیکنم؛چراکهبرایرسیدنبهیکجایگاهنیازبه
کشیدنسختیهایزیادیاست.مندراینفوتسالنابودشدم،لهامکردند،

امابرگشتم.دائماًدرکشوقوسبودم،امابازهمتوانستمبرگردم.
چرا در فوتسال این قدر حاشیه زیاد است؟

معتقدمدرکشورمانازپولبیتالمالهزینهمیکنند،خرجیکنفر
میکنند،بهاوجمیرسانند،بعدخیلیراحتاورازمینمیزنند.درفوتسال
همهمیخواهندجایشخصدیگریباشند،اگردرراهخودمانپیشبرویم،
مشکلیپیشنمیآید.درفوتبالوفوتسالهراتفاقیرخمیدهد،بردو
باختوجوددارد،شماببینیدبزرگترازمورینیوکهنداریم.اوهماکنون
درچلسیبهخفتافتادهاست.متأسفانهدرفوتسالماشرایطیبهوجود
آمدهکههیچکسنمیخواهدقبولکندبزرگترازاوهموجودداردوهمه

میخواهندبگویندماتنهاییهمهکارمیکنیم.
شاید همین مسئله هم باعث شده فوتسال ما افت کند؟

ماقطعاًافتکردهایمکهبایکقهرمانیدرجامباشگاههایآسیاخوشحال
میشویم.قهرمانیدرآسیاهمیشهبرایمابودهاست.وقتیشخصیبهعنوان
سرمربیتیمملیمعرفیمیشود،همهتلاشمیکنندکهاورابزنند.وقتی
تعریفمیکنیم،میگویندفشاربهکادرفنیمیآیدوحرفنمیزنیم،

میگویندچشمنداریدببینید.نمیدانمچهکاریبایدانجامبدهیم.
در فوتسال حرف از تبانی زیاد می شود، با این معضل چه کاری 

باید کرد؟
اتفاقخاصیرخندادهاست.شایدیکسالاتفاقهایجزئیرخداده
باشد،امااینکهبگوییمهرروزوهرلحظهوهرثانیهایناتفاقرخمیدهد،

درستنیست.بهنظرمخودفوتسالیهاتیشهبهریشهاینرشتهمیزنند.
افتخاری به عنوان رئیس کمیته فوتسال پس از کسب عنوان 
بهترین بازیکن سال آسیا، در مصاحبه ای عجیب اعلام کرد که 
کمیته فوتسال باعث سرافرازی شمسایی شد، نظرت در این باره 

چیست؟
مالیگبسیارخوبیداریم،جابریدرکمیتهفوتسالبرنامهریزیایانجام
دادهکهمولایدرزآننمیرود.شکینیستکهبهخاطرلیگخوبماست
کهبازیکنانبهموفقیتمیرسند،امادرمورداینکهآقایافتخاریگفتهبود

کمیتهفوتسالباعثموفقیتشمساییشده،بایدبگویماوبرایمنکاری
نکردهاستونمیخواهماوهمکاریبرایمنانجامبدهد؛چراکهاگرقرار
استبهموفقیتیبرسم،اولازخداوائمهمیخواهموپسازآنهمتلاش
میکنم.آقایافتخاریچهکاریبرایمنکردهاست؟!درجامباشگاههای
آسیادردیدارمقابلنمایندهژاپنخسوسرابهورزشگاهآوردکهباعثبر
همزدنتمرکزبازیکنانمانشد.مشخصبودکهبرایتخریب،خسوسرا
بهورزشگاهآورد.اگرماناکامیراازبینمیبردیمبرایآقایانبدمیشد.به
همیندلیلهمدستبهاینکارزدند.زمانیکهجوایزAFCدادهمیشد
افتخاریدرزمینحضورنداشتواجازهندادندکهاوبیاید.بهآقایافتخاری
ارادتدارم،اماواقعیتایناستکهرگوریشهفوتسالماپروپیمانترو

قویتراستوالبتهآقایافتخاریآدمسالمیاست.
به نظرت با تغییر و تحولات وضعیت بهتر می شود؟

اتفاقاًمنمعتقدمآقایافتخاریفردباتجربهایاست،امانظرمنایناست
کهباحرفنمیتوانکارراپیشبرد.مازمانآقایدرودگرجامرمضانرا
همپخشمستقیممیکردیم،درزمانآقایترابیانبازیهایدوستانهمابا
کشورهایاروپاییوقدرتمندبیشترشدوبایدسعیکنیماینروندادامه
داشتهباشد.کفاشیانهمتمامتلاشخودرامیکندوحالاکهاوبهعنوان
رئیسکمیتهفوتسالآسیاانتخابشده،ماتوقعبیشتریداریم.زمانیکه
افتخاریبهعنوانرئیسکمیتهفوتسالانتخابشد،انتظارمنبهشخصه

بیشترازاینهابود.
پس از اینکه به عنوان بهترین بازیکن سال آسیا انتخاب شدی، از 

فدراسیون با تو تماس گرفتند؟
خیر،تنهاآقایافتخاریدرنامهایبهمن،کسباینعنوانراتبریک
گفتکهآنهماشتباهداشتواعلامشدهبودبرایسومینباراینعنوان
راازآنخودمیکنم.هنگامدرگذشتمرتضیپاشاییهموقتیبهاواین
خبررااعلامکردند،درواکنشگفتکهعضوکدامتیماست؟!بههرحال
اینمسائلمیگذرد،امانحوهبرخوردهایمسئولانبهگونهایبودکهمن
بهعنوانبهترینبازیکنانتخابنشوم.حالااینمسائلگذشت.خیلیدوست
داشتمکهاینجایزهراازدستکفاشیانبگیرمتاسفریهمبههندداشته

باشموراجکاپورراببینم.
راستی چرا برای دریافت جایزه به هند سفر نکردی؟

همبازیداشتیموهمبهمناینسریگفتندکهنروم)باخنده(بههر
حالاینمسائلمهمنیست،مهمایناستکهتأسیساتومنتوانستیم
دریافت برای بار مدت2 این در کنیم. افتخارآفرینی برایکشورمان
جایزهامبهکشوربرگزارکنندهمراسمرفتم.جاداردکهازتمامهنرمندانو

ورزشکارانیکهدراینمدتبهمنتبریکگفتند،تشکرکنم.
3 سال هم از تیم ملی دور هستی. به نظرت نمی توانستی در این 

مدت به این تیم کمک کنی؟
من13سالسروجانمرابرایتیمملیگذاشتم.حتماًاندازهمنبه
همینمقداربودهاست،دراین3سالهممربیانیآمدهاندکهبههرحال
تصمیماتیگرفتهاند.هیچگاهازاتفاقاتیکهدرگذشتهرقمخوردهپشیمان
نیستم.شایدخیلیدوستداشتمبرایچهارمینباردرجامجهانیحضور
یابم،امابههرحالایناتفاقنیفتاد.مسئلهایراباصدایبلندمیخواهم
بگویموآناینکهبرایاعتبارکشورمانهمهتلاشکنیممحمدکشاورز
چهارمینجامجهانیخودراتجربهکند.بهمنکهاجازهندادند4باردرجام
جهانیحاضرشوم،اماکشاورزرابهجامجهانیکلمبیاببرندکهیکایرانی4
بارحضورشرادرجامجهانیتجربهکردهباشد.فالکائوبازیکنبرزیل4جام
جهانیراتجربهکردهوهماکنوناینقدربااوکارمیکنندتاپنجمینجام
جهانیرانیزبتواندتجربهکند.وقتیرکوردرضازادهزدهشد،همهناراحت

شدیم.اجازهندهیماینمسائلازدستماندورشود.
نظرت درمورد تیم ملی کنونی چیست؟

هماکنونکادرفنیخوبیدرتیمملیحضوردارد.ناظمالشریعهدردل
لیگحضورداشتهاستوبابازیکنانآشناییدارد.مهمترینکاریکه
فدراسیونویاناظمالشریعهکرداینبودکهعلیصانعیرابهتیمملی
فوتسالآورد.صانعیاشتباهاتشراانجامدادوهماکنونمیتواندکمکحال
تیمملیباشد.محمدهاشمزادههمچندینسالاستکهدردللیگ
حضورداشتهاستوباخسوسهمکارکردهبود،امیرفراشیهمبههمین
گونه.اینافرادبافوتسالآشناییدارندوفقطجنمیمیخواهدکهبتوانند
بهآنچیزیکهمیخواهندبرسند.مابهلحاظبازیکنپیشرفتکردهایم،
اماازلحاظساختارنتوانستهایمپیشرفتیداشتهباشیم.مانتوانستیمازلحاظ
ساختاریخوبباشیم،همانطورکهدیدیدتیمپایتختدرجامباشگاههای
آسیانتوانستدرتهرانمیزبانیکندواینتنهانمرهمنفیآنمسابقاتبود.
وحید شمسایی حاضر است به عرصه مدیریت هم ورود و به 

ساختار فوتسال کمک کند؟
اجازهمیدهند؟!همانطورکهگفتمخرجتمیکنند،اماخیلیراحت
زمینتمیزنند.منعاشقفوتسالهستم،وگرنهتاکنونبایدصدهابار
فرارمیکردم.مگربرایعلیداییکهبزرگفوتبالماست،کرسیدرنظر
گرفتهاند؟!اینضعفماستکهنمیتوانیمازداشتههایماناستفادهکنیم.
همیشهمدیریتراازمربیگریوبازیکنیبیشتردوستداشتم،اماچون

میدانمهماکنونبهاینمقولهنمیرسیم،زیادبهآنفکرنکردهام.
نظرت درمورد هم گروهی ایران با تیم های اردن، چین و عراق در 
جام ملت های آسیا چیست؟ ناظم الشریعه معتقد است که در گروه 

سختی قرار داریم.
مابهدنبالقهرمانیهستیمونبایدبرایمانفرقیبکندکهدرچهگروهی
قرارمیگیریم.بهنظرمندرمرحلهگروهیبازیهایتدارکاتیخوبی
خواهیمداشتکهمیتوانیمبافضایسالنومسابقاتآشناشویم.تیم
چیندربهترینشرایطازایران5-6گلهمیشهعقببودهاست.عراقهم
تاکنوننتوانستهازمرحلهگروهیصعودکندواردنهمتاکنونبهیادندارم
کهدرآسیابازیکردهباشد.ازلوپزیادگرفتهامکهبرایرسیدنبهقهرمانی
هیچتیمیرانبایددستکمبگیریموتمامبازیهافینالگونهاست،بههر
حالاگرسرمربیتیمملیهممعتقداستکهگروهسختیاست،قطعاً
ارزیابیکردهاست.بههرحالبهتمامتیمهااحتراممیگذاریم،اماماتیم

پنجمدنیاهستیم.
کمی در مورد لیگ صحبت کنیم. لیگ امسال هم شرایطش 

بسیار دشوار شد و حدس زدن قهرمانی سخت است.
درستاست،آنهمتقصیرخودماست،البتهمیدانستمکهایناتفاق
میافتد؛چراکهمانسبتبهسایرتیمها3ماهزودترلیگراشروعکردیم.
قصدندارمتقصیرراگردنکسیبیندازم،امادرنیمفصلملیپوشانمانبه
اردویتیمملیرفتند،البتههماکنونهممیگویمکهمقصرنتیجهنگرفتن

منهستم.
شانس کدام تیم را برای قهرمانی بیش تر می دانی؟

باتوجهبهبازیهاییکهباقیماندهاستمسسونگونشانسبیشتری

برایقهرمانیدارد؛چراکهاینتیمتمامبازیهایسختخودراانجامداده
است،اماما،گیتیپسندودبیریبازیهایسختیراپیشروداریم.

حاشیه های لیگ هم خیلی زیاد است.
درستاست،بههرحالبرخیازمسائلدرلیگوجوددارد،مثلاًازخود
محمودخوراکچیبایدبپرسیدکهچرابازیهایشمقابلتیمهایدیگربا
حاشیهروبهرومیشود.متأسفانهبرایهمههمثابتشدهکهیکطرف
بازیهاییکهخوراکچیاست،حاشیهدارد.وقتیاینپازلراکنارهم
میگذاریمبهایننتیجهمیرسیمکهمقصرخوداوست،اماواقعاًانصافرا
بایدرعایتکرد؛چراکهلیگکیفیتبسیاربالاییراداشتهاست،امابرخی

مواردقداستحرفهایبودنلیگراکنارمیگذارد.
قبول داری که بیش از اندازه روی خودت فشار می آوری؟ مثلاً در 

بازی با نماینده ژاپن که در گل دوم دچار اشتباهی شدی.
مناشتباهنکردم،اگردرآنزمانهمصحبتیکردمبهخاطراینبودکه
درکورانمسابقاتبودیموبایدآناشتباهراگردنخودممیانداختم.وقتی
منشوتزدم،توپبهپایبازیکنحریفخوردکهبینمنومصطفی
نظری،ماندوایندیگرشانسمابودکهتوپجاییایستادکهنهمنبهآن
میرسیدمونهمصطفی.بازیکنحریفهمشوتیزدکهمنقصدداشتم
بادستبگیرم،اماکاراشتباهیبود،البتهبایدبگویمکهشوتاوهمبسیار

خوببود.بههرحالدرآنمسابقاتقهرمانشدیموتمامشد.
در جایگاه مربیگری دوست داری به چه مرتبه ای برسی؟

معتقدمکهدرهرشغلومقامیبایدبهسرحدآنبرسی.
معتقدی در عرصه بازیکنی به این حد رسیدی؟

فکرنمیکنمکهچیزیجاگذاشتهباشم،تنهافینالجامجهانیراتجربه
نکردم،اماآرزویمایناستکهتیمملیکشورمبهاینمسابقهبرسد.

کمی سوالات غیرفوتبالی دارم. در اوقات فراغتت چه کارهایی 
انجام می دهی؟ به سینما یا کنسرت می روی؟

بهسینما نمیکنم وقت اما دارم، زیادی هنرمند و بازیگر دوستان
یاکنسرتبروم.دوستدارمبروم،امافرصتآنراپیدانکردم.جادارد
همینجابرایشفایحالبهنامصفویهمدعاکنیم.اودوستمناستو
امیدوارمهرچهزودترشرایطشبهبودیابد.انشاءاللهلیگتمامشودویک
چندروزیبهدستبوسآقاامامرضا)ع(برومومیخواهم3روزهمبهکربلا
بروم.اوقاتفراغتیندارم،درواقعغیرآدمیزادزندگیمیکنم!منبهاین

نتیجهرسیدهامکهشب،صبحوصبح،شبمیشود.
از کسی دلخور هستی؟

خیر،دلخورمیشومومیگذرم.شایدمدتیدردلمبماند،اماپسازآن
مشکلیوجودندارد.بههرحالاتفاقاتیرخداد.بهتراستدرموردگذشته

فکرنکنیم،اگربهگذشتهبازگردیمبیشترناراحتمیشویم.
در فضای مجازی فعالیت نداری؟

مندرهیچفضایمجازیفعالیتندارم،منآقایخاصهستم.درایتالیا
بازیمیکردموتنهایکعکسازآنکشوردارم،آنهموقتیبودکه
داشتمازاینکشوربازمیگشتموعکاسبهمنگفتاینعکسراباخود
ببر.آنعکسدرخانهپدرماستکهاوهماجازهنمیدهدبهآننزدیک
شوم!هیچآرشیوفیلمیندارم.ازسوئدمیخواستندزندگینامهمرابسازند،

امایکدقیقهفیلمبازیامرانداشتم.
علت این کار چیست؟!

روزیشخصیبهمنگفتکهازبازیاتفیلمبگیرکهوقتیداماددار
شدی،اوبداندکهپدرزنشچهشخصیبوده،پسازآنمنتصمیمگرفتم
کههیچفیلمیازخودبرجاینگذارم.اگرقرارباشدکهدرآیندهکسی
بخواهدبداندکهمنچهکارهبودهام،نهفیلمیازخودبرجایمیگذارمونه
عکسی.اولینورزشکارایرانبودمکهاسپانسرشخصیداشتمو10سالبا
پوماکارکردم،امایکعکسبااسپانسرمنگرفتم.وقتیمیگویمآقایخاص،
حکمتیدارد.بهایندلیلاستکهبهدنبالاینمسائلنبودم،16سالاست

کهلببهبرنجونوشابهنزدم.
خیلی خرافاتی هم هستی؟

درستاست،مثلاًدریکبازیلباسمپارهمیشودوپیروزمیشویم،
آنلباسپارهرابارهامیپوشموخیلیهامیگویندمگرلباسنداریکه
اینگونهبازیمیکنی؟!اینخرافاتهمریشهاشبهایتالیابازمیگردد.اینکه
میگویمآدمخاصیهستمبهایندلیلاست،یکسالبیشتردرایتالیا
نماندم،هرپیشنهادیهمکهبهدادهشد،نپذیرفتم.منیکآدمخاصو

دیوانههستم!
پول برایت چقدر اهمیت دارد؟

پولبرایماهمیتندارد،امابرایرسیدنبهمبلغیکهقراردادمیبندیم،
بایدقویقراردادببندیموشخصیتخودراپاییننمیآورم.هرکسبگوید
منازپولبدممیآید،دروغگفتهاست.منبیزینسمیکنم،البتههماکنون
خبریازاینموضوعنیست.منبهگذشتهکاریندارم،بهقولمعروف،
بودم،حسابنیست،هستم،حساباست.منازیکیازتیمهایآمریکایی
پیشنهادداشتموحتیگرینکارتهمبهمنمیدادند،امافقطزیرپرچم
کشورمخواهمبود؛چراکهعاشقایرانهستمونمیتوانمازتهرانهمبیرون

بروم.اگربهشمالهمبروم،روزسومبازخواهمگشت.
3 دختر داری و از نعمت پسر محرومی که بخواهد راهت را ادامه 

بدهد.
اکثراًفرزندانورزشکاران،درورزشبهجایینمیرسند.وقتیدخترم
میخواهدبهفوتسالبرود،بهاومیگویمبهجایینمیرسدوهمینموضوع

باعثمیشودکهاوشاکیشود.
از دوران حضورت در  یک خاطره تلخ و یک خاطره شیرین 

فوتسال تعریف کن.
خاطرهتلخکههمانبازیمقابلایتالیاو50ثانیهپایانیبودکههیچوقت
فراموشنمیکنم،خاطرهشیرینمهمزمانیبودکهحسینشمسدرجام
رمضانودرورزشگاهآزادیبهمنگفتموهایتراکوتاهکنتابهتیمملی
دعوتتکنم.آنقدرخوشحالبودمکهدرآنزماندرپارکینگمانبهقدری
بزرگبودکهتریلیهمازآنردمیشد،امامننتوانستمباماشینازآنعبور
کنموبهدرودیوارزدم!تاصبحهمدراینرویابودمکهچهاتفاقیدرتیم

ملیبرایمنرویمیدهد.
به گذشته برگردی، همین فوتسال را انتخاب می کنی؟

اگربهگذشتهبازگردم،آنقدرنامردیدیدهامکهدیگرفوتسالانتخاب
نمیکنم،بهسمتورزشهایتکنفرهمیروم.ورزشهاییمثلشطرنج،
منچوماروپله!البتهاگرآنجاهممارمرانیشنزند،ورزشهاییکهنزنند،
لهاتنکنند،نمیرومبهجاییکهوقتیمیتوانیپیروزشوی،تورانابودکنند.

و صحبت پایانی ...
بایدبگویمکهمحمدرضاحیدریانهمیشهبرایمنیکاسطورهاست
وبرایتنهاکسیکهتمامقدمیایستم،اوست.بهاوهزاربارهمگفتهامکه

بیاید،امانمیپذیرد.



علمی و سلامت

چای، دشمن بو بد دهان! 
دراینجاموادغذاییواقداماتسادهایکهموجبازبینبردنبویبددهانمیشودرا

برایشماآمادهکردهایم.
علتبویبددهاناغلبذراتریزموجوددردهان،خشکیدهانیامشکلاتگوارشی
است.درواقععلتاینبویبد،وجودبیشاز600نوعکالریدردهاناست.برخیازاین
باکتریهاهنگامگوارشموادغذاییبیندندانوزبان،گازهایبدبوییراتولیدمیکنند.

برخیازبدبوترینگازهاییکهاینباکتریهاتولیدمیکنندترکیبهایسولفوریاست.
چای

حاوی اینکه دلیل به سیاه یا سبز چای نوشیدن است داده نشان تحقیقات
آنتیاکسیدانهاییبهنامپلیفنولاستازرشدباکتریهاییکهعاملگازهایبدبواست
جلوگیریکردهوازاینطریقبویبددهانراکاهشمیدهد.البتهبرخیمطالعاتنشان

دادهاستکهچایسبزبویبددهانرابهترازبینمیبرد.
ماستمعمولییاپروبیوتیک

اخیراًمطالعاتنشاندادهاندکهخوردن8اونسماستمعمولیبدونشکربهطورروزانه
میتواندبویبددهانراکاهشدهد.اینمادهغذاییباکتریهاییراکهموجبگازهای

بدبویابیماریهایلثهمیشودراازبینمیبرد.
آب

آبذراتموجوددردهانوهمچنینباکتریهارامیشوید.ازطرفی،نوشیدنآبباعث
افزایشبزاقدهانمیشودکهخودعاملیپاککنندهدردهاناست.

جعفریوریحان
جعفریوریحانبویسیرراازبینمیبرند.پلیفنولهاییکهدرایندومادهغذایی

وجوددارد،ترکیباتسولفوریدرسیرراازبینمیبرد.
سیبواسنفناج

تحقیقاتنشاندادهاستکهخوردنسیبباسیرمیتواندبویبدسیرراازبین
ببرد.اسفناجوسیرحاویپلیفنولهستند.علاوهبراین،ترکیبسیرواسفناجبسیار

خوشطمعاست.
گیلاسوکاهو

اخیراپژوهشگراننشاندادهاندکهگیلاسوکاهوبویمتیلمرکاپتانکهباکتریهای
دهانآنراطیگوارشذراتغذاتولیدمیکنندازبینمیبرند.

دراینقسمتراههاواقداماتسادهایبرایازبینبردنبویبددهانرابهشماتوصیه
میکنیم:

دهانتانرابعدازغذاخوردنباآببشویید.
حینمسواکزدنپشتزبانتانرانیزمسواکبزنید.

درطولروزبهمقدارکافیآببنوشیدتادهانتانخشکنشود.
ازموادغذاییکهباعثبوبددردهانمیشودکمتراستفادهکنید.پیازوسیرازاین

جملهاند.
اگرازدندانمصنوعیاستفادهمیکنید،آنراروزانهشستوشودهید.

وضعیتدهانودندانهایتانراهرچندوقتیکبارچککنید.
اگرازطریقایناقداماتنتوانستیدبویبددهانراازبینببریدبهیکدندانپزشک
رجوعکنیدزیراممکناستمشکلشمامربوطبهمشکلاتگوارشی،عفونت،برونشیت

مزمن،سینوزیتمزمنویاسایربیماریهاباشد.

یک پک به قلیان و سیگار، یک پک به سرطان 
استفادهازدخانیاتبهویژهخارجکردندودقلیانازبینیابتلابهسرطانراچندینبرابر

افرادیکهاستفادهازاینموادنمیکنندافزایشمیدهد.
دکترساعدیمتخصصگوشوحلقوبینیگفت:استفادهنادرستازمواددخانییکی
ازعلتهایبروزسرطانهایحنجره،بینیوسروگردناستوخارجکردندودقلیاناز

بینیاحتمالبروزاینسرطانهاراتا100برابرافزایشمیدهد.
ویادامهداد:دودسیگاروتمامیدخانیاتحاویمقدارزیادیموادسمیاستبهگونهای
کهاینسموممیتوانداعتیادبهنیکوتینرادرافرادایجادکندهمچنینمضراتاستفاده
ازقلیانبسیاربیشترازسیگاراستواستفادهازایندستهازموادمیتواندمیزانآسیب

پذیریبدنراتاچندینبرابرافزایشدهد.
اینمتخصصگوشوحلقوبینیاظهارداشت:بدنبطورطبیعیدربرابرمواددخانیات
مقاومتازخودنشانمیدهدامااگرمیزانمصرفوقرارگرفتندرمعرضآنافزایشیابد
میزانمقاومتبدنکاستهمیشود،بدینصورتکهمحافظتبدنافرادیکهبهصورت
حرفهآیازانواعمواددخانیاتازقبیلسیگار،قلیانو...استفادهمیکنندبسیارکمتراز

افرادیاستکهبصورتعادیمواددخانیاترااستفادهمیکنند.
ویبیانکرد:امروزهمتاسفانهشاهدروشهایبسیارنادرستاستفادهازمواددخانیات
هستیمبدینصورتکهجوانانونوجواناندودمواددخانیاتازجملهقلیانرابهدرون
حلقوریهخودفرومیبرندومجددآنراازطریقبینیخارجمیکنندکهاینمسالهمنجر

بهبروزانواعسرطانهاوسکتههامیشود.
ویخاطرنشانکرد:بهکارگیریچنینروشهاییموجبافزایشمضراتدودمواد
دخانیاتوسمومآنمیشودبهگونهآیکهعلاوهبرسرطانریهکهشایعترینسرطاندر
بیناستفادهکنندهازمواددخانیاتاست،شاهدافزایشبروزسرطانحنجره،بینیوسر

وگردندربیناینافرادهستیم.

علت اصلی جوش زدن کشف شد 
جوشیکضایعهپوستیاستکهتاحدودیبهسبکزندگیبرمیگرددوسیستم

ایمنیسلولیبدنرادرگیرمیکند.
دکترحسناکبریمتخصصطبسنتیگفت:جوشیاآکنهیکضایعهپوستیاست
کهآبسهیاعفونتمحدودپوستیایجادمیکندکهمعمولاًسرآنسفیدوچرکیاست
واطرافآنقرمزوملتهباستواغلبهمراهبادرداستوشاملجوشساده،عفونی،

کورک،جوشسرسیاه،جوشسرسفیدوجوشسرسرخمیباشند.
ویافزود:مهمترینعاملداخلیوعمومیقدرتسامانهایمنیبدنبرایبروزجوشها
میباشد،چونعاملمیکروبیجوش)پروپیونیباکتر(جزومیکروبهایمعمولیساکن
درپوستاستوفقطدرزمینهآمادهبودنمحیطداخلیوموضعیبدنقادربهرشدو

تکثیروایجادآکنهیاجوشخواهدبود.
اینمتخصصطبسنتیدرخصوصعلتهایدیگرجوشتصریحکرد:هرآنچه
سیستمایمنیوسلولهایآنراکاهشدهدمانندتغذیهباتعادلانرژیپایینکهمیتواند
قدرتسلولهایایمنیرادرکنترلرشدوتکثیرمیکروبپروپیونیباکترکاهشدهد،در
دستهعواملداخلیوعمومیفرعیجوشزدنقرارگیرند.همچنینعلتدیگرجوش،
علایموبیماریهایمعمولهمراهمثلیبوستوخشکیپوسترویدستهامیباشد.

دکتراکبریبیانکرد:هرجوشیکمنبعالتهاببرایبدناستودرالتهابهاهمه
سیستمایمنیسلولیدرگیرمیشوندوواسطههایایمنیزیادیآزادمیشوندکههرکدام
بهنحویدرتحریکتعادلوتقویتاینسیستمنقشدارند.لذامیتوانگفتکههریک
جوشمیتواندیکمانورسیستمایمنیتلقیشودوموجبتعادلوتقویتاینسامانه
بسیارمهمدربدنگرددوجلویبروزبسیاریازبیماریهایباواسطهاختلالسیستم

ایمنیمثلاماسولوپوسوانواعحساسیتهارابگیرد.
ویافزود:بنابراینهدفماازبینبردنکاملفرآیندجوشزدننیستبلکهکنترل
شدنبیماریوعوارضآنمیباشد.دکتراکبریدرپایانخاطرنشانکرد:رفتاروعادات
تغذیهایبسیارمهمبودهوریشهواساساصلاحسیستمایمنیوعملکردسلولهایآن
واصلاحعملکردسلولهایکبدیوسلولهایغددلبابهپوستمیباشد.ضمناًخرماو
بسیاریازگرمیهاممکناستدرکوتاهمدتبهعلتعواملتحریکموضعیتعداد
جوشهارازیادکنند.امادردرازمدتباتقویتسلولهایسیستمایمنیوتنظیمآنها

جلویرشدمیکروبپروپیونیباکتررامیگیرندواساسجوشزدنراحلمیکنند.

مصرف بی رویه آنتی بیوتیک
 مقاومت میکروبی در افراد ایجاد می کند 

رئیسپژوهشگاهغددومتابولیسمعلومپزشکیتهرانگفت:استفادهبیشازحدازآنتی
بیوتیکهاازآنجهتکهمیکروبهایمقاومراایجادمیکنندخطرناکاست.

دکترلاریجانیمعاونآموزشیوزارتبهداشتورئیسپژوهشگاهغددومتابولیسم
دانشگاهعلومپزشکیتهرانگفت:مصرفآنتیبیوتیکهابویژهمصرفبیرویهآنهاو
عوارضیکهمیتوانددرپیداشتهباشدبسیاربحثمهمیاستوخوشبختانهوزارت
بهداشتدربرخیازدانشگاههاکهدراینزمینهتمرکزداشتهاندبرایراهنماهایبالینی

یککاروسیعیراانجاممیدهد.
ویافزود:بایددربرخیقسمتهاکهمصرفآنتیبیوتیکبیشتراستباکاربیشتر
اینمصارفراکاهشدهیمچراکهمصرفآنتیبیوتیکهاخصوصاآنتیبیوتیکهاییکه

میتواندمیکروبهایمقاومراایجادکندچالشقرناخیراست.
دکترلاریجانیگفت:ازآنجاکهدربسیاریازواحدهایدرمانیوبیمارستانها
میکروبهایمقاومتیکهازمصرفزیادآنتیبیوتیکهاایجادمیشوندزیادشده،

چالشهایاعتباریآنهاهمزیادشدهاستوازایننظرهماینبحثمهماست.
ویدرپایانخاطرنشانکرد:بهزودیدرچندهفتهآیندهبامشورتباانجمنهای
تخصصیویکگروهصاحبنظریکهدروزارتبهداشتمسئولاینکارشدهاستوبا
همکاریحوزهدرمانوبانظروزیربهداشت،چارچوبیرابهبیمارستانهاودانشگاههای
مختلفمیفرستندتادانشگاههاخودشانراآمادهکنندتادرحوزهکیفیتارائهخدمات
وتوجهبهراهنماهایبالینی،همدرارائهخدماتشانوهمدرمصرفموادداروییتوجه
ویژهتریراداشتهباشند.درواقعاینکارهممیتواندمدیریتصحیحرابرمنابع،گسترش

دهدوهممیتواندباعثسلامتبیشترمردمشود.
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طراحانآمریکاییبااستفادهازفناوریجدیدموفقبهساختمنازلسبزجادوییشدندکه
دوستدارمحیطزیستبودهودارایانرژیکارآمداست.

بااینطراحی،شمامیتوانیدتصورکنیددرمکان400فوتمربعیدرمنازلکوچک
دوستدارمحیطزیستزندگیمیکنیدکهباپانلهایقوسداروپوشیدهشدهازخاکودارای
فضایسبزانعطافپذیر،درعینحالبسیارزیباهستندوهرفردیبهراحتیقادربهساخت

اینمنازلاست.
طراحاناینپروژهاظهارکردند:اینمنازلسبزجادوییازپانلهایقوسدارپیشساخته
باموادلایهکامپوزیتساختهوبادیوارهایخاکیتقویتشدهمحصورشدهاند.اینساختاربا
سوراخهایمخصوصبراحتیبهیکدیگرمتصلمیشوند.بهدلیلفناوریکارآمد،اینطراحی
برایهرنقشهوهرفردیقابلقبولبودهونیازهایافرادراتامینمیکند.میتوانبهمیزان
محدودازاینمدلراخریداریکردودرصورتتمایلآنراگسترشداد.برایاتصالبخشهای
مختلفاینخانه،سهروزوقتباحضورسهنفربدونمهارتوتجهیزاتخاصزمانلازماست.
اینروشازبینروشهایمختلفساختوسازهمچونsuperadobeوژئوتکستایلگرفته
شدهاست.باترکیبلولههایهواوکانالهابرایسیمکشیبرق،لولههایآبوتهویهمکانیکی،
هوایدلپذیروآبتصفیهشدهدراینمنازلجادوییفراهممیشود.منازلیکهبهاینترتیب

ساختهمیشوندمحکمتر،ضدآبودوستدارمحیطزیستوزمینهستند.

احیای اطلاعات مغز مرده ها با فناوری هوش مصنوعی!

دستگاه تقویت عضلات بیماران جسمی حرکتی ساخته شد

کشف ژن خواب که با نارسایی قلبی ارتباط دارد

یکمخترعایرانیموفقشددستگاهیبسازدتابدینواسطهعضلاتناتوانانجسمیحرکتیتقویتشودودرنهایت
بیماربهبودیابد.

جوادالوانی،مخترع»دستگاهتوانبخشیایستادنباسیستمچندکاره«گفت:ایندستگاهبرایافرادضایعهنخاعی،ام
اسیها،سالمندانوافرادیکهسکتهمغزیشدهاند،کاربرددارد.ویبابیاناینکهایندستگاهبهتقویتسیستمحرکتی
وعضلات4سرزانوکمکمیکند،اظهارداشت:بااستفادهمداومایندستگاهتوسطافراد،عضلاتشانتقویتشدهودر
نهایتمنجربهایستادنوحرکتکردنکاملآنهامیشود.بهگفتهوی،ایندستگاهبهصورتاتوماتیککارمیکندو
درصورتاستفادهمداومتوسطبیمار،بهبودیوی،حاصلخواهدشد.الوانیبابیاناینکهنمونهایندستگاهکهبهصورت
اتوماتیکباشددردنیاوجودندارد،گفت:تمامدستگاههاییکهبرایمعلولانوناتوانانجسمیحرکتیاستفادهمیشود
دستیهستند،بههمیندلیلبرخیازبیمارنجسمیحرکتینمیتوانندباایندستگاههایدستیکارکنند.ویبابیان
اینکهدرایندستگاهاتوماتیکموتوریکارگذاشتهایمتابرایافرادیکهضعفعضلانیدارندقابلکاربردباشد،گفت:چنین
دستگاههاییمیتوانددرمراکزبهزیستیبرایناتوانانجسمیحرکتیقابلکاربردباشد.الوانیبابیاناینکهدرحالحاضر
یکنمونهازایندستگاهساختهشدهاست،اظهارداشت:عمدتاساختچنینسیستمیمیتواندسفارشیباشدتابراساس

وزن،نوعبیماریو...طراحیوساختهشود.

کشفژنیکهدرصورتعملکردصحیحخطرنارساییهایقلبیوعروقیراکاهشمیدهددانشمندانرابهتولیدداروهایجدیدبرایبیماران
قلبیامیدوارکردهاست.

محققاندانشکدهپزشکیدانشگاهاستنفوردموفقبهکشفژنیشدهاندکهبهعقیدهآنهادرصورتیکهعملکردبینقصیدربدنداشتهباشد
احتمالبروزناراحتیهایقلبیراکاهشدادهودرعینحالشانسدرمانهایپزشکیرانیزافزایشمیدهد.ازاینرومیتوانازدستاورداخیر
برایتولیدداروهایمؤثردردرمانناراحتیهایقلبیوعروقیبهرهبرد.اینژنمرتبطباپروتئینیاستکهنخستینبارفرمجهشیافتهایازآن
بهعنوانعاملبروزحملهدرخوابتشخیصدادهشد.درسراسرجهانهزینههایمربوطبهنگهداریازبیمارانقلبیسرسامآورگزارششدهاست.
تنهادرآمریکااینرقمبالغبر40میلیارددلاردرسالاست.ازآنگذشتهتاکنونتکنیکهایدرمانیمحدودیارایهشدهوآنهاییکههماکنوندر
مراکزدرمانیسراسرجهانبهکارگرفتهمیشوندنیزاثراتمختلفیبررویبیمارانگوناگوندارند.همچنینیکیدیگرازچالشهایپیشرودراین
زمینهفقدانشناساییژنهاییبودهکهارتباطقطعیباناراحتیهایقلبیداشتهباشند.امااکنونامیدمیرودکهاینژنتازهشناساییشدهدرهای
جدیدیبهسویکشفتکنیکهایدرمایمؤثربرایبیمارانقلبیبگشاید.محققانپسازبررسیهایطولانیبهاینباوررسیدهاندکهجهشهای

ژنتیکیدربیمارانقلبیمختلفموجبمیشودکهواکنشمتفاوتیبهدرمانهاییکساننشاندهند.

نسل جدید باتری مایع با ذخیره 
ده برابری انرژی

محققاندانشگاهملیسنگاپورموفقبهساختاولیننسلباتریهایمایعباحجمذخیره
انرژیحدود10برابربیشترازنمونههایجامدشدند.

باتوجهبهافزایشروزافزونتاسیسنیروگاههایخورشیدیوبادی،متاسفانهانرژیتولیدی
درزمانکمباریایننیروگاههاقابلمصرفمجددنیستوبرایذخیرهسازیانرژیالکتریکی

مازادتولیدباتریهاییباحجمبسیاربالاضروریاست.
محققاندانشگاهملیسنگاپوربادرنظرگرفتننیازروزافزونبهباتریهاییباحجم
ذخیرهسازیبسیاربالادرصنعتتولیدبرقپاک،موفقبهساختاولیننسلازباتریهای

پرحجمبامحتویاتمایعشدند.
محققاندرموردمزایایاستفادهازباتریهایمایعاظهارکردند:نسلجدیدباتریهایمایع
بانامRedox flow batteriesبراینیروگاههایتولیدبرقجهتذخیرهمازادانرژیدر
مقیاسبالابسیارمناسباست،چراکهاینباتریهاازنظرضریبقیمتبهذخیرهسازیبرق

باواحدکیلوواتدرساعتبسیارمناسبترازنمونههایلیتیوم-یونهستند.
باتریهایمایعهمچنینازنظرمیزانذخیرهانرژیبهنسبتوزنوفضایاشغالشده

حدودیکدهمباتریهایلیتیومهستند.
پروفسورکینگونگ،متخصصموادازدانشگاهملیسنگاپوردرموردایندستاورداظهار
کرد:باموفقیتحاصلشدهمیتوانمدعیشدکهدورانبرتریباتریهایلیتیوم-یونروبه
پایاناستچراکهباتریهایمایعقادربهذخیرهانرژی10برابریبهنسبترقیبلیتیومی
خودهستند.ویدرموردنوآوریبهکاررفتهدرباتریهایمایعافزود:علتافزایش10برابری
ذخیرهبرقدرباتریهایمایعاستفادهازذراتجامدالکترولیتساختهشدهازقطبهایمنفی

ومثبتباتریهایلیتیومیرایجاست.

ساخت منازل سبز جادویی با فناوری جدید

یکشرکتآمریکاییمدعیشدهکهمیتوانداطلاعاتمغز
مردههاراباکمکفناوریهوشمصنوعیاحیاکند.

دراینفناوریبانگهداریمغزدروضعیتسرمازیستی
یاانجماد،میتواناطلاعاتموجوددرآنرادرتراشههای

الکتریکیذخیرهکرد.
شرکتHumaiمستقردرشهرلسآنجلسدرحالیاز
اینفناوریرونماییکردهکهشرکتهایعظیمیهمچون
انسان افزایشعمر برای ارائهروشهایی بهدنبال گوگل

هستند.
اینشرکتمدعیشدکهنهتنهامیتواندعمرانسانهارا
بیشترکند،بلکهمیتواندبافناوریهوشمصنوعیپساز
منجمدکردنمغزمتوفیاطلاعاتموجوددرآنرادریک

تراشهذخیرهکند.
جاشبوکانگرا،رئیسشرکتHumaiدرپاسخبهسوالی
مبنیبرمیزانصحتاینادعااظهارکرد:اگرچهفناوری
نگهداریمغزانسانوانتقالاطلاعاتآندرشرایطفعلی،
غیرممکنوگاهیترسناکاست،امامیتوانآنرادرطول

مدتمطالعاتی30سالهبهکارگرفت.
ویدرادامهافزود:دراینفناوریمیتوانباانتقالحافظه
انسانبههوشمصنوعی،نگرانیهارابابتفرسودهشدن
ساختارهایزیستیکنارگذاشتهوحافظهانسانهایمرده
رادرصورتنگهداریمغزدرشرایطمناسبدوبارهزندهکرد.
بوکانگرادرموردشرایطنگهداریواحیایمغزمرده
انسانگفت:درآیندهمیتواناطلاعاتمغزیرابافناوری
حسگرهایچندگانهدرتراشههاییباظرفیتبالاذخیرهکرد
وسپسباطراحییکبدنمصنوعیاطلاعاتمغزیانسان

رازندهنگهداشت.
با میتوان که است معتقد Humaiشرکت رئیس 
استفادهازفناوریسرمازیستیمغزانسانرادرشرایطایدهآل
وسردزندهنگهداشتوباانتقالآنبهیکبدنمصنوعیبه

آنحیاتدوبارهبخشید.
ویمعتقداستکهطبقپیشبینیهایجانواننیومن،
فیزیکدانوریاضیدانفقیدمجارستانیمبنیبرپیشیگرفتن
میلادی، سال2045 در هوشانسان از هوشمصنوعی

میتوانبهایننتیجهرسیدکهدر30سالآیندهپیشرفت
هوشمصنوعیوفرایندانتقالاطلاعاتمغزیانسانبه

رایانههاامکانپذیرخواهدشد.

۱0 عامل خوراکی سرطان زا
موادغذایی،حاویموادسرطانزا)کارسینوژن(ونیزموادپیشگیریکنندهازسرطان

هستند.دراینمبحثبهاینعواملایجادکنندهیسرطاناشارهمیکنیم.
 1. چربی: دربررسیهاییکهانجامشدهارتباطیبینسرطانومیزانچربیرژیم
غذاییمشاهدهمیشود.نقشچربیدررژیمغذاییوایجادسرطانپستان،کولون،ریهو
پروستاتمشاهدهشدهاست؛اماچونچربیبهتنهاییدربرنامهغذاییاستفادهنمیشود،
مکانیسماثرآننیازبهتحقیقاتبیشتریدارد.ولیکاهشمصرفچربیازعودسرطان
پروستاتجلوگیریمیکند.بههمینعلتتوصیهمیشوددررژیمغذاییخودازخوردن
موادغذاییپرچربخودداریکنید.2. الکل: بررسیهایاپیدمیولوژیکنشاندادهاست
کهالکلدرایجادسرطانبهخصوصسرطانهایدهان،حلق،حنجرهومریمؤثراست.
الکلرویبافتهاییکهدرهنگاممصرفدرتماسباآنهستنداثربیشتریمیگذارد.
استالدئیدمادهیحاصلهازمتابولیتالکلدربدناستکهبهعنوانکارسینوژنشناخته
شدهاست.مصرفالکلبهخصوصآبجوباافرایشخطرابتلابهسرطانکولورکتال
همراهاست.  3. پروتئین: پروتئیننیزمانندچربیمکانیسمدقیقآنمشخصنیستولی
دررژیمهایپرپروتئینکهحاویگوشتزیادوچربیومیزانکمفیبراستاحتمالخطر
ابتلابهسرطانکولونوسرطانپیشرفتهپروستاتبیشتراست.معمولاًدررژیمهاییکه
میزانپروتئینکمترازنیازاستاندارداست،رشدتوموردچاروقفهمیشود.پسدرمصرف
پروتئینحداعتدالآنمهماست)بهطورمیانگیندرروزنیازبهپروتئین18درصدانرژی
دریافتیاست(.4. شیرین کننده های مصنوعی: دانشمنداندرسال1990پیبردند
کهشیرینکنندههایمصنوعیباعثافزایشتومورمثانهمیشود.مصرفروزانه2500
میلیگرمبهازایهرکیلوگرموزنبدنباعثاینمهممیشود.ازاینشیرینکنندهها
میتوانبهساخارینوسیکلاماتاشارهکرد.درموردآسپارتامهنوزنتیجهایدرارتباط

باسرطانمشاهدهنشدهاست.
5. نیتریت ها، نیتروزآمین ها: نیتروزآمینهاکارسینوژنهایبسیارقدرتمندی
هستند.نیتراتهامیتوانندبهنیتریتتبدیلشوندونیتریتهادربدنبامواددیگر
ترکیبونیتروزآمینهاراتولیدکنندکهاینفرآینددربزاق،کولونومثانهانجاممیشود.
نیتراتهادرموادغذاییمختلفوجوددارندولیمنبعاصلیآنآبآشامیدنیوسبزیجات
است.ازنیتراتسدیموپتاسیمدرتهیهبرخیموادغذاییاستفادهمیشودازجملهایجاد
رنگصورتیدرسوسیسوکالباس.پسبایدمیزانمصرفاینموادرابهحداقلرساند.
نیتروزآمینهادرتوتونودودآننیزوجوددارند.6. هورمون ها، داروها: افزایشبرخی
هورمونهایبدندرایجادسرطانوبرخیداروهادرپیشگیریازسرطانهانقشدارند.
برایمثال:*آندروژنهادرایجادسرطانپروستاتنقشدارند.*پرولاکتینیکیازعوامل
تسریعکنندهبروزسرطانپستاناست.*دارویتاموکسیفنوآنتیآستروژن،ازسرطان
پستانوکولونپیشگیریمیکند.*فولاتورتینولازسرطانکارسینومایکولورکتال
پیشگیریمیکند.*شواهدینیزمبنیبراثرآسپرینوضدالتهابهایغیراستروئیدی
)NSAIDS(درپیشگیریازبعضیسرطانهاوجوددارد.7. روش طبخ غذا: روش
تهیهغذانیزاهمیتخاصیداردزیرادرصورتپختنامناسبباعثواردشدنمواد
سرطانزابهخصوصهیدروکربنهایآروماتیک)مانندبنزوپیرن(وآمینهایآروماتیک
بهغذامیشوند.اینعواملدرسرخکردنغذاویادودیکردنگوشتبهوجودمیآیند
کهممکناستباعثایجادسرطانمعدهومریشوند.دانشمنداندرسال1990پی
بردندکهشیرینکنندههایمصنوعیباعثافزایشتومورمثانهمیشود.مصرفروزانه
2500میلیگرمبهازایهرکیلوگرموزنبدنباعثاینمهممیشود.ازاینشیرین
کنندههامیتوانبهساخارینوسیکلاماتاشارهکرد8. آکریلامید: آکریلامیددر
غذاهاینشاستهایکهباحرارتزیاد)بالاتراز120درجهسانتیگراد(سرخشوند،ایجاد
میشود.دربررسیهابیشترینمیزانآندرچیپس،سیبزمینیسرخشده،بیسکویت،
اسنک،کراکرونانتستیافتشد.چونآکریلامیددرتمامبدنبهطوریکنواختپخش
میشودنمیتوانآنرادرایجادنوعخاصیازسرطاندخیلدانست.درغذاهاییکهبه
سرعتآمادهمیشوند)fast food(آکریلامید300برابرمیزانمجازیاستکهتوسط
آژانسحفظمحیطزیستامریکابرایآبآشامیدنیتعیینکردهاست.برایهمینبهتر
استموادنشاستهایدرحرارتبالاسرخنشوند.9. حشره کش ها و علف کش ها: این
موادحاویآرسنیکهستند.آرسنیکمیتواندبعدازمدتطولانی)حداقل13سال(
باعثبروزسرطانپوستشود.قبلازمصرف،میوهوسبزیبایدبهدقتشستشوشوند

تاموادشیمیاییآنازبینبرود.
10. آهن: دربررسیهایتجربیدیدهشدهآهناضافی،باعثتسریعتولیدتومورمی
شود.آهناضافیمیتوانداحتمالسرطانروده،کولون،ریه،کبدوپستانرابالاببرد.البته
مکانیسمدقیقآنناشناختهاست،شایدبهدلیلتولیدرادیکالهایآزاددربدنکهیکی

ازعواملایجادسرطانهستندباشد.

کمبودموادمغذیدررژیمغذاییبرخیموادمغذیهستندکهبارژیمگیاهخواریبرای
بدنتامیننمیشودباحذفاینموادمغذیبدنشمادرمعرضخطرتبدیلشدنبهکمبود

موادمغذیکلیدیقرارمیگیرد.
اینمقالهلیست7موادمغذیکهشمانمیتوانیدازبرخیغذاهایگیاهیمصرفیمعمول

بدستآوریدراارائهمیدهد.
گیاهخوارانممکناستنیازبهبرخیازمکملهایآنهابهمنظورحفظسلامتمطلوب

پیداکنند.
B121.ویتامین

ویتامینB12یکمادهمغذیضروریاستکهدرواقعدرهیچغذایگیاهیپیدا
نمیشود.

همچنیناینویتامینبهعنوانکوبالامینشناختهشدهاستویتامینB12یکمادهغذایی
محلولدرآباستکهدرتوسعهسلولهایقرمزخون،تعمیرونگهداریازاعصابوعملکرد

طبیعیمغزموردنیازاست.
بدونمکملویاغذاهایغنیشدهبااینویتامین،گیاهخواراندرمعرضخطربالایکمبود

ویتامینB12میباشد.
اینویتامینعمدتاًدرغذاهایحیوانیمانندماهی،گوشت،محصولاتلبنیوتخممرغ

پیداشدهاست.
گیاهخوارانلاکتوovoمیتوانندمقادیرکافیازویتامینB12راازمحصولاتلبنیوتخم

مرغبدستآورندامااینچالشخیلیبزرگیبرایگیاهخواراناست.
بههمیندلیل،برخیگیاهخواراندرمعرضخطربالاتریازکمبودویتامینB12ازبرخی

دیگرمیباشد.
نشانهها،علائموخطراتمرتبطباکمبودویتامینB12عبارتنداز:

ضعف،خستگی.اختلالدرعملکردمغز.انواعاختلالاتعصبی.اختلالاتروانی.اختلالات
عصبیدرنوزادانیکهباشیرمادرگیاهخوارتغذیهمیشود.کمخونیمگالوبلاستیک.ارتباط

مناسببابیماریآلزایمر.ارتباطمناسببابیماریهایقلبی.
گیاهخوارانبایداینویتامینB12راباخوردنمکمل،موادغذاییغنیشدهبااینویتامین

یاانواعخاصیازجلبکدریاییبدستآورند.
بسیاریازغذاهایفرآوریشدهباویتامینB12غنیشدهاست.کهعبارتندازعصارهمخمر

غنیشده،محصولاتسویا،غلاتصبحانه،جایگزینهاینانوگوشت.
علاوهبراین،چندتاازغذاهایگیاهیبهطورطبیعیحاویمقادیرکمیازویتامین
B12زیستیفعالهستند.اینشامل:جلبکدریایینوری،یکنوعجلبکدریایی.تمپه،
یکمحصولتخمیرسویا.جلبکدریایینوریمناسبترینمقالاتپزشکیوبهداشتی-
ویتامینB12بیولوژیکیموجودبرایگیاهخواراندرنظرگرفتهشدهاست.بهخاطرداشته
باشیدکهجلبکدریایینوریخامیافریزشدهبهترازخشکشدهاست.بهنظرمیرسدکه

برخیازویتامینB12درفرایندخشککردننابودمیشود.
یکیدیگرازموادغذاییگیاهیکهاغلبادعامیشوددارایویتامینB12استاسپیرولینا
میباشد.بااینحال،اسپیرولینابهاصطلاحسودوویتامینB12استکهازنظربیولوژیکیدر

دسترسنیست.بههمیندلیل،آنیکجانشینمناسبویتامینB12نیست.
2. کراتین

کراتینیکمولکولدرغذاهایحیوانیاست.بیشترآندرعضلاتذخیرهمیشودامامقدار
قابلتوجهینیزدرمغزمتمرکزشدهاست.ازاعمالآنذخیرهآسانانرژیبرایسلولهای

عضلانیاستکهسببقدرتواستقامتبیشترآنهامیشود.
بههمیندلیل،آنیکیازمحبوبترینمکملهایجهانبرایعضلهسازیاست.

مطالعاتنشاندادهاندکهمصرفمکملکراتینمیتواندهردوتودهوقدرتعضلانیرا
افزایشدهد.کراتیندررژیمغذاییضرورینیستزیراآنمیتواندتوسطکبدتولیدشود.با

اینحال،گیاهخواراندارایمقادیرپایینترازکراتیندرعضلاتخودهستند.
قراردادندریکرژیمغذاییگیاهخواریازدستهلاکتوovoبرایمدت26روزباعث

کاهشقابلتوجهیدرکراتینعضلاتمیشود.
زیراکراتیندرهیچگیاهییافتنمیشدوگیاهخوارانفقطمیتوانیدآنراازمکملها

دریافتکنند.
درگیاهخواران،مکملکراتینممکناستمزایایقابلتوجهیداشتهباشدکهشامل:

بهبوددرعملکردفیزیکی.بهبوددرعملکردمغز.
بسیاریازاینعوارضدرافرادگیاهخوارازگوشتخوارانقویتراست.بهعنوانمثال،گیاه
خوارانبامصرفمکملکراتینممکناستپیشرفتهایقابلتوجهیدرعملکردمغزداشته

باشنددرحالیکهگوشتخوارانهیچتفاوتیراتجربهنمیکنند.
3. کارنوسین

کارنوسینیکآنتیاکسیداناستکهدرعضلاتومغزمتمرکزاست.
آنبرایعملکردعضلاتبسیارمهماستوسطحبالاییازکارنوسیندرعضلاتباکاهش

خستگیعضلانیوبهبودعملکردمرتبطاست.
کارنوسینفقطدرغذاهایحیوانییافتمیشود.بااینحال،غیرضروریاستچراکهآن

دربدنمیتواندازاسیدهایآمینههیستیدینوبتاآلانینتشکیلشود.
منابعغذاییبتاآلانین،مانندگوشتیاماهیممکناستبهطورقابلتوجهیبهسطح
کارنوسینعضلهکمککند.گیاهخوارانکارنوسینکمتریدرعضلاتخودنسبتبهگوشت
خواراندارند.مکملبتاآلانینسطحکارنوسیندرعضلاتراافزایشمیدهدوسبببهبود
استقامتوافزایشتودهعضلانیمیشود.مکملهایبتاآلانینگیاهیبهصورتآنلاین

دردسترسهستند.
) D3 4. کوله کلسیفرول ) ویتامین

ویتامینDموادمغذیضروریبرایبسیاریازعملکردهایمهماست.
کمبودویتامینDبهافزایشخطروشرایطنامطلوبمختلفمرتبطاست.اینشامل:

پوکیاستخوان،باافزایشخطرشکستگیدرافرادمسن.سرطان.بیماریهایقلبی.
اسکلروزمتعدد.افسردگی.اختلالعملکردمغز.تحلیلرفتنوکاهشقدرتعضله،به
خصوصدرافرادمسن.پوکیاستخوان)استخوانهایضعیف(ونرمیاستخوان)ناهنجاری

استخوان(اثراتشناختهشدهکمبودویتامینDهستند.
همچنینویتامینآفتابنامیدهمیشود.میتوانآنراباقراردادنپوستخوددرمعرض
نورآفتاببدستآورد.بااینحال،هنگامیکهقرارگرفتندرمعرضنورخورشیدمحدود

استمابایدآنراازموادغذایی)یامکمل(تامیننماییم.
دونوعازویتامینDدررژیمغذاییوجودداردارگوکلسیفرول)D2(درگیاهانوکوله

کلسیفرول)D3(درغذاهایحیوانییافتمیشود.
ازدونوعویتامینD،کولهکلسیفرول)ازحیوانات(بسیارقویترازارگوکلسیفرولاست.به

عبارتدیگر،سطحخونیویتامینDزیستیفعالرابسیارموثرترافزایشمیدهد.
بهترینمنابعکولهکلسیفرولماهیوزردهتخممرغچربهستند.منابعدیگرعبارتنداز

مکمل،روغنکبدماهیویاغذاهایغنیشدهمانندشیرویاغلاتوحبوباتاست.
)DHA( 5. دوکوزاهگزانوئیک اسید

اسیددوکوزاهگزانوئیک)DHA(یکاسیدچربامگا3ضروریاست.
اینبرایرشدطبیعیوعملکردمغزمهماست.

نقصدرDHAمیتواندسببعوارضجانبیبرسلامتروانوعملکردمغزبهویژهدر
کودکانونوجوانانشود.علاوهبراین،جذبناکافیDHAدرزنانباردار،ممکناستروی
رشدمغزدرکودکتاثیربگذارد.ایناستکهعمدتاًدرماهیهایچربوروغنماهییافت

میشودهمچنیندربرخیازانواعجلبکریزیافتمیشود.
دربدن،DHAهمچنینمیتوانیدازاسیدچربامگاALA3ساختهشودکهبهمیزان
بالادربذرکتان،تخمچیاوگردوپیداشدهاست.بااینحال،تبدیلALAبهDHAناکافی

است.بههمیندلیل،اغلبDHAدرگیاهخوارانکمترازگوشتخواراناست.
گیاهخوارانمیتوانندایناسیدچربمهمرابامصرفمکملهای)روغنجلبکی(ساخته

شدهازجلبکریزخاصدریافتکنند.
6. آهن هم

آهنهمیکنوعازآهناستکهفقطدرگوشت)بخصوصگوشتقرمز(پیدامیشود.
آنبسیارازآهنغیرهمموجوددرغذاهایگیاهیبهترجذبمیشود.

نهتنهاآهنهمبهخوبیجذبمیشودبلکهآننیزجذبآهنغیرهمراازغذاهایگیاهی
بهبودمیبخشد.برخلافآهنغیرهم،آهنهمباروشهاغیرغذاییماننداسیدفیتیک،

کهاغلبدرغذاهایگیاهییافتمیشودتامیننمیشود.
بههمیندلیل،گیاهخواراننسبتبهگوشتخوارانبیشتردرمعرضابتلابهکمخونی

هستند)بهویژهزنانوافراددارایرژیمهایغذاییماکروبیوتیک(
درانتها:گوشت،بهخصوصگوشتقرمز،شاملیکنوعازآهنبهنامازآهنهماستکه

بسیاربهترازآهنغیرهمازغذاهایگیاهیجذبمیشود.
7. تورین

تورینیکترکیبگوگردموجوددربافتهایمختلفبدن،ازجملهمغز،قلبوکلیهها
است.عملکردتوریندربدنبهطورکاملمشخصنیست.

بااینحال،بهنظرمیرسدکهممکناستنقشمهمیدرعملکردعضلات،تشکیل
نمکهایصفراویوآنتیاکسیداندفاعیبدنبازیکند.مکملتورینممکناستمزایای

مختلفبرایسلامتقلبازقبیلکاهشکلسترولوفشارخونداشتهباشد.
تورینفقطدرغذاهایحیوانیمانندماهی،غذاهایدریایی،گوشت،مرغوفراوردههای
لبنییافتمیشود.ایناستکهدررژیمغذاییضرورینیستزیرامقدارکمیتوسطبدن
تولیدمیشود.بااینحال،توریندررژیمغذاییممکناستنقشمهمیدرحفظسطح

توریندربدنایفاکنند.سطحتوریندرگیاهخوارانکمترازگوشتخواراناست.
درانتها:تورینیکترکیبسولفوراستکهبسیاریازعملکردهایمهمدربدنرادارد.و

تنهادرغذاهایحیوانییافتمیشود.

ساخت هواپیمای برقی دو نفره با ۱6 موتور

شرکتحملونقلهواییJobyمستقردرایالاتمتحدهازهواپیمایبرقیبامصرف
انرژییکپنجممدلهایپیستونیرونماییکرد.

شرکتJobyمدعیشدهکههزینهساختهردستگاهازاینهواپیماحدود20هزار
دلاراستکهدرمقایسهبانمونههایپیستونیبسیارکمتراست.

هواپیمایبرقیشرکتJobyبهدوصندلیمجهزشدهوقادراستتابهحداکثر

سرعت321کیلومتردرساعتدستیابد.
این ویژگیهایفنی ارشدشرکتحملنقلJobyدرمورد بوریت،مدیر جوبن
پرندهاظهارکرد:اینهواپیمایشخصیوبدونآلایندگی،انرژیپروازیخودرااز16

الکتروموتورکممصرفتامینمیکند.
ویدرادامهافزود:برایتامینانرژیموتورهایاینپرندهازباتریلیتیوم-نیکل-

کبالتبانسبتذخیرهبهوزنبسیاربالااستفادهشدهاست.
هواپیمایبرقیJoby S2قادراستتامانندهلیکوپتربا16موتوربهصورتعمودی
اززمینبلندشدهوپسازکسبارتفاعلازماز12موتورباملخهایبزرگتربرایپرواز

معمولیاستفادهکند.
َشرکتسازندهمدعیشدهکههواپیمایJoby S2ازعملکردبسیارکمصدایی
برخورداراستبهنحویکهمالکآنهنگامفرودوبرخاستعمودیهیچمزاحمت

صوتیبرایهمسایگانخودایجادنخواهدکرد.
شرکتJobyقیمتفروشهردستگاههواپیمایتمامبرقیJoby S2راحدود200

هزاردلاراعلامکردهاست.

7 ماده غذایی مهم که در رژیم گياهخواری نيست!



اجتماعی 6

مدیرعاملشرکتشهرکهايصنعتياستانقمتاکیدکرد؛

ضرورت آموزش و تشویق واحدهای صنعتی 
در راستای بهره وری در مصرف انرژی 

مدیرعاملشرکتشهرکهايصنعتياستانقمبرضرورتآموزشوتشویقواحدهاي
تولیديوصنعتيدرراستايبهرهوريدرمصرفانرژيتاکیدکرد.

بهگزارشروابطعموميشرکتشهرکهايصنعتياستانقم؛مهندسامیرطیبينژاد
باتاکیدبراینکهامروزانرژيیکيازنیازهايلاینفکواحدهايصنعتيوتاسیساتبه
حسابميآیداظهارداشت:ميتوانگفتواحدهایصنعتيوتاسیساتساختمانیاز

عمدهترینمصرفکنندگانانرژيهايفسیليوالکتریکيبحسابميآیند.
مدیرعاملشرکتشهرکهايصنعتيقمبااشارهبهمحدودیتهايموجوددرتأمین
سوختوانرژيموردنیازواحدهايتولیديتاکیدکرد:امروزهممیزيوبهینهسازي
مصرفانرژيواحدهایصنعتيدرراس��تايکاهشمصرفانرژيوبهتبعآنکاهش

هزینههاونیزمسائلزیستمحیطيالزامیبهنظرميرسد.
ويرعای��تبهرهوريدرمصرفانرژيرااطمینانبخ��شارائهخدماتبدونوقفهو
حرکتيدرجهتاقتصادمقاومتيعنوانکردوتوضیحداد:.کاهشوجلوگیريحتی
چنددرصدیدراتلافانرژی،علاوهبرجلوگیریازضایعاتفراوانزیستمحیطی،به
صرفهجوئیهنگفتیدرهزینههایمربوطهمنجرمیگرددکهفوائدآنمشمولخود

تولیدکنندگانوسایربخشهايکشورميشود.
طیبينژاداضافهکرد:ش��رکتشهرکهايصنعتياستاندرراستایضرورتافزایش
بهرهوریانرژیونیازبهافزایشبازدهوکاهشهزینهومصرفسوختدرواحدصنعتي
بهعنوانیکبنگاهاقدامبهبرگزاريسمیناریکروزهبهرهوريمدیریتانرژیوایمنی

براينمایندگانواحدهايتولیديدرمجتمعفرهنگیشکوهیه،نمود.
ويادام��هداد:درایندورهآموزش��يکهباهدفارتق��ايدانشوآگاهيبرايافزایش
بهرهوریانرژیوکاهشمصرفسوختبرگزارگردیدمباحثيچون؛چگونگيافزایش
بهرهوري،استفادهازتکنولوژيوبررسیتجهیزاتودانشروز،تولیدهمزمانوبازیافت
حرارت،نمونههایعملیصنعتیدرزمینهبهرهوريوومدیریتانرژي،مدلهايبازده
انرژي،تامینسلامتيوایمنينیرويانساني،حفاظتازدارایيها،حفظمنابعطبیعيو

محیطزیستموردبحثقرارگرفت.

مدیرمسکنوساختمانادارهکلراهوشهرسازیاستانقمخبرداد:

 واگذاری هزارو 979واحد مسکن مهر به زنان 
سرپرست خانوار در قم 

مدیرمسکنوساختمانادارهکلراهوشهرسازیاستانقمگفت:ازابتدایآغازساخت
مسکنمهرتاکنون،یکهزارو974واحدمسکنبهزنانسرپرستخانواردرایناستان

واگذارشدهاست.
محمدرضافرجافزود:س��اختمسکنمهردراس��تانقمازاواخرسال1387آغازشدو

تاکنوندوهزارو596قراردادبامتقاضیانسرپرستخانوارمنعقدشدهاست.
ویبابیاناینکه622واحدمسکنمهرنیزتاشهریورماهسالآیندهبهزنانسرپرست
خانوارواگذارمیش��ود،اضافهکرد:ازاینتعداد100واحددرآستانهتحویلو500واحد

دیگرنیزدرمرحلهنازککاریاست.
ویگفت:زنانبالای35سالسنکهسرپرستخانوارویامجردویااینکهدارایمعرفی
نامهازسویکمیتهامدادامامخمینی)ره(وبهزیستیبودند،دراینطرحثبتنامکردهاند.
فرجخاطرنشانکرد:نخستینمرحلهازواگذاریمسکنمهردراستانقمدراسفندماه
سال1388صورتگرفتوتاخردادماهامسالطی10مرحله،41هزارو607واحدمسکن
مهربهمتقاضیاندرسراسراستانواگذارشدهاست.ویبابیاناینکهاستانقممتعهدبه
س��اختوواگذاری46هزارو570واحدمسکنمهراست،افزود:چهارهزارو963واحد
مسکنمهرنیزدرحالاحداثاستکهاسفندماهامسالحدوددوهزارواحدواگذارمیشود.
ویاضافهکرد:حدودسههزارواحدنیزتاشهریورماهسالآیندهبهمتقاضیانواگذارو
پروندهمسکنمهردراستانبستهمیشود.مدیرمسکنوساختمانراهوشهرسازیقمبیان
کرد:براساسآخرینارزشیابیصورتگرفتهدرکشور،استانقمازنظرپیشرفتفیزیکیو
تعدادمرحلههایواگذاریمسکنمهرجزءسهاستانبرتروازنظرپیگیریواخذدفترچه

قسطبهمتقاضیاننیزرتبهدومراداراست.

معاوننظارتوپایشحفاظتمحیطزیستاستانقم:

کمیته طبیعت گردی در قم تشکیل شود 
معاوننظارتوپایشحفاظتمحیطزیستاستانقمخواستارتشکیلکمیتهطبیعت
گردیدرقمجهتاجراییشدنبرنامههایزیستمحیطی،طبیعتگردی،گردشگری

واکوتوریسمشد.
س��یداحمدشفیعیدرکارگروهمش��ترکباادارهکلمیراثفرهنگی،صنایعدستیو
گردشگریقماظهارداشت:درصورتیکهاینکمیتهتشکیلشودودستگاههایمختلف
اجراییواردشوندشاهدایجادیکساختارمنظموهدایتبرنامههابهسمتحفاظتاز
محیطزیستخواهیمشد.ویافزود:باتشکیلاینکمیتهمیتوانمشکلهایتورهارا
موردبررسیقراردادوبرایتهیهاطلسجامعزیستمحیطیوطبیعتگردیاطلاعات
رااستخراجکرد.وی،برگزاریدورههایآموزشیزیستمحیطی،طبیعتگردی،برگزاری
نمایش��گاههاییباهدفمعرفیمناطقگردشگریوزیستمحیطیقم،بهرهبرداریاز
اطلاعاتتورهایگردشگریوطبیعتگردیراازدیگربرنامههایآیندهاینکمیتهبرشمرد.
شفیعیهمچنینبااشارهبهبحراندریاچهنمکگفت:اینبحرانبهعنوانبزرگترینمعضل
زیستمحیطیاستکهبایدموردبرسیوپیگیریقرارگیرد.معاوننظارتوپایشحفاظت
محیطزیستاستانقمافزود:اینادارهکلطینامهایازاستانداریقمخواستارنامگذاری
روزیبهعنواندریاچهنمکش��دتاازاینطریقهمهدستگاههارادرامربحراندریاچه

دخیلسازدضمناینکهاهمیتاینروزبرایمردمنیزدوچندانمیشود.

مدیرکلمحیطزیستاستانقم:

قابلیت تالاب های استان برای
 تبدیل شدن به اثر طبیعی ملی

مدیرکلحفاظتمحیطزیستقمبراستفادهازظرفیتنهادهایاجراییاستانقمبرای
معرفیاکوتوریسموجاذبههایتاریخیوگردشگریاستانتاکیدکرد.

بهگزارشایرنا،رحماندانیالیروزدوشنبهدرکارگروهمشترکباادارهکلمیراثفرهنگی،
صنایعدستیوگردشگریقماظهارداشت:استانقمظرفیتخوبیدرحوزهاکوتوریسم
داردکهمعرفیوحراستازاینمناطقباهمکارینهادهایمختلفصورتمیگیردتا
بتوانیماینمناطقرابهمردمبشناسانیم.ویافزود:استانقمدارایجاذبههایگردشگری
وزیستمحیطیبیبدیلیاستکهبرخیازاینآثاردرنوعخودبیبدیلاست.دانیالیبا
اشارهبهاینکهاستانقمدارایتالابهایخاصیاستگفت:تالاببهشتمعصومهوحوض
سلطاندارایانواعپرندگانهستندکهبرایگردشگرانبسیارجذابهستند.ویافزود:
تالابهایاستانقمقابلیتتبدیلشدنبهاثرطبیعیملیرادارندکهبایددراینزمینه
باتعاملدستگاههایمختلفپیگیریهایلازمصورتگیرد.ویبابیاناینکهاستفاده
اززیستمحیطینیازمندفرهنگسازیاستگفت:درطرحهمیارمحیطزیستبایداز
افرادیکهدراینحوزهتخصصکس��بکردهودورههایآموزشیراگذراندهانداستفاده
کرد.مدیرکلحفاظتمحیطزیستقمافزود:برایحفاظتازمنابعطبیعیبایدقشرهای
مختلفمردمرابهسمتگردشگریمسئولانهسوقدهیم.ویبااشارهبهاینکهدرجمع
آوریاطلاعاتگردشگریمیتوانازظرفیتادارهکلمیراثفرهنگیاستفادهکردگفت:
باهمکاریمتقابلمیتوانیماطلاعاتوویژگیهایمناطقمختلفاستانرابهعنوانیک

منبعکاملجمعآوریکردودراختیاردوستدارانمحیطزیستقرارداد.

معاونگردشگری:

تامین زیرساخت های گردشگری قم
 با تعامل نهادهای اجرایی عملیاتی می شود 

معاونگردش��گریادارهکلمیراثفرهنگی،صنایعدستیوگردشگریقمبرتامین
زیرساختهایگردشگریقمباتعاملنهادهایاجراییاستانتاکیدکرد.

س��یداحمدوحیدیدرکارگروهمش��ترکباادارهکلحفاظتمحیطزیستاستان
قماظهارداش��ت:قمازلحاظجاذبههایگردش��گریدارایمناطقنمونهایاستکه
نیازمندتامینزیرساختهایگردشگریبرایجذبگردشگراناست،ازاینروهمکاری
نهادهایمربوطهدراینزمینهضروریاس��ت.ویاف��زود:اینادارهکلطرحطبیعت
گردیوگردشگریراآمادهکردهاستودرصورتیکهاینطرحاجراییشودمیتواند
پاسخگویبخشیازنیازهایگردشگریدرایناستانباشد.معاونگردشگریادارهکل
میراثفرهنگی،صنایعدستیوگردشگریقمادامهداد:اینطرحگردشگریبهصورت
نمونهدرباغهایروستاهایاستاناجراییمیشودودرصورتاجراییشدننقاطقوت
وضعفآنموردبررس��یقرارمیگیرد.ویخاطرنش��انکرد:همچنیناینادارهکل
بستهفرهنگیشاملفیلممستندازجاذبههایتاریخیوگردشگریوکتابیازاطلاعات
گردشگریوطبیعتگردیقمراتهیهکردهاستکهبرایآشناییمردمومسئولانارائه
میشود،ضمناینکهآمادهبرگزاریتورهایگردشگریوطبیعتگردیبرایمدیران
استانیجهتورودجدیتربهتوسعهگردشگریدراستانهستیم.وحیدیبراهمیت
تبلیغاتوفرهنگسازیزیستمحیطیدرسطحشهرتاکیدکردوافزود:تبلیغاترسانهای
ومحیطیمیتوانددرمعرفیمناطقگردشگریقممفیدواقعشودهمچنینازاینطریق

مردمباحسمسئولیتپذیرینسبتبهمحیطزیستومنابعطبیعیآشنامیشوند.

لطفا به خودتان احترام بگذارید
نبایداجازهدهیدسلیقهدیگرانشماراازمسیردرستزندگیتانخارجکند:یعنیسعی
کنیدهرگزنردبانسلیقهدیگراننشوید.بهجایاینکهنگراننظرمردمباشیداولنگرانخود

باشید.نگرانشخصیتوعزتنفسخودباشید.
روشهایارائهشدهمیتواندبهشماکمککند:

مردم اصلا به شما فکر نمی کنند: اینراهمیشهبهخاطرداشتهباشید،مردماصلابه
شمافکرنمیکنند.اینکهمادائمازیرذرهبیندیگرانهستیمتصوریبیشنیست.کسی
کهشمارازیرذرهبینقضاوتسختخودقراردادهغالباکسیبهجزخودتاننیست.وقتی
وارداتوبوسیمیشویدمسافرانبهحسبعادتبهشمانگاهمیکنندواینشایدبرای
شماتصورتوجهآنهاراایجادکند،درحالیکهبسیاریازآنهاغرقافکارخودشانهستندو
حتیشمارانمیبینند.درواقعاینشماهستیدکهدائمانگرانافکاردیگراننسبتبهخود
هستید؛دیگرانیکهاصلابهشمافکرهمنمیکنند.پسراحتباشیدوشماهمبهفکر
دیگرانفکرنکنید.نظر خدا را ملاك خود کنید: مهمترازهمهاینکهبداستکهآدمی
درملکیزندگیکندکهصاحبشرانشناسدوبدتراستکهبهجایجلبنظرمالکاین
ملک،بهدنبالجلبتوجهونظربندگانآنباشد؛همبیادبیاستوهمخفتمیآورد.
امیرمؤمنان)ع(درحکمت89میفرمایند:کسیکهمیانخودوخدارااصلاحکند،خداوند
میاناوومردمرااصلاحخواهدکردوکسیکهامورآخرترااصلاحکند،خدااموردنیایاو
رااصلاحخواهدکرد.رابطه را برای چه می خواهید؟ بعدازدواصلمهمیکهگفتهشد،
حالبهلحظاتیکهتسلیمخواستههایدیگرانمیشویدکاملاتوجهکنید.مثلااینکهچرا
وچهوقتودرکنارچهکسانی،شماازقدرتونیرویفردیتاندستکشیدهوبهخواسته
دیگرانتنمیدهید.درحقیقتمشخصکنیدکهچهچیزیباعثمیشودبخواهیدرابطه
ایراحفظکنید.تایید دیگران به چه دردتان می خورد: یادبگیریددائمبهدنبالتائید
دیگراننباشید.نیازهایخودرانزدکسانیکهبرایتانمهمهستندمطرحکردهواجازهدهید
آنهاهمازخواستهایتانمطلعشوند.اینجسارتابرازوجودخودباعثمیشوداحساس
آرامشکنید.البتهبرایاینکهبتوانیداینکاررابراحتیانجامدهیدبایدبارهاوبارهاآنرا
تمرینکنید.درصورتامکانازدوستیایکیازاعضایخانوادهتانکمکبگیریدوبابیان
خواستهایتانبهاو،اینروشراتمرینکنید.به چه قیمتی محبت کنم؟ وقتیتصمیممی
گیریدتغییرکنید،بایدتاجاییکهمیتوانیدازمنطقهامنوآسایشعاطفیخوددورشده
وبدونواهمهشروعبهبیانعقاید،افکارواحساساتخودنماییدوبهاینموضوعکهممکن
استدیگرانباشماموافقنباشنداهمیتندهید.درواقعبهخودبگوییداگرکسیبهرفاه
شمانمیاندیشدوبرایهویتتانارزشیقایلنیست،ارزشمحبتدیدنازسویشمارا
نداردوحتیمناسبدوستینیست،زیراباعثآزارتانمیشود.رفتارتان را با خودخواهی 
اشتباه نگیرید: قرارنیسترفتارخودخواهانهایازخودنشاندهیدوهمیشهاولویتهای
خودتانرامقدمبردیگرانبدانیدامابایدبهخودیادآورشویدکهنیازهایشماهمدرست
مانندنیازهایدیگرانمهمهستندوبایدهمانقدرکهبرایدیگرانارزشقائلهستیدبه
خودتانهماهمیتبدهیدوازترسطردشدنتنبهانجامخواستههایدیگرانندهید.
کودکی تان را مرور کنید: زخمهایروحیوروانیدورانکودکیتانراشناساییکنید.
زیرااینکاربهشماکمکمیکندازاحساساتبددورانکودکیوآسیبپذیریتانکاسته
شود.ناراحتیهایآندورانراتنهابهبخشیازخاطراتکودکیتانکهتمامشدهوگذشته
اندتبدیلکنید.اکنونخودرافردیبزرگسالکهمقتدراستبدانید.کسیکهبرایزندگیو
احساسامنیتنیازیبهخشنودکردندیگرانندارد.البتهاینکاربسیارسختوزمانبراست.
مستقل بودن را تمرین کنید: استقلالفردیتانرابالاببرید.بااینروشمیتوانیدخود
راازشخصیتخشنودکنندهدیگرانبهشخصیتیمستقلوبینیازبهدیگرانتبدیلکنید.
یادتانباشدکهممکناستاطرافیانتانهمیشهباشماموافقنباشندوبخواهندنظراتشان
رابهشماتحمیلکنند.زمانیکهمستقلبودنراتمرینکنید،میتوانیدازپسآنهابرآمده
وهویتوشخصیتخودراحفظکنید.متفاوت بودن عالمی دارد: اگرتلاشکنیدمثل
دیگرانومطابقسلیقهآنهافکروعملکنیددیگرخودتاننیستید؛درواقعتلاشمیکنید
کپیناقصیازنسخههایخطاداردیگرانباشید.خودتانباشیدوزندگیخودتانرابکنیدو
ازبهثمررساندناستعدادهایخودوکشفگنجینهایکهخالقبهصورتاختصاصیبرای
شمابهودیعهگذاشتهاستلذتببرید.چرا  مردم به دنبال حرف شما نباشند؟ یکقطره
جوهرمیتواندتمامیکلیوانآبرابهرنگخوددرآوردامایکلیوانآبهمگاهیرنگ
یکقطرهجوهرراپاکنمیکند.ازخودبپرسیدچراشمابایدبهدنبالحرفمردمباشید
وچراقضیهبرعکسنباشد؟اگرفکر،حرفوعملشماحکایتازدرونیپرمغزوپرجوهر
داشتهباشداینشماییدکهالگویدیگرانخواهیدبود.سنجیدهحرفزدنوسنجیدهعمل
کردنازخطایشماکممیکندودیگرانرابهدنبالحرفشمامیکشاند،بهجایاینکه
شمابهدنبالحرفمردمباشید.مردم هیچگاه راضی نمی شوند: راضیکردنمردمنه
کاریعقلانیاستونهشدنی.شماهرچقدرهمکهتلاشکنیدبازهمهیچوقتنمیتوانید
همهراازخودراضینگهدارید،پسبهجایآنکهخودتانرابرایهیچوپوچبهآبوآتش
بزنید،تلاشکنیدکهفقطدرستعملکنید،چهمردمخوششانبیایدیانیاید.اگرکاری
رادرستانجاممیدهیدازمردمبرایبهبودآنبازخوردبگیریدامابهدنبالمهرتأییدشان
نباشید.باطیکردنفرآیندبهبودوبازسازیشخصیتتانمیتوانیدنسبتبهزندگی
احساسخوبیپیداکردهودچارشرمندگیوحقارتنشوید.بااعتباربخشیدنبههویت

خود،دیگرانهمیادمیگیرندبهشمااحترامبگذارند.

قدیمترهاهمیشهوظیفهرفعورجوعکردنوبرقراری
صلحوآشتیبرعهدهریشسفیدهاوبزرگترهابود.حالا
امااوضاعکمیفرقکرده.جوانهاهمواردمیدانشدهاند
جوانهاییکهمیانداریمیکنندوبرایآشتیدادنمیان

2خانوادهپیشقدممیشوند.
گاهیبابهانههایخیلیکوچکشروعمیشودوگاهی
بادلایلخیلیجدی؛گاهسابقههایدیرینهداردوگاهدر
چشمبههمزدنیاتفاقمیافتد؛بعضیاوقاتمیان2نفر
اتفاقمیافتدوبعضیوقتهایکفامیلرابه2دستهتقسیم
میکند؛اختلافاتخانوادگی،مشکلیاستکهسرزدهازراه
میرسدوباعثایجادکدورتوقهروقطعارتباطمیان

خانوادههامیشود.
قدیمترهاهمیشهوظیفهرفعورجوعکردنوبرقراری
صلحوآشتیبرعهدهریشسفیدهاوبزرگترهابود.حالا
امااوضاعکمیفرقکرده.جوانهاهمواردمیدانشدهاند
جوانهاییکهمیانداریمیکنندوبرایآشتیدادنمیان
2خانوادهپیشقدممیشوند.امابرایآنکهیکآشتیدهنده
خوبباشیدچهمقدماتیلازماست؟اگرباماهمراهباشید
راههایمیانبرتبدیلشدنبهیکآشتیدهندهموفقرابا

هممرورمیکنیم.
تبدیلشدنبهیکآشتیدهندهخوبآنقدرهاهمکار
سختینیست.شمابایدیکسریخصوصیاتمثبترادرخود
تقویتکنیدتاازیکطرفتواناییهایلازمبرایمدیریت
یکموقعیتپیچیدهراداشتهباشیدوازسویدیگر2طرف
شمارابهعنوانیکمیانجیعادل،بیطرفوتوانمندقبول
کنند.همهاینهالازمهاشایناستکهشماچهرهمثبتیاز
خوددرمیانخانوادهبهجایگذاشتهباشید.درمیهمانیهای
فامیلحضورفعالداشتهباشید.درمشکلاتوسختیها،عزا
وعروسیدرکنارخانوادهباشید.درگفتوگوهایفامیلیفرد
فعالیباشید.فردیبامحبتوحساسبهنیازهایخانواده
واقوامباشید.درموقعیتهاییکهپیشمیآیدتصمیمات
منطقیبگیریدودریککلاماقواموفامیل،شمارابهعنوان

یکفردمنطقی،مهربان،باتدبیروعادلبشناسند.
 از کجا شروع کنیم؟

ابتداشمابایدباهرکدامازطرفیناختلافدریکزمان
ومکانمناسبودرجلسهایخصوصیصحبتکنیدو
حرفهایآنهارابهخوبیبشنوید.اینکهریشهاختلافازکجا
بهوجودآمدهوچراطولانیشده؛اینکهحساسیتهایهر
کدامازطرفینرویچهموضوعاتیاست؛دربارهاینکهچه
چیزیبیشترازهمهناراحتشانکرده،توقعشانازطرفمقابل
چیستوتاچهحدآمادگیبخشیدنطرفمقابلرادارند
ازجملهچیزهاییاستکهشمابایددراینجلسهطولانی
ازمیانهزارانکلمهدرددلودلخوریوشکایت،باصبرو

حوصلهوگوشیشنواکشفکنید.
 طرفین را آماده کنید

بعدازشنیدندرددلهاوصحبتهایطرفین،شمابایددر
همانجلسهاولکهبهصورتخصوصیبااوبرگزارمیکنید،
صحبتهایاولیهراانجامبدهیدتاطرفینبرایجلسهبعدی
کهباحضور2طرفبرگزارخواهدشدآمادهشوند.یادتان
باشدهرچندشمابرایحلاختلاف2نفربایدریشههای
اختلافراشناساییوآنهاراحلکنیداماشاهکلیدشمابرای
بازکردنقفلاختلاف2طرفتحریکعواطفواحساسات
ویژهآنهاست.شمابایدبتوانیدبهخوبیاحساسات2طرفرا
بامسئلهدرگیروباایجادجویعاطفیگلدانقلبآنهارابرای
کاشتگلآشتیآمادهکنید.حالانوبتبهاینمیرسدکهبه

شمابگوییمچطورفضایعاطفیایجادکنید.
 مواد لازم برای ایجاد یک فضای عاطفی

ازاحادیثموجوددرمذمتقهروکینهاستفادهکنید.
ایناحادیثوروایاتمیتوانندکمکخیلیخوبیباشند.به
عنوانمثالپیامبراسلام)ص(میفرمایند:هردونفرمسلمانی
کهازهمدیگرقهرکنندو3روزبرآنحالبمانندوباهم
آشتینکنندهردوازاسلامبیرونروندومیانهآنهاپیوندو
دوستیدینینباشد،پسهرکدامازآندوبهسخنگفتنبا

برادرشپیشیگرفت،اودرروزحسابپیشروبهبهشتباشد.
صحبتازکوتاهیعمروزودگذربودندنیاوفرصتکم
برایباهمبودنهمیکیدیگرازراههایایجادیکموقعیت
عاطفیاست.راهدیگرشمابرایعاطفیکردنفضا،صحبت
ازخوبیهایطرفمقابل،ذکرمواردیازمحبتهایاحتمالی
قبلیاو،یادآوریخاطراتیازروزهایدوستیآنهاوصحبت
دربارهمشکلاتاحتمالیاوومواردیازایندستاستکه

میتواندمحبتطرفینرانسبتبهیکدیگرجلبکند.
  آرامشی به نام بخشش

آخریننکتهایکهدرصحبتهایابتداییمیتواندبهکار
شمابیایدصحبتازاهمیتبخششدرآرامشفرداست.
معمولاافرادبادرگیرشدندراختلافاتوبهدلگرفتنکینه
بیشازهرچیزوهرکسیاولخودرااذیتمیکنند.وقتی
کسیازدیگریدلخوروناراحتمیشودواورامقصرمیداند
دائمامشغولآزاررساندنبهخوداستودرگیرافکارمنفی
میشود،درحالیکهطرفمقابلاصلاازاحساساتوافکاراو
باخبرنیستواینفردصرفابهخودآسیبمیزند.امافرد
باتغییرنوعنگاهخودبهمسائلوبخشیدنطرفمقابلبه
آرامشووسعتروحیوفکریبرسد.اگرمننتوانمکسیکه
مرابهمیهمانیدعوتنکردهیاباکلامیمنرارنجاندهببخشم
بیشتربهخودمآسیبمیرسانم،حرصمیخورموذهنخود
راآشفتهمیکنم،نمیتوانمبخوابمورفتارمناسبیباهمسرو
فرزندانمداشتهباشم،درحالیکهمیتوانمبابخشیدنطرف

مقابلبهراحتیبهآرامشبرسم.
مجموعهمواردیکهتاالانمرورکردیممیتوانندطرفین
اختلافرابرایمرحلهبعدیکهجلسهاصلیحلاختلافبا
حضور2طرفاختلافوشمابهعنوانمیانجیومدیرجلسه
است،آمادهکنند.جلسهاصلیحلاختلافازاهمیتبسیار
بالاییبرخورداراست.شمابایددراینجلسهبااعتمادبهنفس
کاملوبادقتومهارتوتسلطکافی،فضارابرایمصالحه
2طرففراهمکنیدوباحلاختلافاتکاررابهروبوسیو
آشتیختمکنید.شایدباورنکنید،اماخودروبوسیکردن
بخشمهمیازپایاناحساساتمنفینسبتبهیکدیگراست،

پسجلسهرابدونروبوسیپایانندهید.
 کی و کجا؟

جلسهآشتیبایددرزمانومکانمناسبیبرگزارشود.بسیار
مهماستزمانیرابرایبحثوحلاختلافانتخابکنید
کهقادرباشیدب�یشتریننتیجهراازآنبهدستآورید.اگر
طرفینخستهوگرسنهباشندیاازل�ح�اظروح�یوع�اطف�ی
آزردهخاطربودهیاعجلهداشتهباشندبحثوحلاختلافبه
نتیجهمطلوبینخواهدرسید.استفادهازموقعیتهایخاص
ماننداعیادیادورهمجمعشدنفامیلبراییکمیهمانی
یاعروسیمیتواندموقعیتمناسبیرابرایشمافراهمکند.
محلبرگزاریجلسهبایدجاییخلوتوآرامباشد؛جاییکه
طرفینبتوانندبهدورازهیاهووسروصداوبدونحضورافراد

اضافیورفتوآمدبچههابرحلاختلافتمرکزکنند.

مهارت هایی که به آنها نیاز دارید
برایبرگزاریجلسهآشتیشمابهعنوانمدیرجلسهو
تسهیلگرارتباط2طرفبایدیکسریتواناییهارابهدست

آوردهونکاتیرارعایتکنید:
1شمابایدبهتکنیکحلمسئلهمسلطباشید.معمولا
افرادمشکلاتخودراخیلیمبهموپیچیدهبیانمیکنند.
شمابایدباجمعبندیصحبتهایطرفیندرجلساتقبل
بتوانیددقیقابیانکنیدکهاختلاف2طرفبرسرچیست؟از
کیبهوجودآمده؟عواملبهوجودآمدناختلافچهبودهو

هرکدامازطرفینچهنقشیدرایجاداختلافداشتهاند؟
2-درطولجلسهازطرفینبخواهیدکهازجملات»من«
استفادهکنند؛یعنیدرصحبتهایشانازطرفخودشان
صحبتکنند،احساساتخودرابیانکنندوناراحتیهای
خودرابگویندوازاتهامزدن،برچسبزدن،بیاحترامیو
صحبتکردنازجانبطرفمقابلپرهیزکنند.استفادهاز
جملاتیکهباکلمهمنشروعمیشودمیتواندتاحدزیادی

بهاینکارکمککند.
3-ازطرفینبخواهیدموضوعیراکهمیخواهندمطرح
کنندصریحومشخصوبیپردهبگویندودربارهموضوعو
رفتاربهخصوصیبحثکنندنهدربارهشخصیتیاکلیت

فردمقابل.
4-سعیکنیددرطولجلسهبحثهابیشترپیرامونحال

وآیندهباشدوحتماازشخمزدنگذشتهبپرهیزید.
5-ازطرفینبخواهیدبههیچوجهدرمیانصحبت
یکدیگرنپرندوبههرکدامزمانمشخصیبدهیدتانظرات

خودرابیانکنند.
6-بههیچوجهسعینکنیداختلافمیان2طرفرا
انکارکنید.دائمابرایرسیدنبهمرحلهروبوسیودست
دادنعجلهنکنید.یکروبوسیسادهوبدونحلمشکلات
هیچکمکیبهطرفیننخواهدکرد.اختلافاترابهرسمیت
بشناسیدواجازهدهیدریشههایآنهاباصحبت2طرفو

مدیریتشماخشکاندهشود.
7-هیچگاهاجازهندهیدیکیاز2طرف،دیگریرابه
حاشیهکشاندهیابهاصطلاحبهگوشهرینگببرد.هرگاه
مشاهدهکردیداحساساتمنفیب�هاوجخ�ودرسیدهاند
بحثرامتوقفوزم�اندی�گریرابرایازسرگیریبحث

تعیینکنید.
8-درپایانصحبتهاسعیکنیدآنهاراجمعبندیکرده
وراهحلهایممکنرابرشماریدوتوافق2طرفرابرای

اجرایراهحلهایپیداشدهدرطولجلسهجلبکنید.
9-بهخاطرداشتهباشیدکهمادراینجامهارتهایلازم
برایبرگزاریموفقیکجلسهآشَتیکنانرامرورکردهایم
امااجرایصحیحوکاملاینمهارتهاتاحدودزیادیبه
قدرتوتسلطشمادراجرایآنهابستگیدارد.وبالاخره
اینکهبهشماتبریکمیگوییم،حالازمانپایانخوشداستان

رسیدهاست؛وقتروبوسیاست.

برای آشتی دادن دو نفر چه کار کنیم؟ 

تعليم و تربيت فلسفی کودکان از دیدگاه امام علی)ع(

سکینه راوش

چکیده :
تربیتیکیازمباحثموردتوجهادیانومکاتب
مختلفدرطولقرونواعصاربودهاست.تربیتابعاد
مختلفراداراستکهیکیازمهمترینآنها،بعد
تربیتدینیاست.بهتریندورانبرایاعمامتربیت
دینی،دورانکودکیمیباشد.زیراایندورانزمان
وفرصتیبسیارمناسببرایفراگیراناصولومبادی
مکتبیبهشمارمیرودوهمچنینرونددینمداریدر
سالهایکودکیازسرعتبیشتریبرخورداراست.
دراینمسیر،اسلامبهعنوانکاملتریندینالهی،
مانندچراغهدایتیاستکهانسانرابهسویسرمنزل
مقصودرهنمونمیسازد،بنابراینمیتوانازآموزههای
امامانمعصوموقرآنکریمدرقالبمنبعیارزشمند
وکارآمدبرایاستخراجوتبیینمفاهیموروشهای

تربیتیاستفادهکرد.
،بررسیاجمالیتعلیموتربیت اینمقاله هدف
فلسفیکودکانازدیدگاهقرآنکریموامامعلی)ع(است

کهازآنهادرتربیتدینیکودکانمانبهرهمیبریم.
مقدمه :

خدایراسپاسکهرحمتخویشرادرابربارور
کلامشانباشتهوآنرابهسویزمینهایمردهرانده
است.تادرحلقومهردرهای،بهقدرعطشآنبباردو
درتنهرزمینمردهای،بهقدرپاکیزگیاشنفوذکند
وآنراپسازمرگش،زندهکندوبهسایهسار"درختان

پاک" بسپارد.
روشناستکهوقتینهالیدرزمینکاشتهمیشود،
باغبانتنهادریکمحدودهیزمانیخاصمیتواند
سمتوسویرشدفیزیکیآنرابههرطرفیکه
بخواهد،مستقیمیامتمایلبهچپیاراست،هدایت

کند.اماوقتیآننهالاستقراروثباتپیداکردهودرخت
تنومندیشد،بهسختیمیتوانددرمسیرحرکتآن
تغییریایجادکند.ازاینروانسانهرچهازدورهی
کودکی،نوجوانیوجوانیفاصلهمیگیرد،زمینهمناسب
برایتربیتپذیریاوکاهشخواهدیافت.ضرورتتوجه
ویژهبهامرتربیتفرزنددردورانکودکی،نوجوانیو
به علی)ع9 نامهحضرت از میتوان را جوانی اوایل
فرزندشامامحسن)ع(دریافت.آنجاکهمیفرماید:" 
همانادلکودکمانندزمینخالیوآمادهایاستکه
هربذریدرآنپاشیدهشود،میروید." ازاینرومن،
تربیتتوراازدورانکودکی،پیشازآنکهقلبت
سختگرددوفکروذهنتبهاموری)بیارزشیاکم
ارزش(مشغولشودآغازکردموبهتادیبوتربیتتو

مبادرتورزیدم.
تربیت :

و زمینهها کردن فراهم از: است عبارت تربیت
ایجادکردنفرصتوفضاوشرایطوامکاناتمناسبدر

جهترشدوشکوفاییاستعدادهایذاتیاست.
تربیتدرلغتبهمعنی" پروردن،پروراندن،آدابو
اخلاقرابهکسیآموختنونیزپرورشبدنبهوسیلهی

انواعورزشاست.
برای زمینه آوردن فراهم اسلام، ازدیدگاه تربیت
ظهور به و ، موجود هر درونی استعدادهای پروش
او بالقوهموجوددردرون امکانات وفعلیترساندن

،میباشد.
باتوجهبهتعریفبالا،تربیتازدیدگاهامامعلی)ع(،
بهدونوعتقسیممیشود:1-تربیتمادی2-تربیت

معنوی.
تربیتمادی:دراینتربیت،تاثیرعواملمادیمانند
آب،هوا،حرارت،مسکن،خوراک،پوشاک،نژاد
وراثتو...دردورانپیشازتولدوپسازتولدمورد

بررسیقرارمیگیرد.
دوران پیش از تولد:

امروزهوارثتوتاثیرعواملژنتیکیبرجسموروح
کودکامریبدیهیوموردقبولهمگاناستامادر
قرنهایقبلاینمطلبچندانهمبدیهیومورد
قبولهمگاننبودهاستدرحالیکهدرکلامحضرت
بهآناشارهشدهاست.آنحضرتاخلاقنیکوصفات
پسندیدهراحاصلپاکیوراثتوفضیلتریشهخانواگی

میداندومیفرماید:
سجایایاخلاقی،دلیلپاکیوارثتوفضیلتریشه

خانوادگیاست.
دوران پس از تولد:

شیردادن:پسازسپریشدندورانپسازتولد
واثراتعواملتاثیرگذار،اولینعاملموثردرتربیت
کودک،شیرفردیاستکهکودکراشیرمیدهد.اگر
مادربهکودکشیرمیدهد،بایددرهنگامازدواجدر

انتخابشکمالدقترابهکارگرفت.
بازی:بازیوسیلهایاستبرایتخلیهانرژیبیشاز
حدیاحالتپرخاشگرانهدرکودک.بازیبرایکودک
یعنیآموزش،یعنیزندگی،یعنیلذتوبههمیندلیل
طبقفرمودهعلی)ع(کودکرابایدتاهفتسالآزاد
گذاشتوپسازآن،مدتهفتسالبایدبهتربیتو
ادباوهمتگمارد.البتهبدانمعنانیستکهکودکبه
حالخودرهاشودومانندحیوانانپرورشیابدبلکهباید

آداباولیهرابهاوآموخت.
همبازی شدن با کودك:

بروز و بازیدرروحیاتکودک اثرات به توجه با
استعدادهاینهفتهاو،همبازیشدنباکودک،اثرات
فراوانیدراحساسانسوالفتاوباوالدینواحساس
شخصیتشدارد.حضرتعلی)ع(فرمودند:هرکس

فرزندیدارد،بایدهمزبانوهمبازیاوگردد.

چونکهباکودکسروکارتفتاد
پسزبانکودکیبایدگشاد

ورزش:
وزرشنوعیبازیوپرورشجسماستوعلاوهبر
سلامتجسم،سلامتروحوشادابیآنرانیزدرپی
خواهدداشتودرعینحالموجبخواهدشداوقات
فراغتکودکباتفریحیسالمسپریشود.کهاسلامبر
یادگیریسهورزشتاکیدکردهاستوآنهاعبارتنداز:" 
شنا،تیراندازیوسوارکاری" درکلامحضرتمیخوانیم:

بهفرزندانخودشناگریوتیراندزیبیاموزید.
تربیتمعنوی:ایننوعتربیتبهدوبخشاساسی

تقسیممیشودکهعبارتنداز:
1-تعلیموتربیتعلمی:علمآموزیوکسبدانش
دراسلامازاهمیتویژهایبرخورداراستواگربه
صورتصحیحانجامپذیردوهمراهباتربیتاخلاقی
باشدازبسیاریازانحرافاتجلوگیریمیکندواگر
اینکسبدانشازکودکآغازشودازاثراتپایدارتری

برخوردارخواهدبود.
حضرتعلی)ع(فرمودند:کسیکهدرکودکیدرس

نخواند،دربزرگیرهبروپیشوایمردمنمیشود.
2-تعلیموتربیتاخلاقی:علمبدوناخلاق،مانند
سلاحمرگباردردستمجنونیاستکهجانانسانها
رادرمعرضخطرقرارمیدهد،بلکهمیتواناثرآنرا
مخربتردانستزیراسلاح،جانافرادرامیگیرد،اما
عالمبدوناخلاقباعلمخودفکروروحانسانهاراهدف

قراردادهوباعثانحرافآنانمیگردد.
بااینوجودتربیتاخلاقینسبتبهتربیتعلمیاز
اهمیتبیشتریبرخورداراستولازماستوالدینو
مربیاندراینراستافعالیتبیشترینمودهودرتربیت

اخلاقیکودکانخود،اهتماموالاتریبهخرجدهند.
ازنظراسلام،ابتدابایدانسان،ابعادوجودی،نیروهاو
استعدادهایاوراشناختوآنگاهبهتربیتاوپرداختو
چونشناختحقیقتژرفونامتناهیاستوجودانسان
بهطورکاملمشکلاستوانسانخودقادربهبرنامه
ریزیوتهیهقانونکاملیکهدرجمیعابعادتامینکننده
صلاحوسعاتشباشدنیست.بنابراینخدایمتعالکه
آفریننده،ربوپروردگارحقیقاوست،برنامههایتربیتی
اوراتعیینفرمودهوتوسطپیامبرشابلاغنمودهاست.

تربیت دینی کودکان:
یکیازمسائلمهمزندگیتربیتدینیکودکاناست
،زیرافطرتخدایجویکودک،همراهحسکنجکاوی
اوبهتدریجرشدمیکندونیازمندتربیتاست.درهفت
سالدومزندگی،کودکدرمعرضخطراتفکریاست
وپاکنمودنآنچهدرایندورهدرقلباونقشبندد
،بسیارمشکلاست.برایناساس،سفارششدهاست
درایندروزهکودکرامتوجهعبادتکنندوچنانچه
سرپیچیکردتادیبنمایندتابداندکهدرمقابلتخلف،

ادبمیشود.
امامعلی)ع(نسبتبهتربیتدینیکودکانمیفرماید:
کودکانرادرهفتسالگیبهنمازتمریندهیدتا
عادتکنندواگردرسننهسالگینمازراترککردند
،آنهاراتنبیهکنیدودرسندهسالگی،بسترخواب

بچههاراجداکنید.
یکیدیگرازابعادتربیت،رشدفکریدینی،کودک
استکههمراهبارشدحسکنجکاوی،بایدبهکودک،

خداشناسیودیگرمبانیاعتقادیراآموخت.
امامعلی)ع(فرمودند:کودکانخودرادرسنینآغازین

زندگیباخداشناسیوتوحیدآشنامیساخت.

روش های تربیت از دیدگاه  امام علی)ع(
1-روشالگویی:کودکدرزندگیبهالگونیازدارد
.درتربیتاسلامیبهارائهالگوتوجهفراوانیشدهاست.
آیاقرآنیبارهاپیامبر)ص(راالگومعرفیمیکند.حضرت
علی)ع(همدرسفارشخودبهامامحسن)ع(بهمعرفی
الگوهاییمانند:ابوطالب،حمزهسیدالشهداوجعفرطیار
میپردازدوپیرویازپدرانوخویشاونداننیکوراتوصیه

مینماید.
2-محبتومهربانی:همچنینحضرتدرخطبه
165درمقامپندواندرزبهاصحابشمیفرماید:بزرگ

شمابهکوچکتانمهربانباشد.
3-موعظهونصیحت:موعظهباتعلیموسخنرانی
امیر است. برخوردار ای ویژه تاثیر از و دارد تفاوت
المومنین)ع(فرمود:موعظههانفوسانسانهاراصاف

ونورانیمیکند.
4-توجهبهفرضیهنماز:انسان،حریصوکمطاقت
آفریدهشدهاست.هنگامیکهبدیبهاورسدبیتابی
میکندوهنگامیکهخوبیبهاومیرسدمانعدیگران

میشود،مگرنمازگزاران.
وبازقرآنمیفرماید:نمازرابهپادار،زیرنمازانسان
راازکارهایزشتوناپسندبازمیداردویادخدابسیار

برزگتراست.
انجامفریضهنمازباعثتربیتصحیحفردخواهدشد
وازاینرهگذرنتایجسودمندیراعایدفردوجامعه

خواهدکرداینمزایاعبارتنداز:
1-جلوگیریازانحراف
2-افزایشخودکنترلی
3-ایجادآرامشروحی

4-افزایشصبرواستقامت
5-افزایشخصلتهاوارزشهایمثبتفردی

6-کاهشجهلوافزایشایمان
7-افزایشاحساسهمدردیوانسانیت

امامصادق)ع(فرمودند:خداوندمتعالفرمود:نماز
کسیرامیپذیرمکه:

1-درمقابلمنخاضعباشد.
2-ازخواستههاینفسانیخودبهخاطرمندوری

کند.
3-روزشرابایادمنپایانببرد.

4-بربندگانبزرگینفروشد.
5-بهگرسنهغذادهد.
6-برهنهرابپوشاند.

7-بهمصیبتدیدهمهربانیکند.
8-غریبراپناهدهد.

امامعلی)ع(فرمود:بهدرستیکهانسانبهوسیلهی
تربیت،وظیفهشناسونصیحتپذیرمیشود.

نتیجه :
اگر نتیجهگرفتکه بیانشد،میتوان آنچه از 
درتربیتکودکتمامدستوراتاسلامرعایتشود،
خانوادهوجامعهازسلامتکاملبهرهخواهدبردودر
راهپیشرفتوترقی،گامخواهدنهادوسعادتدنیویو

اخرویدرپیآننصیبشخواهدشد.
بنابراینبرتمامپیروانامیرمومنانعلی)ع(بلکهبر
تماموالدینعلاقمندبهسعادتفرزندانشان،لازماست
ازدستوراتارزشمندآنامامهماموائمههدی)ع(
پیروینمودهوآیندهیفرزندانخودراتضمیننمایند.
منابع در دفتر روزنامه موجود است.
دانشجوی ارشد دانشگاه آزاد اسلامی واحد قم   
رشته: آموزش و پرورش تطبیقی
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گفت و گو: زینب صفری

حالا سخنگوی جامعه روحانیت از تشکیل جلسه ای در 
روز شنبه با حضور همه جریان های اصولگرا خبر می دهد. 
به گفته حجت الاسلام غلامرضا مصباحی مقدم قرار است 
در این جلسه ترکیب اعضای شورای هماهنگی اصولگرایان 
مشخص شود. مصباحی مقدم این را هم گفت که جلسات 
سه جانبه آیات موحدی کرمانی، یزدی و مصباح بدون نتیجه 
مشخصی پایان یافته و این جلسات ادامه نخواهد یافت. 
او توضیحاتی هم درباره جمع 8 نفره ای که  اسامی آنها 
هفته گذشته به عنوان اعضای احتمالی شورای هماهنگی 
اصولگرایان منتشر شد داشت و گفت که این 8 نفر جلساتی 
را در منزل حداد عادل در راستای رسیدن به وحدت برگزار 
می کردند که البته جلسات آنها هم بدون نتیجه پایان یافته و 
ترکیب نهایی شورای هماهنگی با محوریت جامعه روحانیت و 

در جلسه روز شنبه مشخص خواهد شد. 
گفت و گوی سخنگوی جامعه روحانیت مبارز با خبرآنلاین 

را در ادامه می خوانید:

در گفت و گویی که چندی پیش با شما داشتم درباره روند 
وحدت اصولگرایان صحبت کردیم و شما خیلی امیدوار بودید 
که این روند با محوریت جامعتین به نتیجه خواهد رسید. الان 
که چندماه از آن گفت و گو گذشته اصولگرایان در چه نقطه 

ای ایستاده اند و روند همگرایی به کجا رسیده است؟
ظاهرا حرکت وحدت اصولگرایان در حال نزدیک شدن به نتیجه 
است. جامعه روحانیت مبارز که از قبل اعلام کرده بود ما وارد فعالیت 
های انتخاباتی می شویم و تلاش ما این است که وحدت و همگرایی را 
بین اصولگرایان به وجود بیاوریم، این تلاش ها به نقطه نهایی نزدیک 
می شود. قرار است دبیرکل جامعه روحانیت مبارز برای حضور در یک 
نشست از همه سران اصولگرایان و چهره های تاثیر گذار این جریان 
دعوت کند تا در جلسه ای در روز شنبه شرکت کنند. در واقع این 
جلسه برای تعیین تكلیف همگرایی و وحدت اصولگرایان خواهد بود.

هماهنگی  برای شورای  مبنایی  است  قرار  این جلسه 
اصولگرایان باشد؟

بله دقیقا.

عنوان این جلسه "شورای هماهنگی" است و یا اینکه 
قرار است در این جلسه اعضای شورای هماهنگی انتخاب 

شوند؟
قرار است با ترکیبی که دعوت می شوند، شورای هماهنگی 

تشكیل شود.

شورای  احتمالی  ترکیب  درباره  اخباری  گذشته  هفته 
هماهنگی اصولگرایان منتشر شد که اسامی 8 نفر در آن 
دیده می شد: آقایان حداد عادل، زاکانی، فدایی، بادامچیان، 
. قرار است شورای  باهنر  حبیبی، آقاتهرانی، محصولی و 

هماهنگی با حضور این افراد باشد؟
خیر. این جلسات، جلساتی بود که به دعوت آقای حداد عادل و 
در منزل ایشان تشكیل می شد. تلاش آقای حداد عادل این بود که 
همگرایی که بخش های دیگر اصولگرا هم به دنبال آن بودند را محقق 
کند.  آقای حداد بر اساس دلسوزی که داشت و از آنجا که شخصیت 
تاثیرگذاری است، خواسته بود تا این مجموعه را دعوت کند تا پایه ای 

برای رسیدن به شورای هماهنگی اصولگرایان باشد.

بنابراین این یک تلاش فردی از طرف خود آقای حداد 
بود؟

بله همینطور است.

در اخباری که منتشر شد این ترکیب به عنوان ترکیب 
شورای هماهنگی معرفی شده بودند و البته این سوال را به 
ذهن متبادر می کرد که چرا از سایر گروه ها و جریان ها از 
جمله خود جامعه روحانیت، جریان های منتسب به آقایان 

قالیباف، رضایی و یا لاریجانی در آن حاضر نیستند.
طبعا به جای اینكه آن جلسه بخواهد جلسه شورای هماهنگی 
اصولگرایان باشد تلاشی برای این بود که آن مجموعه را با هم همراه 
کند تا شاید بقیه مجموعه های اصولگرا  هم به آن بپیوندند. اما جایگاه 
دکتر حداد عادل جایگاهی نبود که دعوت کننده کل شخصیت ها 
و احزاب و جمعیت های اصولگرا باشد. آن جلسات به نوعی جلسات 

مشورتی در مسیر همگرایی بود.

مشخصا چه گروه هایی و به چه صورتی قرار است به 
رهروان  مثال  عنوان  به  شوند؟  دعوت  شنبه  روز  جلسه 
ولایت چه حزب بشود و چه نشود، قرار است در مجموعه 

اصولگرایان به چه صورتی مشارکت داده شود؟
ما تا اینجا احزاب شناسنامه دار را دعوت کرده ایم. این احزاب یا به 
شكل جمعی و یا به شكل یک حزب در اینجا نماینده خواهند داشت. 
مثلا آقای باهنر نمایندگی جبهه پیروان خط امام و رهبری را در این 
مجموعه بر عهده دارد. این مجمع 18 حزب و گروه اصولگرا را شامل 
می شود که آقای باهنر از طرف همه آنها نمایندگی دارد. از طرفی 
از مسئولین پایداری، ایثارگران و رهپویان هم دعوت شده تا حضور 
پیدا کنند. از طرف دیگر ما با یک سری اشخاص اصولگرا هم مواجه 
هستیم که اگرچه تشكیلاتی دارند اما تشكیلات آنها هنوز به صورت 
حزب درنیامده است. از این شخصیت های اصولگرا هم دعوت خواهد 
شد. از جمله آقایان لاریجانی، قالیباف، رضایی، حداد عادل و ولایتی 

به عنوان شخصیت های اصولگرا در این جلسه حاضر خواهند بود.

برای اینکه به این نقطه برسید تا الان عمده ترین مانعی که 
وجود داشت، چه بود؟

عمده ترین مانع این بود که عده ای تاکید داشتند که جامعه 
روحانیت محور قرار بگیرد، اما عده ای سناریوی دیگری را دنبال می 

کردند و طبعا به نقطه مشترک نمی رسیدند. الان آن سناریوی دیگر 
تقریبا با ناکامی روبرو شده است.

منظورتان کدام سناریوست؟
آن سناریو، محور قرار گرفتن سه آیت الله بود که به نتیجه نرسید 

و نقش آفرینی این سه نفر منتفی شد.

اما شرط جبهه پایداری برای حضور در مدل های وحدت 
اصولگرایان حضور آیت الله مصباح بود...

بله اما تلاش های خود آنها به نتیجه نرسید.

بر اساس تجربه ای که جبهه پایداری از خود به جا گذاشته 
و وحدت شکنی هایی که در دوره های قبلی از خود نشان 
دادند فکر می کنید حالا که شرط آنها هم محقق نشده است 

اینبار آن ها تا پایان قائل به وحدت خواهند بود؟
ما در حال ایجاد ترکیبی برای شورای هماهنگی هستیم که آن 

ترکیب قویا راضی کننده آنها هم خواهد بود.

علت اصلی که باعث شد نشست های سه جانبه آیات 
موحدی کرمانی، یزدی و مصباح به نتیجه نرسد، چه بود؟

دلیلش عدم استقبال هر دو نفر یعنی آیت الله یزدی و آیت الله 
مصباح بود. پیگیری ها بیشتر از طرف آیت الله موحدی کرمانی 
انجام می شد. آن هم با توجه به اصراری بود که دوستان ما در 
جبهه پایداری داشتند. این پیگیری ها منجر به تشكیل جلسه 
ای شد که آن جلسه هیچ خروجی نداشت غیر از اینكه سه نفر به 
این نتیجه رسیدند که تقاضاکنندگان از آنها بیایند و اصولگرایان 

را معرفی کنند.

ممکن است بیشتر توضیح دهید؟
ببینید نتیجه گفت و گوهای این سه نفر در نهایت این بود که از 
8 نفری که از آنها خواسته بودند تا جلسه تشكیل دهند سوال کنند 

"اصولگرایان شامل چه کسانی هستند؟".

یعنی تا این اندازه اختلاف نظر میان این سه نفر وجود 
داشت که به این نتیجه رسیدند که حتی دریافت و تعریف 

مشترکی هم از اصولگرایی ندارند؟
نه اینطور نبود. ببینید همان 8 نفری که از آنها نام برده شد به 
این سه آیت الله نامه نوشتند و از آنها خواستند تا با توافق خودشان 
مجموعه اصولگرایان را به یک جمع بندی برسانند. سه آیت الله هم 
بعد از گفت و گو هایی که با هم داشتند نامه ای به این هشت نفر 
نوشتند و خطاب به آنها گفتند که شما بیایید و اصولگرایان را به ما 
معرفی کنید و بگویید شامل چه کسانی می شوند. شاید اگر این نامه 
پاسخ داده می شد آن وقت اقداماتی  صورت می گرفت. اما نتیجه 
ای که آیت الله موحدی کرمانی از آن جلسات گرفتند این بود که 
عزمی برای اینكه این گروه سه نفره بخواهد رهبری کار را بر عهده 

بگیرد وجود ندارد. 

آن هشت نفر دیگر پاسخی به نامه سه آیت الله ندادند؟
خیر. البته نامه هم به این شكل به آنها منتقل نشد. شاید در آینده 

بشود توضیحات بیشتری درباره آن داد.

از نشست  نفره، خبری هم  این جلسات 8  از  گذشته 
چهارجانبه آقایان ناطق، لاریجانی، ولایتی و آیت الله مقتدایی 

منتشر شد. شما در جریان این نشست بودید؟
خیر. البته تلاش آنها هم از سر دلسوزی بود و اینكه باید نزدیک 

انتخابات کاری کرد. این جلسات به هر حال مشورتی بوده است.

در کنار این ها ما شاهد ائتلاف سه گانه جبهه پایداری، 
ایثارگران و موتلفه بودیم. با شرایط جدید تکلیف این ائتلاف 

چه خواهد شد؟
این ائتلاف هم در شرایط جدید بهم ریخته و دیگر ادامه نخواهد 
یافت. به نظر ائتلاف کنندگان این حرکت گامی بود برای اینكه 
بخواهند گام های بعدی را در راستای وحدت اصولگرایان بردارند. اما 
قدم های بعدی با محوریت این ائتلاف سه گانه نمی توانست به نتیجه 

برسد. چرا که دیگران حاضر نبودند به دعوت آنها بیایند و محوریت 
آنها را بپذیرند. تاکید اکثریت گروه های اصولگرا بر این بود که جامعه 

روحانیت محور قرار بگیرد.

کمتر از بیست روز دیگر ثبت نام کاندیداها آغاز می شود. 
شما فکر می کنید اصولگرایان در نهایت در تهران چند 

لیست داشته باشند؟
من فكر میكنم با این حرکت آخر ما فقط یک لیست در تهران 

داشته باشیم.

ارزیابی  را چطور  ها  و شهرستان  ها  استان  وضعیت 
می کنید ؟

شهرستان ها و استان ها خیلی جلوتر هستند. الان در بعضی 
مناطق با محوریت مجموعه تشكل های اصولگرا لیست ها مشخص 

شده است.

ظاهرا بحث انتخابات در استان ها و شهرستان ها را آقای 
تقوی دنبال می کردند.

بله. ایشان در تهران هم بحث همگرایی میان اصولگرایان را دنبال 
می کند که البته همچنان هم ادامه دارد. تلاش های ایشان هیچ 

اصطكاکی با تلاش های جامعه روحانیت برای انتخابات ندارد.

دقیقا تلاش های آقای تقوی از چه جنسی است و در چه 
قالبی دنبال می شود که ما در اینجا شاهد دو مجموعه کار 

برای انتخابات هستیم؟
این است که مسیر همگرایی میان  برای  ایشان  تلاش های 
اصولگرایان را ادامه دهد. در تلاش هایی که ایشان انجام می دهد 
اشخاص حضور دارند و اینطور نیست که لزوما آنها حزبی را نمایندگی 
کنند. به همین دلیل ممكن است در جلسات ایشان از یک حزب 
تعداد بیشتری و از یک حزب تعداد افراد کمتری حاضر باشند. این 
جلسات بیشتر جنبه مشورتی دارد. تلاش هایی که ایشان انجام داد 
اثر کشوری داشت و بر روند فعالیت های انتخاباتی اصولگرایان در 
استان ها و شهرستان ها اثر گذاشت و در آنجا منجر به همگرایی شد. 
در خصوص تهران هم آقای تقوی این مجموعه را حفظ کرد و نگه 
داشت تا به این نقطه رسیدیم که ما به الگویی جهت تشكیل شورای 

هماهنگی اصولگرایان دست پیدا کردیم.

در واقع ابتدا آقای تقوی تلاش هایی را برای همگرایی 
اصولگرایان آغاز کرد و حالا از درون آن تلاش ها شورای 

هماهنگی اصولگرایان بیرون می آید.
بله دقیقا همینطور است.

اما همچنان شورایی که ایشان تشکیل داده به کا رخود 
ادامه خواهد داد؟

ایشان هیچ شورایی تشكیل نداده. صرفا یک جلسه است.

موضوع و محور آین جلسات مشخصا چیست؟
قرار است که همچنان تنور همگرایی گرم باشد و اگر مناقشاتی 
وجود دارد با مشورت ها و کمک هایی که می کنند بتوانند آن 

مناقشات را برطرف کنند.
ترکیب این جلسات همگرایی به چه صورتی است؟

اشخاصی از احزاب و غیر احزاب در آن حضور دارند. همچنین 
نمایندگانی هم از استان ها در تعدادی از این جلسات حاضر می 

شوند. اما ترکیب ویژه ای ندارد.

در رابطه با انتخابات مجلس خبرگان تلاش ها به کجا 
رسیده است؟

جامعه روحانیت کمیته انتخابات خبرگان دارد. جامعه مدرسین 
هم به همین ترتیب چنین کمیته ای دارد. این دو کمیته قرار است با 

هم درباره لیست نهایی خبرگان به توافق برسند.

هنوز به توافقی نرسیده اند؟
چرا در خیلی از موارد به توافق رسیده اند و اشخاص نهایی شده 

اند. اما هنوز هم تلاش ها ادامه دارد.

شما ائتلاف اصلاح طلبان و اصولگرایان را چقدر محتمل می 
بینید؟ چقدر ممکن است این اتفاق در شهرهای بزرگ رخ دهد؟

عنوان اصولگرایی بار سیاسی و معنایی دارد. معنای آن این است 
که ما به اصولی وفادار هستیم  که آن را قبلا هم در منشوری منتشر 
کرده ایم. ما به این منشور کاملا پایبند هستیم. اما اصلاح طلبان هنوز 
منشوری منتشر نكرده اند که مشخص کنند این ها بر چه مبنایی 
فعالیت سیاسی خودشان را انجام می دهند که قابلیت بازخواست 
داشته باشد. تا ما بتوانیم بر مبنای آن اصول بگوییم شما در این موراد 
طبق اصول خودتان رفتار کردید و یا در فلان مورد رفتار نكردید و یا 
اشتراکات ما بر مبنای این اصول فلان موارد است. چون چیزی وجود 
ندارد معتقدم که امكان همگرایی بین اصلاح طلبان و اصولگرایان 
فراهم نیست و از این جهت چه در تهران و چه در استان ها امكان 
اینكه کاندیداهای مشترکی داشته باشند وجود ندارد و بسیار بعید می 
دانم این اتفاق بیفتد. اگر اصلاح طلبان منشور اصلاح طلبی را منتشر 
کنند تا ما ببینیم در این منشور  اصول مشترکی داریم آن وقت 

ممكن است زمینه ائتلاف فراهم شود.

جریان مشخصی در میان اصولگرایان تلاش می کند تا 
علی لاریجانی را به اصلاح طلبان نزدیک نشان دهد. ارزیابی 

شما از این قبیل تلاش ها چیست؟
آقای لاریجانی یک اصولگرای جدی به تمام معنا است و پایبند 
کامل به جامعتین و مراجع تقلید است. در قم هم در دو دوره گذشته 
هم جامعه مدرسین حوزه علمیه قم و هم بسیای از مراجع تقلید از 
آقای لاریجانی حمایت کرده اند و پیش بینی این است که برای دور 
بعد هم همین اتفاق بیفتد. وقتی چنین است معتقد هستیم امكان 

ندارد آقای لاریجانی بخواهد با اصلاح طلبان همگرایی پیدا کند.

دلایلی که در رابطه با ائتلاف اصلاح طلبان و اصولگرایان 
میانه رو آورده می شود کم کردن خطر حضور تندروها در 
مجلس آینده است. شما اساسا قبول دارید ما با یک سری از 

اصولگرایان تندرو مواجه هستیم؟
من این را قبول دارم.

جریان اصولگرایی قرار است در قبال این تندروی ها چه 
کند؟

ما با افراد تندرو روبرو هستیم. معتقدیم آن افرادی که تندرو 
هستند نباید در لیست اصولگرایان باشند. متقابلا در مورد اصلاح 
طلبان هم معتقد هستیم که اگر افراد تندرو را بخواهند به عنوان 
کاندیدا معرفی کنند از یک طرف با موانع جدی روبرو هستند و از 

طرف دیگر هم دغدغه ها و نگرانی ها را افزایش می دهند.

مصادیق این تندروی در میان اصولگرایان چیست؟ چون 
شما می گویید ما با افراد تندرو سر و کار داریم بنابراین می 
توانید نشان دهید که چه رفتارهایی از سوی این افراد مصداق 

تندروی است.
میزان ما منشور اصولگرایی است که 12 بند اثباتی و ایجابی و 12 
بند سلبی دارد. اتفاقا یكی از بندهای این منشور رفتار معتدل است. ما 
تندروی را قبول نداریم. مرحوم آیت الله مهدوی کنی اعتدال را مبنای 
اصلی جریان اصولگرا قرار دادند. اصول ما هم اسلام، انقلاب، قانون 
اساسی، رهنمودههای مقام معظم رهبری و امام است. این اصول مانع 
ما از تندروی و کندروی می شود. یک شاخص عینی هم داریم و آن 
شخصیت مقام معظم رهبری است. ما نباید تندتر از ایشان حرکت 
کنیم همانطور که نباید از ایشان عقب بیفتیم. این معیار اعتدالگرایی 
است. بیانات مقام معظم رهبری به خوبی به ما نشان می دهد چه 
حرکتی اعتدال است و چه حرکتی تندروی. مثلا در مورد مجلس 
شورای اسلامی رهبری به طور مكرر گفته اند که نباید به نمایندگان 
دولت توهین کنید. این یک نشانه روشنی است که نباید به وزرا 
توهین شود. بنابراین ما توهین را تندروی می دانیم. یا استفاده از 
ادبیاتی که موهن است و یا سخنانی که موجب وهن نظام یا دولت 
یا مجلس باشد نباید به کار برده شود. کسانی که این مشی را دارند 
آنها تندروهایی هستند که نباید از کسانی باشند که ما آنها را بخواهیم 
محور انتخابات قرار دهیم و یا وارد لیست کنیم. ما بنا نداریم کسانی را 
که در گذشته هم رفتارشان نشان دهنده تندروی هاست وارد لیست 

انتخاباتی مان کنیم و یا محور انتخابات قرار دهیم.

آمریکا: پرونده ابهامات فعالیت های هسته ای ایران را می بندیم 

مقدمه ای بر آغاز کامل اجرای »برجام«
در پی انتشار گزارش آژانس بین المللی انرژی اتمی درباره فعالیت های هسته ای ایران 
و برطرف شدن ابهامات و ادعاهایی که مدت ها از سوی برخی از دولت ها علیه ایران مطرح 
بود، دولت آمریكا رسماً اعلام کرد که پرونده ابهامات فعالیت های هسته ای ایران را می 

بندد؛ امری که مقدمه ای بر اجرای کامل برجام از سوی آمریكا خواهد بود.
به گزارش »بی بی سی«، دولت آمریكا اعلام کرده که با توجه به گزارش مدیرکل آژانس 
بین المللی انرژی اتمی، آماده است پرونده ابهامات فعالیت هسته ای ایران یا پرونده جنبه های 

نظامی احتمالی )پی ام دی( این برنامه را ببندد.
مارک تونر، یكی از سخنگویان وزارت امور خارجه آمریكا گفته است، گزارش آژانس، 
ابهامات و پرسش های باقی مانده در مورد برنامه اتمی ایران را به خوبی پاسخ داده است. او 
گفت: آمریكا و پنج کشور دیگری که در مذاکرات اتمی با ایران مشارکت داشتند در جلسه 
شورای حكام آژانس در 15 دسامبر با مختومه شدن این پرونده موافقت خواهند کرد تا 

بتوانند بر اجرای توافق جامع اتمی متمرکز شوند.
تونر گفت که گزارش آژانس با ارزیابی اطلاعاتی آمریكا که »برنامه تسلیحات اتمی 
ایران« در سال 2003 متوقف شده بود، همخوانی دارد. او همچنین ادامه داد: توافق جامع 
اتمی میان ایران و گروه 1+5 شفافیت و دسترسی لازم برای اقدام فوری در صورت تكرار 

چنین فعالیت هایی در ایران فراهم می کند.
در بخشی از گزارش محرمانه آمانو که خبرگزاری های بین المللی نسخه ای از آن را به 
دست آورده اند، ادعا شده که ایران پیش از سال 2003 تأسیسات مناسب برای انجام فعالیت 
های مرتبط با یک برنامه تسلیحات اتمی را داشته و رشته فعالیت هایی مرتبط با یک 
دستگاه انفجاری اتمی به صورت سازماندهی شده انجام داده، اما »ارزیابی آژانس این است 
که این فعالیت ها از سطح مطالعات علمی، امكان سنجی و کسب توانایی های تكنولوژیک 

مشخص فراتر نرفته است«.
عباس عراقچی، معاون وزیر امور خارجه و عضو ارشد هیأت مذاکره کنندگان هسته ای 
ایران گزارش  آمانو را در مجموع مثبت ارزیابی کرد و  گفت: این گزارش به معنای تأیید 
صلح آمیز بودن برنامه اتمی این کشور است. عراقچی پیش بینی کرده بود که در شورای 
حكام اراده سیاسی برای بستن پرونده ابهامات برنامه اتمی ایران وجود دارد و انتظار می رود 

که در جلسه آتی شورای حكام این پرونده مختومه اعلام شود.
در توافق جامع اتمی ایران و قدرت های جهانی، این گزارش آژانس و تصمیم شورای 
حكام مقدمه ای برای رسیدن به مرحله اجرای توافق در نظر گرفته شده است. ایران نیز 
اجرای بخشی از تعهدات خود  را به مختومه شدن پرونده »جنبه های نظامی احتمالی« در 
شورای حكام منوط کرده بود. هنگامی که ایران تعهدات اولیه خود را عملی و آژانس عملی 
شدن آنها را تأیید کند، روز »اجرای توافق« فرا خواهد رسید که قرار است در آن تحریم 

های اقتصادی علیه ایران برداشته شود.

انتخابات اسفندماه بالاخره الکترونیکی
 برگزار خواهد شد یا خیر؟

هر چند پیش از مهر سالجاری و در دور نهم انتخابات مجلس، رای گیری الكترونیک 
به صورت آزمایشی در 14 حوزه انتخاباتی انجام شده بود، اما این اعلام معاون سیاسی وزیر 
کشور و رییس ستاد انتخابات مبنی بر اینكه" انتخابات امسال در یک سوم حوزه ها به 
صورت الكترونیكی برگزار خواهد شد"  این موضوع را وارد فاز جدی تر و عملیاتی تری کرد. 
هدف از برگزاری انتخابات الكترونیک به گفته معاون سیاسی وزیر کشور حفظ آرای  مردم 

و صیانت از اعتماد رای دهندگان است.
سه روز بعد از این اعلام، امیر شجاعان رییس مرکز توسعه دولت الكترونیک، فناوری 
اطلاعات و آمار وزارت کشور اطلاعات دقیقتری از این موضوع داد و گفت " دولت یازدهم 
پیشنهاد برگزاری انتخابات تمام الكترونیک در 9 کلانشهر کشور را ارائه داده که اجرای 
آن مشروط به توافق نهایی با شورای نگهبان است". او توضیح داد که سامانه جامعي تهیه 
شده و در تمامي شعب کشور به کار گرفته خواهد شد تا از 25 فرایند انتخابات الكترونیك، 
24 فرایند آن از جمله احراز هویت، تجمیع آرا و فرایندهاي روز اخذ رأي در شعب به 
صورت الكترونیكي انجام شود. به دنبال این اظهارات، شانزدهم مهرماه نجات الله ابراهیمیان 
سخنگوی شورای نگهبان از ارائه جدول زمان بندی 70 مرحله ای برای برگزاری انتخابات 

الكترونیک از سوی وزارت کشور به این شورا خبر داد.
اما این سخنان در حالی بود که هفدهم مهرماه انتخابات سازمان نظام مهندسی به 
عنوان پیش درآمد انتخابات مجلس دهم برای اولین بار به صورت الكترونیكی برگزار شد. 
انتخاباتی پر حاشیه که البته در سه استان هم ناتمام ماند. این موضوع خلا های قانونی 
انتخابات الكترونیكی را بیش از پیش عیان کرد. گام بعدی از آن مجلس بود تا تمهیدات 
قانونی برگزاری این نوع انتخابات را در نظر بگیرد. به همین جهت 22 مهرماه در جلسه 
علنی مجلس، نمایندگان تصویب کردند که انتخابات بصورت الكترونیكی برگزار شود. چند 
روز بعد هم امیری سخنگوی وزارت کشور اعلام کرد که "شورای نگهبان تجهیزات فنی 
انتخابات تمام الكترونیک را تایید کرده است. او همچنین از مجلس به دلیل تصویب طرح 
قانون انتخابات و فراهم کردن بستر حقوقی انتخابات الكترونیكی تشكر کرد. حتی اعلام 
شد که آیت الله یزدی از مدافعان برگزاری انتخابات الكترونیک است. موضوعی که بیانگر 
نگاه مثبت برخی از اعضای موثر شورای نگهبان نسبت به انتخابات الكترونیک بود و امید به 
اجرایی شدن این انتخابات را افزایش می داد. به خصوص که مقیمی معاون سیاسی وزیر 
کشورهم  گفت که هم شورای نگهبان و هم وزارت کشور بر الكترونیكی شدن انتخابات 
اتفاق نظر دارند اما باید این اطمینان حاصل شود که در برگزاری الكترونیكی دچار مشكلی 
نخواهیم شد. مقیمی این را هم گفت که وزارت کشور سخت افزار ویژه انتخابات را تهیه و به 
شورای نگهبان داده و قرار است نرم افزار ویژه  آن را هم کارشناسان وزارت کشور و شورای 
نگهبان با رایزنی های مشترک تهیه کنند.    به گفته مقیمی دولت اعتبار ماشینی کردن 
برگزاری انتخابات اسفندماه را در یک سوم از حوزه های انتخاباتی کشور را تامین کرده و 

حالا وقت آن است تا زمینه های سخت افزاری اجرای آن فراهم شود.
هفتم آبان ماه اما خبرهای بهتری از برگزاری انتخابات الكترونیكی شنیده شد. وقتی که 
سخنگوی وزارت کشور از تایید سخت افزار برگزاری الكترونیكی انتخابات در شورای نگهبان 
خبر داد و گفت: در حال تهیه نرم افزار انتخابات الكترونیكی هستیم تا آن را هر چه زودتر 
به شورای نگهبان تقدیم کنیم . سه روز بعد هم مقیمی معاون سیاسی وزیر کشور از تامین 

160 میلیارد تومان هزینه برگزاری انتخابات الكترونیک توسط دولت خبر داد.
این اما همه ماجرا نبود. در شرایطی که موضوع برگزاری الكترونیكی انتخابات در یک 
سوم حوزه های انتخابیه از سوی وزارت کشور جدی دنبال می شد و حتی مسئولین استان 
هایی نظیر چهارمحال و بختیاری و اصفهان اعلام کردند که آمادگی برگزاری این نوع 
انتخابات را در استان خود دارند،   و   رییس هیئت نظارت بر انتخابات استان تهران از مشكل 
بزرگ صندوق های رای گیری الكترونیک رونمایی کرد. تهرانی گفت که با تست دستگاه 
الكترونیكی تعبیه شده برای انتخابات مشخص شده این دستگاه در هر یک ساعت تنها از 
10 نفر رای می گیرد. او گفت که بعید می داند که تغییر بیشتری نسبت به این سیستم 
در روزهای آتی ایجاد شود.  با این وجود اما وزارت کشور راه خود را می رفت. هفته پایانی 
آبان ماه، محمدحسین مقیمی معاون سیاسی وزیر کشور از تهیه نرم افزار برگزاری انتخابات 
الكترونیكی خبر داد و گفت که این نرم افزار در اختیار کارشناسان وزارت کشور و شورای 
نگهبان قرار گرفته است.  فردای آن روز هم در حاشیه نشست وزیر کشور با اعضای ستاد 
انتخابات از صندوق های الكترونیكی اخذ رای در انتخابات مجلس و خبرگان رونمایی شد.  
اما در حالی که رییس هیئت نظارت بر انتخابات استان تهران از سرعت پایین رای 
گیری در صندوق های الكترونیک )هر ساعت تنها ررای گیری از ده نفر( سخن می گفت 
خجسته رییس کمیسیون شوراها و امور داخلی مجلس سهولت و سرعت در اخذ رای را 
یكی از ویژگی های صندوق های الكترونیكی عنوان کرد. به گفته او سرعت، دقت و عدم 

نفوذپذیری جزء مولفه های اصلی نرم افزار برگزاری انتخابات الكترونیک است.  
در ادامه اما اظهارات مسئولین شورای نگهبان اما و اگرهای جدیدی را پیش روی 
برگزاری انتخابات الكترونیک گذاشت. از جمله شنبه گذشته سیامک ره پیک معاون اجرایی 
و امور انتخابات شورای نگهبان گفت که برای برگزاری انتخابات الكترونیكی خلا قانونی 
وجود دارد. ره پیک گفت: "طبق جدول زمان بندی 70 مرحله ای برای بررسی روند برگزاری 
انتخابات الكترونیک که بین وزارت کشور و شورای نگهبان مورد توافق قرار گرفته، بنا بوده 
تا آبان  ماه این مراحل تمام شود، البته بحث قانونی هم هنوز در این باره انجام نشده، لذا هم 
درباره بحث های فنی و هم بحث های قانونی در مورد انتخابات الكترونیک خلاهایی وجود 
دارد که باید انجام شود." به گفته ره پیک، موضوع قانون، شعب و تعداد حوزه  های انتخابیه 
برای اعلام نظر شورای نگهبان باید زودتر تعیین تكلیف شده و به شورای نگهبان اعلام شود.  
یكشنبه هشتم آذر نیز نجات الله ابراهیمیان سخنگوی شورای نگهبان اعلام کرد که 
"برای انتخابات الكترونیک از جدول زمان بندی عقب هستیم". ابراهیمیان گفت: بر اساس 
گزارش هایی که ما دریافت کرده ایم دوستان ما در وزارت کشور زمینه را برای برگزاری 
انتخابات به صورت الكترونیكی فراهم کرده اند، ولی اینكه انتخابات به صورت الكترونیكی 
در چه حوزه ها یا چه کلانشهرهایی با توجه به شكل و فرم روند جدید امكان برگزاری پیدا 
می کند نیاز به این دارد که جزئیات در مورد این موضوع به ما منتقل شود، کنترل های لازم 
انجام شود، مانورهای لازم صورت بگیرد و ما بررسی کنیم که آیا ما می توانیم فضای فیزیكی 

و نیروی لازم را در رابطه با اجرا و نظارت در این روند فراهم کنیم یا نه.
در همین حال سخنگوی وزارت کشور هم اعلام کرده است که از 25 مرحله برگزاری 
انتخابات الكترونیک، زیرساخت های 24 مرحله آن فراهم شده است. به گفته او فرآیند 
بیست و پنجم عبارت از جایگزین کردن صندوق های الكترونیكی کسب آرا به جای 
صندوق های دستی است. امیری با بیان اینكه ما با شورای نگهبان در خصوص اصل برگزاری 
انتخابات الكترونیک و حفظ امنیت داده ها و نفوذناپذیری سیستم هم عقیده هستیم، گفت 
که سیستم عاملی که در این زمینه طراحی شده بومی است و به هیچ شبكه ای وصل نیست 

و از شبكه داخل استفاده شده است.
با این همه اما هنوز معلوم نیست سرانجام برگزاری انتخابات الكترونیک چه خواهد شد. 
ظاهرا موضوع کند بودن سرعت رایگیری در صندوق های الكترونیک، خلا های قانونی در 
این زمینه و تهیه نرم افزار اجرای این مدل انتخابات مهم ترین چالش های پیش روی وزارت 

کشور و شورای نگهبان در برگزاری انتخابات الكترونیكی در اسفندماه است. 

نکته

دریچه

بلاتکلیفی در تعریف جرم سیاسی 

واکاوی تلاش ناکام 3+8 برای وحدت اصولگرایان در گفت و گو با حجت الاسلام مصباحی مقدم

پایان نقش آفرینی سه آیت الله

جرم سیاسی از مهم ترین موضوع های نظام حقوقی ایران در سده ی گذشته بوده که 
هنوز برای آن تعریف مشخص و مدونی وجود ندارد و همین مساله آن را به یكی از چالش 

های حقوقیِ کشور تبدیل کرده است.
تعریف نشدن جرم سیاسی در نظام حقوقی کشور و تشتت آرا در این زمینه، موجب 
شده تا شناخت واقعی و مشخصی از جرم سیاسی، دایره ی شمول و زاویه های آن در دست 
نباشد. از این رو گاه جرایم امنیتی و عمومی نیز مصداق جرم سیاسی تلقی می شود و این 

بر ابهام های جرم سیاسی در ایران می افزاید.
ابهامِ تعریف جرم سیاسی و مجازات های آن در نظام حقوقی، خلایی است که در همه ی 
عرصه های مهم سیاسی همچون انتخابات به خوبی احساس می شود و این ابهام سردرگمی 

شخصیت ها، احزاب و جریان ها را در فعالیت های سیاسی بیشتر می کند.
با توجه به اهمیت انتخابات به عنوان مهم ترین نمود و عرصه ی مردمسالاری، ایجاد 
امنیت به ویژه در فعالیت های سیاسی ضرورت دارد. از این رو تعریف جرم سیاسی، خط 
قرمزها و مجازات های آن به لحاظ ذهنی و عینی اهمیتی غیرقابل انكار می یابد تا در سایه 
ی آن امنیت و سلامتِ فعالیت های انتخاباتی با توجه به خط کش ها و معیارهای مشخص 
حقوقی و قضایی تامین شود. از ابتدای ورود جرم سیاسی به نظام حقوقی ایران بیش از یک 
سده گذشته است. از سال 1286 که متمم قانون اساسی مشروطه برای نخستین بار به جرم 
سیاسی پرداخت تاکنون اما و اگر های زیادی درباره ی این مفهوم مطرح شده، اما هنوز 
تعریف، مصداق و زوایای این نوع از جرم نه فقط برای مردم عادی بلكه برای کارشناسان 

حقوقی، قانونگذاران و سیاست گذاران پبچیده و ناروشن است.
جرم سیاسی در اصل 168 قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران آشكارا بیان و تفاوت 
های ویژه یی نیز برای مجرمان سیاسی در این قانون در نظر گرفته شده است. با این حال 
با گذشت 37 سال از انقلاب اسلامی هنوز درباره ی آن اختلاف هایی وجود دارد و اجماعی 
در این زمینه به دست نیامده است. از این رو باید تعریف حقوقی جرم سیاسی به عنوان یک 

مساله ی مهم در ساختار حقوقی و سیاسی کشور مشخص و اجرا شود.
عملیاتی سازی و تمرکز بر اصل 168 قانون اساسی که بر پایه ی آن »رسیدگی به جرایم 
سیاسی و مطبوعاتی، علنی است و با حضور هیات منصفه در محاکم دادگستری صورت می 
گیرد« سبب شد دولت هفتم در سال 1380 لایحه یی به مجلس شورای اسلامی ارایه دهد؛ 
لایحه یی که به واسطه ی ایرادهای وارد شده بر آن، به فراموشی سپرده شد. 13 سال بعد 

یعنی در دوره ی دولت یازدهم بار دیگر کلیات لایحه یی با 9 ماده در مجلس شورای اسلامی 
تصویب شد و بررسی آن در دستورکار کمیسیون قضایی مجلس قرار گرفت.

جرم سیاسی به لحاظ پیامدهای جرم و همچنین انگیزه های مجرم، با جرایم دیگر 
متفاوت است. این نوع از جرم از یک طرف در زمره ی جرایم عمومی قرار می گیرد و از طرف 

دیگر با مسایل سیاسی و امنیتی در محدوده ی نظام های سیاسی پیوند دارد.
در هم آمیختگی جرایم سیاسی با جرایم امنیتی و عمومی موجب می شود فضای 
سیاسی کشور در تعریف مجازات و برخورد با مجرمان این نوع از جرایم، گاه متشنج شود. این 
ابهام و سردرگمی به ویژه در زمان های حساسی همچون انتخابات باعث می شود احزاب، 
جریان ها و کسانی که به نوعی فعالیت سیاسی دارند خواسته یا ناخواسته در میدانی گام 
بگذارند که برای آن خطوط قرمز نامریی ترسیم شده است و مجرم تلقی شوند؛ خطوطی که 
نه فقط عامه ی مردم، بلكه فعالان سیاسی و حقوقدانان نیز از آن آگاهی کامل ندارند. بنابراین 
می توان گفت این موضوع از نبود تعریف، مرزها و مصداق های مشخص در نظام حقوقی 

برای فعالیت های سیاسی ناشی می شود.
ابهام در جرم سیاسی، تفسیرهای متفاوت و سوءبرداشت های گوناگونی در پی دارد به 
گونه یی که گاه کسانی که به نوعی مرتكب جرایم امنیتی و عمومی شده اند، خود را مجرم 
سیاسی معرفی می کنند یا بر عكس کسانی که به نوعی جرم سیاسی مرتكب شده اند 

جرمشان امنیتی تشخیص داده می شود و مجازات آنان نیز همچون جرایم امنیتی تعیین 
می شود. در جرایم امنیتی، نیت و عملِ مرتكب جرم علیه امنیت کشور مشخص است و 
در برابر، جرایم سیاسی خالی از چنین انگیزه هایی است و مرتكب جرم سیاسی انگیزه ی 

براندازی و اقدام علیه امنیت ملی ندارد.
ابهام های جرم سیاسی در نظام حقوقی کشور گاه موجب می شود متهمان یا مجرمان 
سیاسی به اشتباه هدفِ خطاب ها و نگاه های امنیتی قرار گیرند و همین موضوع افزون 
بر آنكه نوع برخوردهای قضایی و مجازات های این افراد را متاثر می سازد، برخوردهای 
اجتماعی و فعالیت های سیاسی آنان را نیز در معرض اتهام های امنیتی قرار می دهد. این 
مساله نه تنها شور و نشاط سیاسیِ را از این افراد و جریان ها دور می کند و آفت مشارکت به 

حساب می آید بلكه به ترس و سرخوردگی سیاسی آنان نیز منجر می شود.
در این فضا، تعریف جامع جرم سیاسی و مشخص شدن زاویه ها و مصداق های این نوع 
از جرم نه فقط چارچوب مشخصی برای فعالیت های سیاسی تعیین می کند بلكه کارگزاران 
حقوقی و مجریان قانون و قضا را نیز در رسیدگی به جرایمِ متهمان سیاسیِ یاری و از تشتت 

آرا و برخوردهای ضد و نقیض در پرونده های مجرمان سیاسی جلوگیری می کند.
تعریف دقیق جرم سیاسی، دامنه، مصداق ها و مجازات آن، زمینه ی ایجاد امنیت و 
انگیزه برای فعالیت های سیاسی و گسترش مشارکت به دور از دلهره را فراهم می آورد 
و در برابر، ناروشنی این موضوع سبب می شود فعالان سیاسی و مردم نسبت به برخی 
ساختارشكنی ها و خطاهای چهره ها و احزاب سیاسی و حتی دستگاه ها و مسوولان، 
ناآگاه، مردد و حتی بدبین شوند. از طرف دیگر دستگاه حقوقی و سیاسی مسوولِ رسیدگی 
به جرایم سیاسی نیز در تشخیص نوع جرم و برخورد و مجازات متهمان سیاسی با چالش 

های زیادی روبرو می شود.
فرجام سخن اینكه رخدادهایی چون انتخابات عرصه هایی است که به برخورد آرا و 
تضارب دیدگاه های سیاسی منجر می شود اما گاهی در این عرصه ها تفسیرهای نادرست و 
امنیتی از این تفاوت ها، سوگیری و برخوردهای سلبی با برخی از جریان ها و فعالان سیاسی 
را در پی دارد و امنیت و سلامت فعالیت های سیاسی را تهدید می کند. تقویت و ادامه ی 
چنین وضعیتی تا اندازه یی از نبود ساختار، چارچوب و مرز مشخص برای جرایم سیاسی 
در نظام حقوقی ریشه می گیرد که آسیب های آن در بسیاری موارد ژرف و برخی زمان ها 

غیرقابل جبران خواهد بود. 
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زمانى بر مردم مى آيد كه امام و پيشواى آنان 
غيبت مى كند، پس خوشا به حال كسانى كه در آن 

زمان بر فرمان ما استوار و ثابت قدم باشند.

شنبه - چهاردهم آذرماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3882 روزنامه

انتقاد شدید امام جمعه موقت اصفهان از کارلوس کروش 
 گفته می شود : حجت الاسلام والمسلمین محمد تقی رهبر، او جدیدترین منتقد کارلوس کروش 
است. امام جمعه موقت اصفهان که البته می گوید خیلی اهل فوتبال دیدن نیست ، اعتقاد دارد جوان های 
کشوری که می توانند پهپاد آمریكایی را از آسمان پایین بكشند و مشابه سازی کنند ، برای هدایت تیم ملی 
کشورشان ، نیازی ندارند که سالی میلیاردها تومان هزینه کنند.  وی افزوده است من می خواهم بدانم آیا 
واقعا نیاز است که ما چنین هزینه ای برای داشتن این مربی بپردازیم؟آیا ضرورت دارد حضور چنین مربی 
گرانی؟آیا ما در کشور خودمان نمی توانیم از دانش و فن مربیان و پیشكسوتان خودمان استفاده کنیم؟ 
بچه های ما که رفته اند دل اتم را شكافته اند ، آن دستگاه ها را ساختند ، نمی توانند فوتبال را یاد بدهند؟ 
مثل اصفهان ما که چند وقت قبل رفته بودند چند مهندس از خارج آورده بودند که ببینند برای گاوخونی 
چه کار کنند. من در نماز جمعه اصفهان گفتم واقعا شرم آور است که ما پهپاد آمریكایی را از هوا می کشیم 
پایین و مشابه اش را می سازیم اما رفتیم از فرنگ کارشناس اوردیم که فكری به حال گاوخونی بكند! واقعا 

ما نمی توانیم از خودمان داشته باشیم.

پاسخ ایران به اظهارات اخير اردوغان
 گفته می شود : حسین جابر انصاری سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان در واکنش به اظهارات 
اخیر رئیس جمهور ترکیه، ضمن دعوت از کشورهای همسایه به رعایت نزاکت و احترام متقابل در روابط 
و پرهیز از ماجراجویی و مسئولیت پذیری در اتخاذ مواضع سیاسی، اعلام کرد: ادامه پی گیری سیاست ها 
و اتخاذ مواضعی که خواسته یا ناخواسته منجر به حمایت از تروریسم در سوریه و عراق شده است تنها به 
تشدید بحران جاری در منطقه و افزایش مشكلات کشورهایی منجر می شود که به اجرای چنین سیاست 
هایی ادامه می دهند. وی افزود :جمهوری اسلامی ایران از تغییر این سیاست ها و همراهی همه کشور 
های منطقه در روند مبارزه با تروریسم و افراطی گری، استقبال و برای تحقق این هدف آماده همكاری و 

هماهنگی با همسایگان خود است. 

مردم کدام استان کشور شادترند؟  
 گفته می شود : یافته های پژوهش شادکامی مردم ایران و عوامل موثر بر آن از میان 30 استان مورد 
بررسی، استان زنجان را با 3. 69 میانگین امتیاز شادکامی، شادترین استان کشور معرفی کرده است و از 
یزد با 12.3درصد میانگین امتیاز شادکامی، به عنوان پایین  ترین سطح شادکامی نام برده است. به گزارش 
باشگاه خبرنگاران، استان های گلستان، بوشهر، هرمزگان و کردستان از میزان شادکامی بالاتری از خط 
میانگین برخوردار بوده اند. همچنین معلوم شد مجردها، شادتر از متاهل ها ، دانش آموزان و دانشجویان 

شادتر از خانه دارها و شاغلان هستند.

حکم اعدام رهبر اخوان المسلمين لغو شد 
 گفته می شود : روزنامه الوطن مصر اعلام کرد:دادگاه تجدید نظر با پذیرش اعتراض وکلا ، حكم 
اعدام محمد احمد بدیع رهبر جنبش اخوان المسلمین مصر و 36متهم دیگر را در پرونده موسوم به 
اتاق عملیات میدان رابعه قاهره لغو کرد.به گزارش ایرنا این روزنامه گزارش داد : دادگاه با لغو احكام 
صادر شده ، رای به بازنگری در روند محاکمه این افراد و محاکمه مجدد آنها داده است. دادگاه جنایی 
جیزه در اوایل آوریل )فروردین( امسال 14متهم اخوان المسلمین از جمله محمد بدیع رهبر و صلاح 
الدین سلطان و عمر حسن مالک از رهبران بلندپایه این گروه را به اعدام با طناب دار و 27عضو دیگر 

را به زندان ابد محكوم کرده بود.

عمليات داعش عليه زائران با ۵8 خودروی بمب گذاری شده ناکام ماند 
 گفته می شود :  ابوآلاء الولائی دبیرکل گردان های سیدالشهداء در عراق، چهارشنبه اعلام کرد داعش 
برای هدف قرار دادن زائران اربعین حسینی )ع( با 58 خودروی بمب گذاری شده برنامه ریزی کرده بود، 
ولی مقاومت و نیروهای بسیج مردمی )الشحد الشعبی( این گروه تروریستی را در این اقدام ناکام گذاشتند.

الولائی گفت: »داعش حتی ساعت انجام این عملیات را مشخص کرده بود ولی هوشیاری مقاومت، این 
عملیات تروریستی را خنثی کرد.«

تکذیب سفر محرمانه سيد حسن نصرالله به عراق
 گفته می شود :  پایگاه اینترنتی النشره لبنان نوشت این پایگاه مطلع شد که همه خبرهایی که 
درباره سفر سید حسن نصرالله دبیرکل حزب الله لبنان به عراق منشر شده، شایعات بی اساسی است 
که صحت ندارد. پیش از این برخی رسانه ها ادعا کرده بودند که سید حسن نصرالله به طور محرمانه به 

عراق سفر کرده است.

اهتزاز پرچم امام حسين بر قله اورست  
 گفته می شود : یک کوهنورد کویتی به مناسبت اربعین سالار شهیدان حضرت امام حسین علیه 
السلام پرچم مخصوص سیدالشهدا و حضرت ابوالفضل را بر فراز قله اورست نصب کرد.به گزارش تسنیم به 
نقل از پایگاه خبری المسله، »فواد قبازرد« شهروند کویتی به مناسبت اربعین حسینی پرچم امام حسین 

علیه السلام و حضرت ابو الفضل العباس را بر فراز قله اورست نصب کرد.

درخواست اصلاح طلبان از قوه قضائيه و وزار ت کشور
گفته می شود : شورای هماهنگی جبهه اصلاحات با انتشار بیانیه ای، از قوه قضائیه خواست تا با 
برهم زنندگان نشست های سیاسی برخورد کند و وزارت کشور نیز به وظیفه خود در حفظ نظم و امنیت 

عمومی پایبند باشد.

نظر احمد خاتمی در مورد ژشت پوتين در ملاقات با رهبر انقلاب 
گفته می شود : آیت الله سید احمد خاتمی عضو مجلس خبرگان رهبری گفت : پوتین در 
ملاقات های خود با سران کشورها دارای ژست است و اخم می کند، اما وقتی که با رهبر عزیزمان 
ملاقات داشتند با دست های بسته مانند یک دوست پای صحبت های ایشان نشستند و این نعمت 

هزاران بار جای شكر دارد.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم:

تالاب های قم به اثر طبیعی ملی تبدیل شوند
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم گفت: تالاب های قم با ویژگی های خاص زیست محیطی 

به اثر طبیعی ملی تبدیل شوند.
 رحمان دانیالی در کارگروه مشترک اداره کل حفاظت محیط زیست قم با این اداره کل اظهار داشت: 
تالاب بهشت معصومه و حوض سلطان با انواع پرندگان کمیابی و شرایط ویژه زیست محیطی قابلیت 

تبدیل شدن به اثر طبیعی ملی را دارند که باید با همكاری نهادهای مربوطه پیگیری شود.
وی افزود: تالاب های استان قم برای گردشگران جذابیت بسیاری دارد از این رو برای استفاده از ظرفیت 
این تالاب ها نیازمند همكاری و تعامل نهادهای مختلف هستیم. مدیرکل حفاظت محیط زیست قم با بیان 
اینكه معرفی اکوتوریسم و جاذبه های تاریخی و گردشگری قم ضروری است، گفت: استان قم در حوزه 

اکوتوریسم پتانسیل خوبی دارد که برخی از اینجاذبه ها که در استان وجود دارد بی بدیل است.
دانیالی افزود: حفاظت از منابع طبیعی و زیست محیطی باید برای مردم به عنوان یک فرهنگ نهادینه 

شود تا با همكاری اقشار مختلف شاهد حراست و حفاظت از این منابع باشیم.
وی ادامه داد: مدیران گروه های گردشگری باید آموزش های زیست محیطی را پیگیری کنند تا بتوانند 

دانسته های خویش را به مردم منتقل داده و در معرفی اکوتوریسم قم نقش تأثیرگذاری ایفا کنند.
مدیرکل حفاظت محیط زیست قم افزود: در جمع آوری اطلاعات گردشگری، برپایی نمایشگاه ها 
جهت معرفی جاذبه های گردشگری و تاریخی قم نیز می توان از ظرفیت اداره کل میراث فرهنگی، صنایع 
دستی و گردشگری قم بهره مند شد. وی ادامه داد: امضای تفاهمنامه مشترک با اداره کل میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری قم و سایر نهاد های اجرایی استان می تواند در پیش برد اهداف زیست محیطی 

و جاذبه های گردشگری قم تاثیرگذار باشد.
گردشگری مسئولانه در قم تقویت شود

معاون گردشگری اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم نیز در این جلسه اظهار 
داشت: فرهنگسازی و تبلیغات در سطح شهر باعث می شود تا مردم با حس مسولیت پذیری نسبت به 

محیط زیست و منابع طبیعی وارد مناطق شوند.
سید احمد وحیدی افزود: در صورتی که بحث های آموزشی به مسئولان تورهای گردشگری استمرار 

پیدا کند این افراد می توانند نقش تأثیرگذاری بر روی گردشگران و دوستداران طبیعت داشته باشند.
وی با بیان اینكه برگزاری تورهای طبیعت گردی برای مدیران استان ضروری است، گفت: این تور ها 
برای آشنایی مدیران استان قم از مناطق نمونه گردشگری و طبیعت استان مفید است تا از نزدیک وارد 

مباحث اجرایی شوند.
تهیه بسته فرهنگی از جاذبه های گردشگری و آثار تاریخی قم

معاون گردشگری اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم افزود: این اداره کل بسته 
فرهنگی از جاذبه های گردشگری و آثار تاریخی قم تهیه کرده است که می تواند در اختیار مسئولان استانی 

قرار دهد تا با تعامل نهادهای مربوطه در تأمین زیرساخت های گردشگری اقدامات لازم را انجام دهد.
وی با بیان اینكه طرح طبیعت گردی و گردشگری توسط این اداره کل آماده شده است، گفت: این 
طرح در صورت تأیید نهادهای مربوطه به صورت پایلوت در باغ های روستاهای استان اجرایی می شود تا 

بازخورد فرهنگی آن در بین اقشار مختلف مورد بررسی قرار گیرد.
وحیدی افزود: معرفی مناطق گردشگری قم نیازمند همكاری دستگاه های مختلف استان است تا در 

حیطه خود به فرهنگ گردشگری و زیست محیطی استان کمک کنند.
وی ادامه داد: اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری قم با امضای تفاهمنامه با نهادهای 
مختلف از جمله اداره کل محیط زیست، آماده همكاری متقابل در ارائه اطلاعات کامل از جاذبه های 
گردشگری و تاریخی استان و برپایی نمایشگاه ها جهت معرفی ظرفیت های گردشگری در سطح ملی است.

مدیر کل ثبت احوال استان قم خبر داد:

افزایش 9 درصدی ولادت طی سال  جاری در قم
مدیر کل ثبت احوال استان قم از افزایش 9 درصدی ولادت طی هشت ماهه سالجاری در قم خبر داد.

خلیل مرادی با اشاره به ولادت 2 هزار و 244 نفر در استان قم طی ماه گذشته، افزود: در آبان ماه سال 
جاری هزار و 105 مورد ولادت نوزاد پسر و هزار و 101 مورد ولادت نوزاد دختر در شهر قم، همچنین 
ولادت 18 پسر و 20 دختر در روستاهای استان قم ثبت شده است. وی با اشاره به فوت 464 نفر در 
آبان ماه افزود: 220 مرد و 224 زن در شهر قم و همچنین هشت مرد و 12 زن در روستاهای قم طی این 
مدت فوت کرده اند. مدیرکل ثبت احوال استان قم با اشاره به وقوع 37 مورد چند قلو زایی طی آبان ماه 

افزود: 36 مورد دوقلو زایی و یک مورد سه قلو زایی طی آبان ماه رخ داد.
وی بیان کرد: طی هشت ماهه نخست سال جاری 18 هزار و 2 مورد ولادت، سه هزار و 736 مورد 

وفات، هفت هزار و 40 مورد ازدواج و 2 هزار و 20 مورد طلاق در استان قم رخ داده است.
وی با اشاره به افزایش 9 درصدی ولادت طی هشت ماهه سال جاری افزود: 18 هزار و 2 مورد ولادت 

در هشت ماه سال 94 و 16 هزار و 557 ولادت در هشت ماه ابتدای سال 93 رخ داده است.
مرادی گفت: بیشترین فراوانی نام طی سال جاری در میان پسران امیرعلی با 504 مورد و در میان 

دختران فاطمه با هزار و 32 مورد بوده است.
وی عنوان کرد: طی هشت ماهه نخست امسال 272 مورد چند قلوزایی در قم رخ داده که شامل 257 

مورد دوقلوزایی، 13 مورد سه قلوزایی، یک مورد چهارقلو زایی و یک مورد پنج قلوزایی می شود.

نامحرمانه

اخبار

شهردار قم گفت: به دنبال استقرار مراکز مهم فرهنگی 
در این مسیر هستیم و سه قسمت از این هدف مهم تاکنون 

تحقق و عینیت پیدا کرده است. 
سید مرتضی سقائیان نژاد در نشست مشترک با تولیت 
منطقه  تفصیلی  اتمام طرح  با  مقدس جمكران  مسجد 
جمكران اشاره کرد و گفت: اگر بر روی این طرح تفصیلی 
توافق کلی باشد می شود از آن به عنوان خط کش راه در 
خصوص تعیین تكلیف رینگ های اول و دوم مسجد، جایگاه 
مسجد، بلوار و فضاهای سبز در کمیته مشترک بین مسجد 

مقدس جمكران و شهرداری استفاده کرد.
وی با اشاره به اینكه خدمت رسانی به حرم مطهر و 
مسجد مقدس جمكران جایگاه ویژه ای در شهرداری دارد، 
بیان کرد: در انتخاب شهردار برای این دو منطقه مردم داری 
و همیشه در میدان بودن را لحاظ کردیم، انصافاً شهرداران 
این مناطق به صورت شبانه روزی و جهادی در حال انجام 

وظیفه هستند.
شهردار قم با تأکید بر اینكه شهرداری و مسجد مقدس 
جمكران در کنار هم هستند، بیان کرد: باید از ظرفیت های 

استان برای رفع مشكلات جمكران استفاده کنیم.
سقائیان نژاد ادامه داد: سازمان بهسازی و نوسازی مجدد 
احیا شده و تثبیت این سازمان نیز اخیراً قطعی شده تا بتواند 
کارهای اطراف حرم، بافت فرسوده و تاریخی را دنبال کند و 
یكی از بخش های فعالیتی آن نیز مسجد مقدس جمكران 

خواهد بود.
وی با اشاره به طرح های مختلف فضای سبز برای منطقه 
جمكران، بیان کرد: طرحی به شهرداری پیشنهاد شده که 
طی آن 6 هزار و 600 نخل 10 ساله به تعداد شهدای شهر 
مقدس قم در بلوار پیامبر اعظم)ص( کاشته شود و هر کدام 
از آن نخل ها با شناسنامه به خانواده شهدا هدیه شود تا 
خودشان در حفظ آن مشارکت کنند که از نظر بحث های 
اکولوژی در حال تحقیق است که در صورت تحقق، حرکت 

فرهنگی منحصر به فردی در این بلوار شكل خواهد گرفت.
شهردار قم در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به 
تعریف رنگ فرهنگی برای بلوار پیامبر اعظم)ص( اظهار کرد: 
به دنبال استقرار مراکز مهم فرهنگی در این مسیر هستیم و 
سه قسمت از این هدف مهم تاکنون تحقق و عینیت پیدا 

کرده است.
سقائیان نژاد بیان کرد: از نظر فرهنگی با کار شناسان 
مختلف فرهنگی صحبت کردیم تا صبح های جمعه به 
صورت مستمر پیاده روی مردم از حرم مطهر به سمت 
مسجد مقدس جمكران و برای قرائت دعای ندبه را نهادینه 
کنیم تا هم به نوعی ورزش خانوادگی را ترویج کنیم و هم 
حالت معنوی عینی را در این بلوار ایجاد نماییم و امیدواریم 
این طرح ها تا سال آینده محقق شود و مكمل فعالیت های 

فرهنگی مسجد مقدس جمكران قرار گیرد.

پیش بینی 3۵ هزار واحد پارکینگ 
در طرح جامع مسجد مقدس جمکران

سرپرست امور شهرسازی و معماری شهرداری قم  نیز در 
این نشست گفت: وجود 35 هزار واحد در قالب 10 پارکینگ 

چهار طبقه در منطقه ضروری دیده شده است که نیاز به 
تملک و احداث دارد.

 غلامرضا جانقربان به تشریح طرح تفصیلی منطقه 
جمكران پرداخت و اظهار کرد: طرح تفصیلی جمكران تقریباً 
تهیه و تمام کاربری ها در آن لحاظ شده است. در واقع طرح 
تفصیلی منطقه جمكران از دو طرح تشكیل شده که یک 
طرح آن 63 هكتاری و مربوط به محدوده داخل مسجد 
مقدس جمكران است که بر اساس آن ساخت و ساز انجام 

می شود.
وی ادامه داد: حدود 25 هكتار خارج از رینگ یک به 
عنوان پارکینگ در نظر گرفتیم. 35 هزار واحد در قالب 10 
پارکینگ چهار طبقه در منطقه دیده شده است که نیاز به 

تملک و احداث دارد.
سرپرست امور شهرسازی و معماری شهرداری قم با 
اشاره به اینكه این ظرفیت پارکینگ برای خیل زائران مسجد 
مقدس جمكران پاسخگو نیست، بیان کرد: باید در خارج 
از محدوده  نیز پارکینگ هایی احداث شود تا مجبور نباشیم 
تمام خودروهایی که در ایام خاص مانند نیمه شعبان به این 
منطقه وارد می شوند را در فضایی محدود پذیرش کرده و با 

مشكلات ترافیكی مواجه شویم.
جانقربان ادامه داد: طرح تفصیلی مسجد مقدس جمكران 
کاربر های فرهنگی، تجاری، رفاهی و خدماتی را در خود دارد 
و این طرح با هماهنگی مسجد مقدس جمكران تهیه شده و 

البته همچنان قابلیت بازنگری و اصلاح دارد.
ساماندهي فضاي سبز 

در اطراف مسجد مقدس جمکران 
مدیرعامل سازمان پارك ها و فضاي سبز شهرداري قم  نیز 
در این نشست گفت: طرح هاي مختلف ایجاد و ساماندهي 
فضاي سبز در اطراف مسجد مقدس جمكران در دستور کار 
است و انشاء الله در سال آینده شاهد تحول در فضاي سبز 

بلوارهاي منتهي به جمكران و اطراف آن خواهیم بود. 
پیام جوادیان با اشاره به اهمیت و جایگاه مسجد مقدس 

جمكران در شهر قم، اظهار کرد: شهردار قم توجه ویژه اي به 
فضاي سبز، طراوت و شادابي شهر و ایجاد محیطي مناسب 

براي زائرین دارد و همواره بر این امر تاکید کرده است. 
وي با اشاره به اینكه در حال حاضر فضاي سبز بلوار پیامبر 
اعظم)ص( در حال ساماندهي و بهسازي است، اظهار کرد: 
بخش اعظمي از این بلوار با تانكر آبیاري مي شد که طرح 
لوله گذاري جهت آبیاري قطره اي آن تصویب و لوله هاي آن 
هفته گذشته با اعتباري بالغ بر 500 میلیون تومان توسط 

شهرداري مرکز خریداري و پیمانكار آن نیز تعیین شد.
مدیرعامل سازمان پارك ها و فضاي سبز شهرداري قم 
افزود: از هفته آینده عملیات اتصال خط انتقال آب انجام 
مي شود تا در نهایت بتوانیم این بلوار را به صورت کامل به 
سیستم آبیاري قطره اي مجهز کنیم و علاوه بر صرفه جویي 
در مصرف آب، خطرات احتمالي حرکت تانكر در بلوار را 
رفع نماییم. جوادیان با بیان اینكه در اطراف مسجد مقدس 
جمكران قطعات درختكاري وجود دارد که مردم نمي توانند 
در آن ورود کنند، ابراز کرد: ما تمام قطعات درختكاري که 
اطراف مسجد وجود دارد را در دست طراحي داریم تا این 
قطعات را به بوستان شهري تبدیل کنیم که مردم بتوانند از 

امكانات آن استفاده کنند. 
وي ادامه داد: همچنین دو ست بازي کودکان و تجهیزات 
حرکت درماني را براي قطعات موجود در نظر گرفته ایم که با 
کمك شهرداري منطقه نصب خواهد شد. مدیرعامل سازمان 
پارك ها و فضاي سبز شهرداري قم گفت: همچنین ساماندهي 
فضاي سبز بلوار و میدان انتظار را در دست اجرا داریم و 
ا نشاءالله با همت و اعتقادي که همكاران دارند سال دیگر 
در چنین روزهایي فضایي سبز، با نشاط و شاداب در اطراف 

مسجد مقدس جمكران داشته باشیم. 
جوادیان با تاکید بر اینكه در حال حاضر ساماندهي فضاي 
سبز اطراف مسجد در حال انجام است، ابراز کرد: کمتر از یك 
سال تحول ویژه اي در فضاي سبز بلوارهاي منتهي به مسجد 

مقدس جمكران و رینگ هاي اطراف خواهیم داشت.

طرحی که »سقائیان نژاد« از آن رونمایی کرد
کاشت 6600 نخل در بلوار پیامبر اعظم و هدیه به خانواده 6600 شهید استان قم

اخبار
فرمانده انتظامي استان قم:

همکاري مردم با پلیس 
در مراسم اربعین بي نظیر بود

فرمانده انتظامي استان قم، همكاري و هماهنگي مردم قم با پلیس استان 
در تامین نظم و امنیت مراسم اربعین حسیني )ع( را بي نظیر عنوان کرد.

سردار کاظم مجتبایي در مصاحبه با خبرنگار پایگاه خبري پلیس، ضمن 
تسلیت اربعین حسیني )ع(، اظهارداشت: مردم سراسر جهان و از جمله کشور 
ایران اسلامي و شهر مقدس قم هرساله در این رویداد بزرگ به جهت عشق 
به حضرت اباعبدالله )ع( و یاران باوفایش عزاداري مي کنند و ارادت خود به 

خاندان عصمت و طهارت را نشان مي دهند.
وي با اشاره به اینكه مسئولیت نیروي انتظامي در این رویداد بزرگ تأمین 
امنیت همه جانبه مراسم است، عنوان داشت: پلیس قم نیز در اربعین حسیني 

)ع(، تأمین امنیت ترافیكي، انتظامي و اخلاقي را براي مردم فراهم مي آورد.
فرمانده انتظامي استان قم در ادامه به فعالیت هاي پلیس قم به منظور 
تأمین امنیت مراسم اربعین حسیني )ع( اشاره کرد و گفت: پلیس قم از مدت 
ها قبل فعالیت هاي مختلف خود در راستاي ایجاد چنین امنیتي را انجام داده 
و با برنامه ریزي هاي لازم تلاش کرده تا بتواند در ابعاد مختلف شرایط را براي 

حضور زائران در شهر مقدس قم و برگزاري مراسمات عزاداراي فراهم آورد.
وي در بخش دیگري از سخنان خود همكاري مردم با پلیس قم را در 
اربعین حسیني )ع( بي نظیر عنوان و خاطرنشان کرد: پلیس قم به وظایف 
خود عمل کرده و مشكل خاصي وجود نداشته است، در بررسي ابعاد مختلف 
ماموریتي، حضور مقتدرانه پلیس و همكاري مردم بسیار مطلوب بوده است که 
در نتیجه موجب شده تا هیئت ها و دسته جات مذهبي در این شرایط مناسب 

به عزاداري خود بپردازند.
سردار مجتبایي با اشاره به فعالیت 200 اکیپ پلیس در بخش هاي مختلف 
انتظامي، ترافیكي، امنیتي و اجتماعي، عنوان داشت: از ظرفیت بخش هاي 
مردمي مانند پلیس افتخاري، آمران به معروف و ناهیان از منكر و بسیج نیز 
استفاده شده و نیز فعالیت یگان هاي امدادي از جمله هلال احمر و اورژانس 
و نیز شهرداري قم یک همآوردي مشترکي را براي عزاداري حضرت اباعبدالله 

الحسین )ع( فراهم کرده است.

مدیرعامل شرکت شهرکهاي صنعتي استان قم عنوان کرد:

 توجه ویژه به حفظ محیط زیست 
در شهرک سازی

 مدیرعامل شرکت شهرکهاي صنعتي قم بر ضرورت توجه مسوولانه همه 
بخشها وهمچنین اهتمام واحدهاي صنعتي به مسئله محیط زیست شهرکها و 

نواحي صنعتي استان تاکید کرد.

مهندس امیر طیبي نژاد در حاشیه بازدید از شهرك صنعتي سلفچگان با 
اشاره به ابلاغ سیاست های کلی محیط زیست اظهارداشت: همان گونه که 
رهبر معظم انقلاب تاکید کردند، ایجاد نظام یكپارچه ی ملی محیط زیست، 
مدیریت هماهنگ و نظام مند، جرم انگاری تخریب محیط زیست، گسترش 
اقتصاد سبز و نهادینه سازی فرهنگ و اخلاق زیست محیطی همواره مورد توجه 
بوده است. وي با اعلام جدیت و حساسیت بالاي شرکت شهرك ها در حفظ 
محیط زیست گفت: شرکت شهرکهاي صنعتي قم در راستاي ایجاد شهرك 
سازي همواره به مسایل زیست محیطي توجه ویژه دارد به گونه ایي که امروز 
82 هكتار یعني بیش از ثلث شهرك صنعتي سلفچگان به فضاي سبز تبدیل 

شده است.
طیبي نژاد با بیان اینكه نگاه رهبر انقلاب در بحث محیط زیست سرلوحه 
کار این شرکت قرار دارد بیان داشت: همواره بدنبال افزایش سطح زیست 
محیطي شهرك هاي صنعتي قم بخصوص شهرك صنعتي سلفچگان بوده و 
هستیم و در کنار ایجاد فضاي سبز اقدامات مهم و موثري نیز از جمله استقرار 
صنایع پاك، مشاوره براي کاهش آلایندگي واحدها، تعطیلي واحدهاي متخلف 

و استقرار سیستم هاي پایش آلایندگي در تولیدي ها صورت گرفته است.
وي اضافه کرد: همیشه تاکید کرده ایم که در بحث محیط زیست براساس 
دستورالعمل ها و قوانین حرکت کرده و تعامل مناسبي با مسوولان مربوطه 
داریم و اگر واحد صنعتي بدون در نظر گرفتن مشاوره ها و کمك هاي این 
شرکت و سایر دستگا ههاي متولي و دلسوز و تعاملات مناسب بخواهد بي 

توجه به این موضوعات باشد طبق مقررات با آن برخورد مي شود.
مدیرعامل شرکت شهرك هاي صنعتي قم همچنین یاداور شد: در گذشته 
بخشي از زمینهاي اطراف شهرك صنعتي سلفچگان در فضایي 18 هكتاري 
تحت نظارت سازمان محیط زیست به دپوي ضایعات اختصاص یافت که 
خوشبختانه مي توانیم بگوییم طي دوسال گذشته هیچ گونه ضایعات جدیدي 

به آن منتقل نشده است.
وي ادامه داد: با توجه به اینكه امروز همان ضایعات بعنوان مواد اولیه برخي 
از واحدهاي صنعتي مورد استفاده قرار مي گیرد تا کنون بخش از ضایعات به 
واحدهاي مصرف کننده منتقل و محیط در راستاي ارتقاء محیط زیست پاك 

سازي شده است.

در دولت تدبیر و امید:

مجوزی برای استخدام کارگران اتباع 
در قم صادر نشده است

مدیر کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم گفت: در دولت تدبیر و 
امید هیچ مجوزی برای استخدام کارگران ساختمانی اتباع در این استان صادر 

نشده است.

نصرالله بازوند در چهارمین جلسه کارگروه تخصصی اشتغال قم در سالن 
امام جواد )ع( استانداری اظهار داشت: طبق ماده 121 قانون کار این کار جرم 

تلقی می شود.
دبیرکارگروه تخصصی اشتغال قم با تاکید بر اهتمام جدی نهاد متبوعش به 
سامان دهی اتباع بیگانه، تصریح کرد: اداره تعاون قم از مهرماه سال گذشته تا 
مهرماه سال جاری رتبه نخست کشوری در گشت مشترک با نیروی انتظامی 
در بحث جمع آوری کارگران غیر مجاز و برخورد با متخلفان را کسب کرده 

است.
بازوند با تاکید بر حضور جدی تر ناجا در دستگیری اتباع کارگر غیر مجاز، 
خاطرنشان کرد: اتباع خارجی تنها در صورت داشتن مجوز برای کار طبق 
ضوابط و مقررات مشخص شده در قانون کار می توانند در مشاغلی که کارگران 

ایرانی در مورد آن هیچ تخصصی ندارند، به خدمت گرفته شوند.
وی همچنین با تاکید بر ضرورت تعیین جایگاه های استقرار کارگران 
ساختمانی در سطح شهر توسط شهرداری، یادآور شد: حدود یک سال پیش 
نشستی در همین رابطه با مقام های شهرداری برگزار و مقرر شد شهرداری، 
هشت نقطه از شهر که توسط اداره کار و خانه کارگر مشخص می شود را 
احداث کند، ولی تاکنون شهرداری نسبت به انجام این کار هیچ اقدامی نكرده 

است.
کارگران  استقرار  های  مكان  که  زیادی  فوایدی  بر  تاکید  با  بازوند 
ساختمانی دارد، تصریح کرد: در صورت ایجاد این مكان ها زمینه برای 
شناسایی کارگران فراهم می شود و اداره تعاون نیز ضمن سامان دهی 
این افراد علاوه بر ارایه خدمات به آنها، تعرفه مشخص و معینی را برای 

دستمزدشان در نظر می گیرد.

معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم از اتمام فاز نخست بلوار مرجعیت حدفاصل 
بلوار جمهوری تا شهرک قدس تا پایان سال خبر داد.

به گزارش روابط عمومی شهرداری قم، علیرضا قاری قرآن با اشاره به احداث بلوار مرجعیت 
اظهار کرد: این بلوار به طول 9.5 کیلومتر از انتهای بلوار جمهوری به پردیسان در جنوب 
شرقی قم متصل می شود. وی بیان کرد: عرض کل مسیر 60 متر بوده و دارای دو مسیر تندرو 
و کندرو به صورت رفت و برگشت خواهد بود و وسط مسیر نیز برای حمل و نقل عمومی 
اعم از بی آر تی یا سیستم های قطار شهری پیش بینی شده است. معاون شهرسازی و امور 
زیربنایی شهرداری قم با بیان اینكه چهار تقاطع غیر همسطح برای این بلوار پیش بینی شده 
است گفت: این تقاطع ها فعلا به صورت میدان اجرا می شود ولی در آینده در تقاطع با شهرک 
قدس، شهرک مهدیه، شهرک پردیسان و انتهای خیابان جمهوری تقاطع های غیرهمسطح 
طراحی و پیش بینی شده است. وی بیان کرد: این محور علاوه بر اینكه شهرک پردیسان را 
پوشش می دهد به عنوان یک رینگ از سمت جنوب شهر عمل کند و در آینده به رینگ امام 

علی متصل شود. قاری قرآن با بیان اینكه بلوار مرجعیت مشخصات آزادراهی دارد و در گرید 
بزرگراه درون شهری تلقی خواهد شد گفت: شهر قم دارای رینگ هسته مرکزی، رینگ دوم و 
رینگ سوم است و رینگ سوم پیرامون شهر را پوشش می دهد و این محور رینگ کمربندی 

درون شهری است و خط مرزی برای توسعه شهر قلمداد می شود.
وی در خصوص میزان اعتبارات در نظر گرفته شده اظهار کرد: پروژه 70 میلیارد تومان 
قرارداد ساخت دارد و بنیاد مسكن پیمانكار پروژه است و این میزان اعتبار به غیر از روکش 
آسفالت است و به دنبال این هستیم که به جای آسفالت از روکش های بتنی استفاده کنیم 

که محاسن خاص خود را دارد و برای نخستین بار این طرح قرار است که در قم اجرا شود.
تقاطع های  بدون  پروژه  اعتبار کل  قم  زیربنایی شهرداری  امور  و  معاون شهرسازی 
غیر همسطح را 100 میلیارد تومان بیان کرد و گفت: طبق برنامه زمان بندی، این پروژه به سه 
فاز تقسیم شده است و فاز اول حدفاصل جمهوری تا شهرک قدس تا پایان سال در اختیار 

شهروندان قرار می گیرد و فازهای بعدی در سال آینده به مرحله بهره برداری می رسد.

معاون شهرسازی و امور زیربنایی شهرداری قم خبر داد

اتمام فاز نخست بلوار مرجعیت تا پایان سال

در نظر دارد تعداد ۵ دستگاه خودرو قابل شماره گذاری خود را 
به شرح ذیل از طریق مزایده به فروش برساند:

ضمناً اوراق و شرایط شرکت در مزایده هنگام بازدید به متقاضیان ارائه 

میگردد.

زمان بازدید:

 از روز شنبه 94/9/14 لغایت چهارشنبه 94/9/18 از ساعت 9 الی 11 

صبح .

مکان بازدید: 

قم، خیابان امیر کبیر )جاده اراک( ، جنب سیلو، پارکینگ انبار مرکزی 

استانداری . تلفن تماس جهت اطلاعات 37117338 ، واحد موتوری 

استانداری.

استـانداری قـم

اداره کل اداری مالی

آگهی مزایده )نوبت دوم(


